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V četrtek ob 14. Tiri

časopis 
slovenskih

Direktor in glavni urednik Marjan Horvat 
Odgovorni urednik Ciril Brajer

delavcev
Ljubljana, 10. maja 1991 

številka 19, letnik 50, cena 21 dinarjev

V četrtek ob dvanajsti uri se je začela »odprta« seja 
skupščine Republike Slovenije, na kateri bodo poslanci 
obravnavali in sprejemali zakone, ki so ključni za osamo
svojitev in neodvisnost Republike Slovenije. Seja se bo 
nadaljevala vsak teden oziroma tako dolgo, dokler ne bo 
sprejetih 12 zakonov, med njimi so tile najpomembnejši: 
o carinskih službah, Narodni banki Slovenije, državljan
stvu, tujcih, bankah, cenah, deviznem poslovanju. 
Z vsemi temi zakoni bomo uvedli svoj pravni red in 
razveljavili zakone SFRJ. Kljub nenehnim zahtevam po 
slovenskem denarju pa bo dinar še nekaj časa ostal naše 
plačilno sredstvo.

Devetega maja je v skupščino prišel tudi odgovor repu
bliškega sekretariata za pravosodje (podpisal ga je Rajko 
Pirnat) na poslansko pobudo FVanceta Tomšiča, predsed
nika Neodvisnosti glede delitve premoženje nekdanje 
Zveze sindikatov Slovenije. V odgovoru piše, da sekreta
riat nima podatkov o premoženju nekdanjih družbenopo
litičnih organizacijah in tudi ne o ZSS. Takšne podatke 
bi, po njegovem mnenju, lahko pripravila služba družbe
nega knjigovodstva. Način likvidacije družbenih sredstev 
nekdanje ZSS pa bi, po njegovem mnenju, lahko uredil 
zakon o sindikatih.

Franček Kavčič

»siniliJi .

Študentski parlament protestira proti ukrepom Filo
zofske fakultete glede opravljanja diferencialnih izpitov. 
Nerazumljivo se nam zdi, da je en diferencialni izpit 
»vreden« 600 DEM (cene v dinarjih nam niso povedali).

Takšno ravnanje presega vsako razumno mejo! Zahte
vamo, da se ta znesek prilagodi dejanskim gospodarskim 
razmeram v Sloveniji, kajti 600 DEM je danes v Sloveniji 
zelo solidna plača.

Predsednik Študentskega parlamenta: 
Andres Marko Poznič

Kdo hoče vsiliti Slovencem 
zakon o
sindikatih
Kakršna stranka,takšna polička
- krščanski demokrati

Ali bodo ,
»južni bratje« OS telil
v Sloveniji

Ugotovljeni krivcizasječajUleta
Evropa varuje
starost, mi pa.

delavskih pravic

Jugoslavija krvavi
stva so obliž za globoke rane, ki so 
storjene Hrvaški kot suvereni repu
bliki in hrvaškemu ter srbskemu na
rodu. Srbsko državno vodstvo je pre
dolgo mirno gledalo eskalacijo šovi
nističnih skupin, ki nastopajo za 
obrambo srbstva na Hrvaškem, 
očitno pa je tudi jugoslovanska ar
mada s svojimi nastopi in bolj ali 
manj odkritim sodelovanjem na niž
jih ravneh s srbskimi oboroženimi 
skupinami na Hrvaškem dovolje
vala, da so ji Hrvatje obrnili hrbet. 
Za generale je bržkone to najbolj 
kruto spoznanje, pa če to priznajo ali 
ne, kajti atributa jugoslovanstva in 
ljudske armade sta se sesula v prah, 
ki ga mendrajo armadni tanki.

Vojne »igre«, ki si jih dovoljuje ju
goslovanska država ob šestinštiride
seti obletnici osvoboditve in konca 
druge svetovne vojne, razpihovanje 
nacionalističnih strasti, so nervozni, 
vendar krvavi odraz nesposobnosti 
južnoslovanskih državic in SFRJ,

zlasti pa njihovih vlad, da se spopri
mejo z eksistenčnimi vprašanji pre
bivalstva in še posebej z urejanjem 
gospodarstva. Socialna beda, ki smo 
ji priče, ljudje brez plač, celo brez 
minimalnih na »vročem« območju 
- vse to je potisnjeno ob stran, skriva 
se za državotvornim besedičenjem, 
za gesli o enakopravnosti in svobodi. 
Bridka resnica pa je, da je najbolj 
nesvoboden tisti človek, ki nima 
dela, ki dobi le borno preživnino 
v obliki minimalnih osebnih dohod
kov, torej tisti Srb, Hrvat, Slovenec 
in drugi, ki ga silijo, da je najprej 
pripadnik naroda in šele potlej ČLO
VEK.

Zategadelj se je neumno spraše
vati ali je v Jugoslaviji že državljan
ska vojna ali ne, kakor tudi z mikro
skopom iskati vzroke za sedanjo 
krizo države. Najprej in predvsem 
drži, da je osiromašeno prebivalstvo 
Jugoslavije še prestrašeno, prelita 
kri ljudi na Hrvaškem pa zgovorno 
priča, da nihče nima politične moči, 
da bi bil kos temu brezumju. Slove
nija je navidezno še oaza miru, z od
ločnim nadaljevanjem osamosvoji
tvene politike pa lahko to ostane, 
kljub temu, da se oblast ne zaveda 
povsem socialne stiske njenih držav
ljanov, saj dovolj arogantno pušča 
v nemar sanacijo gospodarskih raz
mer, kar lahko kaj kmalu pripelje do 
socialnega punta. Marjan Horvat

Jugoslavija krvavi. Srbi in Hrvati, 
celo nedolžni Makedonci pokopa
vajo žrtve nerazsodnega divjaštva 
organiziranih band na Hrvaškem in 
policijskih enot, ki se spopadajo 
v imenu nacionalističnih ciljev; ti so 
balkanskim narodom v zgodovini 
prinesli že veliko gorja. Srbsko-hr- 
vaški spor se je stopnjeval do takšne 
ravni, da se v Jugoslaviji nihče več 
ne počuti varnega. Sklepi tridnev
nega zasedanja državnega predsed-

Sindikalni
Zaupnik
Da bodo delavci bolje obveščeni,
• izvedeli, kar jih zanima
• prebrali, kar morajo vedeti
• na tekočem s tem, kar dela 

njihov sindikat
• dobili odgovor na vsako 

vprašanje
• obveščeni o tem, kaj piše DE

Predsedniki, zaupniki, ki dobivate DE, 
obesite sindikalni Zaupnik na oglasno de
sko, da ga bodo lahko prebrali tisti, ki jim 
je namenjen.
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Kakršna 
stranka, 
takšna politika

krščanski demokrati
Slovenski krščanski demokrati (SKD) prav radi razlagajo narav

nanost svoje stranke s tem, da so krščansko-demokratske oziroma 
»ljudske« stranke drugi najmočnejši strankarski blok v evropskem 
parlamentu, pa tudi da so bili De Gasperi, Adenauer, Strauss in 
podobni med tvorci povojne združujoče se Evrope. Identiteto svoje 
stranke za zdaj raje razlagajo s tujimi dosežki kot pa s svojo prete
klostjo. V zraku je namreč še vedno vprašanje, kdo bo prevzel 
dediščino, tako idejno kot materialno, predvojne Slovenske ljudske 
stranke (SLS). Zato tudi sedanje ime stranke postaja vse bolj pre
hodnega značaja, pred stranko pa je vse bolj naloga, ali se bo SKD 
uspela razviti v slovensko konservativno, desno stranko, ali bo samo 
njen sestavni del, ali pa bo morda taka desnica nastala iz laičnih, 
»liberalnih« in nacionalističnih skupin. Volilci bodo o tem odločali 
šele tedaj, ko se bo glavno prestrukturiranje zgodilo med strankar
skimi vrhovi. Da gredo prizadevanja v to smer, jasno kaže že januar
sko preimenovanje kmečke zveze v »ljudsko stranko«. Tudi SKZ-LS 
se sklicuje na »krščanski etos«; združitev obeh pa bi se bila že 
zgodila, če ne bi šlo tudi za liderske ambicije Omana in Peterleta.

Da se strankarska politika omeji na osebnosti, ni samo znamenje 
časa, ko nam mediji vse bolj krojijo naš vsakdanjik. Vse demosovske 
stranke imajo namreč demokracijo na ustih, ne pa tudi v svojih 
strankarskih notranjih odnosih. Tako lahko relativno majhna sku
pina strankinih voditeljev obvladuje članstvo, ki nima skoraj nika
kršnega vpliva na strankino politično usmeritev, še manj pa na 
kadrovske rešitve. Če k temu še dodamo prave majhne »kulte oseb
nosti«, kakršne sta si ustvarila Oman in Peterle, potem je jasno, da 
takšni strankarski voditelji imajo v svojih rokah koncentrirano 
razmeroma veliko politično moč. Oman je v SKZ-LS uspel izsiliti 
združitev vseh treh vodilnih položajev; tako je on sedaj predsednik 
sveta stranke, njenega izvršilnega odbora in še cele stranke povrh 
tega. Protežiranje zeta Marjana Podobnika pa se javnosti dozdeva že 
na meji dobrega okusa. Peterle vlada v SKD drugače, predvsem 
z odsotnostjo. Kljub številnemu članstvu, ki pa je bolj v strankar
skem računalniku kot pa dejavno na terenu, v stranki ni čutiti 
notranjega strankarskega življenja. Že pri postavitvah vodilnih ljudi 
za ministre je bilo razvidno, da ob stranki deluje neka vzporedna 
struktura. Ko so bili še časi »altmative«, ni bilo na spregled ne 
Venclja, ne Maksa Bastla, ne Capudra, še manj pa Jožeta Stergarja 
ali znanega ljubljanskega komunalca Janeza Lesarja. Minister Ca
puder je celo na ustanovitev takratnega Slovenskega krščansko
socialnega gibanja reagiral z nastopom na škofiji, pred kakimi pet
desetimi kleriki; do politične pobude za SKSG se je opredelil odklo
nilno, češ da še ni čas. Toda čas je nastopil takoj potem, ko so sedanji 
krščanski demokrati dosegli odstope krščansko-socialistično usmer
jenih ljudi iz kroga revije »2000«. Dr. Capuder se je prikazal na prvo 
sejo po Kovačičevem odstopu. Tudi ni naključje, da so spremenili 
ime oziroma da je krščanskosocialno gibanje preživelo v krogu 
revije »2000« in da sedanja pobuda za ustanovitev Stranke krščan
skih socialistov (SKS) izhaja iz tistega kroga, ki je imel pogum za 
oporečništvo v svinčenih letih. Asocialna politika demosovske vlade 
obeta nadaljevanje svinčenih let na drug način; če je bila prejšnja 
represija politična, je sedanja ekonomska. In take politike ne morejo 
uveljavljati nekdanji oporečniki, ampak so njeni tvorci tisti, ki so 
bili »dvoma opozicija«, ki ji nikdar ni grozil zapor. Problem Peterle
tove stranke in vlade je predvsem v tem, da »stranka« ni bila nikoli 
kaj drugega kot sredstvo za delitev ministrskih stolčkov. Razen 
Venclja, Capudra, Rejca, Bastla in Dularja ta stranka nima kadrov
skega potenciala; zato pa potrebuje zveste hlapce, kajti brez takega 
kadra ne more upravljati države in še manj začenjati takih projek
tov, kot je časopis »Slovenec«. V Slovenijo se je na tiho vrnil 
domobranec dr. Marko Kremžar; v avdienco k njemu spuščajo ljudi 
iz strankarskega vodstva samo po višji milosti. Dejanski vpliv stran
kinega izvršilnega odbora in sveta je ničen. To se je dovolj jasno 
pokazalo na strankinem kongresu, ko je šlo za podpredsednika 
Franca Miklavčiča; tisti, ki so mislili, da naj bi Miklavčič kot 
podpredsednik upravljal s stranko, medtem ko se Peterle ukvarja 
z vladnimi posli, so pokazali precejšnjo mero naivnega zaupanja 
v tisto demosovstvo, ki ga nikdar ni bilo. Peterle Miklavčiča ni 
potreboval za nič drugega kot za odstranitev prvega in s strani klera 
nezaželenega predsednika stranke. Sedaj ga enostavno ne jemlje več 
s seboj nikamor. Strankin aparat pa je trdno v njegovih rokah, saj je 
sekretarsko mesto prevzel Peter Reberc, ki je bil prej tajnik Medško- 
fijskega odbora za študente.

Kolikšen je vpliv cerkve na SKD, je seveda »tisto« vprašanje, ki ga 
ni vljudno postavljati. Toda evforije nekateri kleriki niso mogli 
dovolj uspešno skrivati; znani trnovski župnik se je v »Družini« 
razpisal proti svobodi in liberalizmu na tisti način, ki je prepoznaven 
za skrajno politično desnico. Politizacija duhovščine pa pred marsi
katerega vernika vse bolj postavlja vprašanje, ali je cerkev duhovna 
institucija ali pa se enači z eno samo politično opcijo, ki je skrajno 
konservativna, in s tisto preteklostjo, ki je domobranska. Da te 
politične igrice duhovščine lahko zanje postanejo bumerang, kažejo, 
za kako visoke stave gre. Sedanja trenja med Peterletom in Ruplom 
in med njunima strankama izvirajo prav iz tiste naveze, ki so jo 
novorevijaši in Rupel sam začeli, ko se je (neformalni) Ruplov 
»lobby« začel sestajati pri škofu Leniču v kanoniški hiši, septembra 
1989, torej pred nastankom Demosa in precej tudi namesto njega. 
Ali Peterle danes misli, da je dovolj močan oziroma da je njegova 
SKD tista, ki je iz te naveze potegnila dovolj, da gre lahko naprej 
sam? Ali se ne zaveda, da sta ministra Vencelj in Capuder v javnosti 
osovražena, daje Rejc pokazal popolno nekompetentnost in da pravi 
obraz stranke kaže ljubljanski komunalec Lesar bolj kot pa prijazni 
nasmešek šefa vlade? Take stranke na naslednjih volitvah Sloven
cem ne bo mogel prodati še tako medijsko uspešen Peterle.

Mladen A. Švare

Težave s privatizacijo
Pri privatizaciji se lomijo 

kopja, mnoga gledanja nanjo so 
realsocialistična in ničkaj obe
tavna, saj želimo pri lastninjenju 
nanovo odkrivati Ameriko, mo
goče tudi po zaslugi ameriškega 
ekonomista J. Sachsa.

Vlada je ponudila svoj osnutek 
zakona o privatizaciji, vendar 
v njem ni kaj dosti govora o delav
cih, v nasprotju z J. Sachsom, ki je 
pri obravnavi privatizacijskega 
zakona nenavadno veliko govoril 
o delavcih, na katerih stoji ali 
pade normalizacija slovenskega 
gospodarstva. Znano je tudi, da so 
to kategorijo slovenskega prebi
valstva jastrebi v Demosovi koali
ciji doslej ves čas izključevali iz 
arhitekture bodočega slovenskega 
družbenoekonomskega ustroja. 
Res se je potrebno vprašati, ali 
imajo delavci odločilno vlogo pri 
privatizaciji? Privatizacija naj bi 
bila pravična (fair) pri delitvi 
družbenega kapitala in naj bi po
tekala hitro. Dejstvo je, da v seda
njem sistemu družbene nelastnine 
pri delitvi dohodka za osebne do
hodke in skupno porabo nikdar ni 
bilo pravičnosti, za kar niso bili 
krivi delavci, ampak poslovodni 
delavci (direktorji). Direktorji so 
ustvarili skupinsko lastniške inte
rese in so določevali nerealno 
ceno dela za vodilne in vodstvene 
strukture v škodo vseh drugih de
lavcev. Plačevala so se torej de
lovna mesta, ne pa delo oziroma 
učinki. To so dejstva, ki so si jih 
privilegirali direktorji, ker ni bilo 
nikakršnega vpliva države, če
prav bi morala biti obstoječa 
družbena lastnina v bistvu dr
žavna po vsej logični pravni regu- 
lativi. Sedaj, ko ni več kaj deliti, 
je logični sklep države le ta, da 
država, ki je obubožala, po pra
vilni logiki nasprotuje kakršni 
koli brezplačni delitvi delnic. To, 
kar sedaj zahtevajo sindikati, je še 
ena realsocialistična reakcija. Vsi 
sindikati se zavzemajo za to, da bi 
morali najmanj tretjino družbe
nega kapitala neodplačno prene
sti na zaposlene in upokojence. Iz 
tega sledi zmotno prepričanje, da 
si bo vsak posameznik s tem pri
dobil občutek lastništva, kar naj 
bi povečalo motiviranost za delo. 
Na ta način se tudi ne ustvarjajo 
zdravi temelji za prehod na tržno 
gospodarstvo. Pogoje za tržno go
spodarstvo se doseže le z razpro
dajo delnic na prostem trgu za 
pridobivanje kapitala. S tega vi
dika ima privatizacija predvsem 
namen razvijati procese lastninje
nja. Ta proces pa mora v temeljih 
spremeniti lastninsko, organiza
cijsko, in upravljalsko strukturo 
gospodarskih subjektov in je po
trebno nanovo razdeliti sistem 
upravljanja podjetij. V ta namen 
se mora Markovičev zakon o po
djetjih nadomestiti s slovenskim 
zakonom o podjetjih, v katerem 
bodo upoštevani novi lastninski 
odnosi in ne bo več možna zloraba 
s strani poslovodnih organov in ki 
bo uvedel pravi red in varstvo de

lavcev. Sindikati zahtevajo tudi 
obvezno skrbništvo nad holdingi, 
ker ti nimajo ustreznega organa 
upravljanja oziroma organa nad
zora. To, da vrhovni management 
nastopa v obliki organa upravlja
nja, ni nobena tragika, potrebna 
pa je nova institucija skrbništva 
(nadzora), saj gre v nasprotnem 
primeru za ekonomski in pravni 
nesmisel. Takih nesmislov je 
v naši družbi (nedemokratični 
- op. p.) nešteto! Enega takih ne
smislov ponuja novinar I. K. v DE 
z dne 26. aprila 1991. Zavzema se 
za parlamentarni nadzor nad last
ninsko transformacijo in po nje
govem naj bi bilo vsakemu bebcu 
jasno da nadzora ne bi smeli pre
puščati le eni stranki oziroma vla
dajoči koaliciji. Če novinar I. K. 
že omenja legitimnost in učinko
vitost nadzora, potem mu moram 
odgovoriti sledeče: v pravni dr
žavi nosi legitimnost upravno-iz- 
vršilna oblast in ne parlamen
tarna oblast. Torej najbolj boleča 
točka celotnega procesa slovenske 
privatizacije ne more biti v rokah 
parlamenta ali opozicije. Kaj to 
pomeni? To pomeni, da privatiza
cijski procesi družbene nelastnine 
ne morejo potekati decentralizi
rano in hitro brez skrbništva dr
žave. Družbena nelastnina se 
mora torej najprej podržaviti, 
nato upravljalsko prestrukturi
rati, kar pa ne gre brez neposred
nih nadzornih mehanizmov dr
žave ali delničarjev. Sindikati to
rej padajo v lastno protislovje, kar 
ni najbolje niti ni naključno: še 
vedno živimo v času realsoci- 
alizma in času nepravne države!

Marko Jevnikar, Maribor

Vprašanje, ki zahteva odgovor

Kako urediti dostop do 
hiše gospoda Beladlnila

Na vprašanje, ki ste ga objavili 
v Delavski enotnosti 12. aprila 
1991, vam
odgovarjamo:

Partizanska cesta je bila obnov
ljena leta 1989, da bi izboljšali 
razmere za vožnjo z motornimi 
vozili in zagotovili večjo varnost 
pešcev na pločnikih. Pločniki so 
bili do rekonstrukcije zaradi do
trajanosti vozišča praktično v isti 
ravni kot vozišče, tako da se je 
dogajalo, da so vozili avtomobili 
po pločnikih in tako ogrožali var
nost pešcev na njih.

Po prenovi so v komisijskem 
ogledu opravljenih del ugotovili,

da so bile odpravljene vse po
manjkljivosti in izvedeni vsi po
trebni oziroma zahtevani uvozi do 
stavb ali zemljišč ob tej cesti.

Gospodu Deladiniju je treba po
jasniti, da pred rekonstrukcijo ce
ste hiša št. 3 ni imela nakazanih 
uvozov s ceste. Zemljišče med hi
šama št. Ha in 3 pa je bilo ob 
pločniku oziroma cesti omejeno 
s škarpo (kamniti oporni zid) in 
ograjo ter za vozila nedostopno.

Gospod Deladini je samovoljno 
odstranil kamnito škarpo in 
ograjo, odstranil zemljo in naredil 
betonsko ploščad z namenom, da 
bi na tem prostoru zgradil objekt 
(vidna armatura za stebre). Vse to 
je bilo narejeno brez vsake doku
mentacije, opredelitve namena 
prostora in brez potrebnih dovo
ljenj.

V članku navaja hišo št. 5, pri 
kateri je komisija odločila, da se 
dovoli urediti dostop s poglobi
tvijo robnikov, čeprav ta garažni 
objekt ni narejen z dovoljenjem. 
Ta navedba je točna, vendar je 
s spremembo garaže v prodajalno 
komisija odločila, da se poglobi
tev robnikov ne izvede, kar tudi ni 
storjeno.

Gospod Deladini ni dobil so
glasja za poglobitev robnikov in je 
brez kakršnega koli dovoljenja ob 
robnikih naredil betonske klan
čine (s tem je zožil vozišče ceste). 
S tem posegom je kršil določila 
zakona o cestah, ker so betonske 
klančine predstavljele oviro na 
cesti. Mimoidoča vozila (avtobusi 
in tovorna vozila) so se umikala 
na levo stran ceste, kar je onemo
gočalo varno vožnjo na levem voz
nem pasu Partizanske ceste. Zato 
je inšpektor za ceste naložil Cest
nemu podjetju Novo mesto, da 
mora odstraniti betonske klančine 
z vozišča Partizanske ceste.

Partizanska cesta je razvrščena 
med regionalne ceste (R 333) in 
občinska inšpekcija za ceste nima 
pristojnosti za ukrepanje. Zato 
tudi ni mogel dobiti ustreznega 
odgovora pri občinskem inšpekto
ratu, ker je nalog za odstranitev 
izdal Republiški inšpektor za ce
ste, ki je tudi za to pristojen.

Gospod Deladini je pri našem se
kretariatu leta 1990 vložil lokacij
sko dokumentacijo za izdajo loka
cijskega dovoljenja med stavbama 
l/a in 3 za gradnjo lokala s trgo
vino. Zadevo je sekretariat zavr
gel dne 9. 10. 1990 zaradi nepo
polne vloge (nerešene pravno-pre- 
moženjske zadeve). Ta dokumen
tacija je opredelila namen tega 
prostora in dostop do bodočega 
objekta.

Ugotavljamo, da se po pločniku 
ob stavbi št. 3 odvija zelo gost 
promet pešcev in da so s parkira
njem vozil zaradi dovoza sadja 
v prodajalno g. Deladinija ogroženi 
pešci, ker morajo stopiti na cesto, 
če hočejo iti mimo parkiranega to
vornega vozila. Na Partizanski ce
sti so ob zadnjem štetju prometa 
ugotovili, da se na odseku ob ome
njeni stavbi pojavlja dnevno 
15.000 vozil.

Glede na navedeno menimo, da 
ne bi bilo smotrno dovoliti poglo
bitve robnikov, ker bi tako omogo
čili parkiranje po ozkih pločnikih. 
Odločitev o tem, ali bodo pločniki 
poglobljeni in s tem omogočen do
stop do omenjenega zemljišča, bo 
sprejeta v lokacijskem postopku 
za namembnost tega prostora.
Sekretar sekretariata za varstvo 
okolja in urejanje prostora občine 

Novo mesto 
Jože Preskar

(Še) spoštovano 
uredništvo!

Lepi ste v zadnji št. DE objav
ljenih slikah, še lepše ste orisali 
vsakogar iz te ekipe. Kakor ste 
lepi in pošteni in vas sploh bolijo 
krivice, bi pričakoval, da jih ne 
boste povzročali drugim, toda... 
Sem sicer dolgoletni spremljeva
lec DE in marsikdaj sem si ob pre
biranju argumentiranih komen
tarjev potešil dušo. Danes pa to ne 
morem biti več. Danes ste, kar 
včeraj še niste bili: očitno v službi 
neke dnevne politike, podčrtane 
z rdečo, kajti vaše pisanje je razli
vanje žolča. Predvsem karikatura 
Peterle-Sachs me dobesedno žali. 
Nič nimam proti »pedrom«, toda 
če že mora kaj v javnost, je to 
potrebno dokazati. Če pa je to 
šala, pa je vaš okus toliko slabši! 
Ne vem, kdo je inovator, ker ni 
pod svojim izdelkom podpisan, 
drugače bi svoj protest usmeril 
njemu.

Naj vam to pisanje kaj pomeni 
ali pa ne, ker boste s sedanjo poli
tično orientacijo vztrajali, predvi
devam, da niste edini. Nisem pri
padnik nobene stranke, toda glo
boko v meni je občutek, da je 
takšno početje in predvsem 
takšna usmerjenost (blatenje brez 
argumentov) nekulturno in 
usmerjeno v razbijanje sloven
skega naroda!

Ob tem mi vaše slike niso več 
niti lepše niti prijazne.

Tovariški pozdrav, tovariši!
Jože Kos, Hrastnik

PREJELI
SMO

Angažirane množice ali 
elita maloštevilnih 
lastnikov

Po realnih vrednotenjih znaša 
vrednost družbenega kapitala go
spodarstva v Republiki Sloveniji 
okoli 55 milijard DEM ali okoli 
89.000 DEM na zaposlenega v go
spodarstvu.

Predlagatelji osnutka Zakona 
o privatizaciji se zavzemajo za 
model nakupa družbenega kapi
tala po polni ceni in s popustom 
za zaposlene delavce in držav
ljane Republike Slovenije. Na 
kakšne potencialne kupce raču
najo? Po navedenih računih 
očitno le na bogati sloj domači
nov. Ne računajo na nakup druž
benega kapitala s strani množice 
zaposlenih, ki jim je standard iz-

najprej plačati 
visoke davke na izplačilo osebnih 
dohodkov in na dohodnino. Šele 
iz privarčevanih osnutkov plač in 
drugih prejemkov bodo lahko ku
povali družbeni kapital. Davčni 
predpisi nudijo le neznatno olaj-

jemno padel. 
Kupci morajo

šavo tistim, ki kupujejo vred
nostne papirje ali poslovne deleže. 
Odbitna postavka dosega le 10 od
stotkov dohodnine?

Kdo bo lahko kupec? Redki iz
jemno bogati domačini in seveda 
tujci! Veliko večino domačinov ta 
zakon odvrača od produktivnega 
vlaganja kapitala.

Množica zaposlenih ima danes 
zaradi učinkovitega uničevanja 
slovenskega gospodarstva zelo 
omejene varčevalne možnosti. 
Praksa kaže, da so vseeno zapo
sleni pripravljeni reinvestirati 
v posameznih podjetjih celo do 
ene tretjine osebnih dohodkov 
v primeru, da pridobe družbeni 
kapital s popustom in če ostane 
kapital v korporaciji. Gre za po
pulacijo zaposlenih, ki je štiri de
setletja odvajala za razširjeno re
produkcijo okoli 40% družbenega 
proizvoda. Navajena je eno plačo 
reinvestirati za podjetje in eno no
siti domov. Slovenska populacija 
ima sicer visoko razvite varče
valne navade.

Vsak četrti Japonec je delničar; 
Japonci tudi veliko varčujejo. Šte
vilo delničarjev v Angliji dosega 
številko 9 milijonov. Zaposleni re- 
investirajo svoj kapital ob posre
dovanju finančnih institucij, kot 
so npr. pokojninski skladi, zava
rovalni skladi. Družbe, ki spodbu
jajo in omogočajo, da v varče
valno naložbeni dejavnosti sode
lujejo množice, so lahko globalno

razvojno učinkovite, ker je za in
vesticije na voljo veliko sredstev.

Predlagani ZOPR računa na 
angažma ozke nacionalne elite. 
Morda računa na to, da bo mogoče 
uničena družbena podjetja ceneno 
razprodati domačim bogatinom in 
tujemu kapitalu. Gre za scenarij 
pretvorbe velike večine domači
nov v mezdne delavce. ____

Kdo so lahko pošteni kupci 
družbenega kapitala?:

- redki bogati uspešni zasebni 
podjetniki,

- redki varčevalci kapitala 
z večjimi prihranki,

- ekonomska in politična emi
gracija,

- drugi tuji investitorji,
- bivši lastniki in njihovi de

diči, ki čakajo na odškodnino, ki 
naj bi se v Skladu zbrala iz kup
nine za družbeni kapital.

čem
jemno velike plače (npr. primer 
SCT - plača direktorja znaša 
40.000 din, delavcev niti 3.000 din 
- 4. marec 1991, TV Ljubljana),
- tisti domačini, ki so bogateli 

tako, da niso plačevali davkov,
- tisti zaposleni v družbenem 

sektorju, ki so kradli in so boga
teli od korupcije pri poslovanju 
s tujino in zasebnim sektorjem,

- denar mednarodnih krimi
nalcev, itd.

Ne čudim se ugotovitvi dr. Jo-

lo so lahko nepošteni kupci: 
tisti direktorji, ki si pod plaš- 
tajnih plač izplačujejo iz

žeta Mencingerja (februarja 1991), 
da so tujci nad ZOPR, ki ga pred
laga vlada, navdušeni. Scenarij 
privatizacije družbenega kapitala 
je napisan v korist tujcev in boga
tih domačinov. Napisan je v škodo 
širokih krogov zaposlenih, ki so ta 
družbeni kapital razvijali in ga 
ustvarili v zadnjih desetletjih. Os
nutek zakona kaže, da gre za 
oblast, pri kateri uspešno lobirajo 
predvsem nekdanji lastniki in 
tujci.

Če gre za to, da naj ZOPR pov
sem onemogoči dostop velike ve
čine zaposlenih in upokojencev do 
družbenega kapitala, potem se 
lahko oceni, da bodo taki cilji za
govornikov tega zakona doseženi. 
Samo bogati domačini in tujci 
bodo lahko kupili družbeni kapi
tal. Mogoče je vendarle glavni cilj 
predlagateljev zakona dokončno 
uničenje vsega, čemur se je doslej 
reklo avtonomija podjetij in sa
mouprava zaposlenih.

Če naj bi imeli domačini v ro
kah podjetja, potem predlog za
kona o privatizaciji potiska last
ninjenje v naslednje stoletje, če 
naj nas kupijo tujci, se to verjetno 
ne bo zgodilo, ker kapitala, ki bi 
se zares zanimal za naložbe v re
publiko Slovenijo, posebno v teh 
neprijaznih političnih časih, to
liko sploh ni. Ni nobene realne 
možnosti, da bi prišlo do bistvenih 
premikov glede lastninjenja druž
benega kapitala v naslednjih pe-
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Ali bodo »južni bratje« ostali 
v Sloveniji_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Fužinah, Stepanjskem naselju 
in tudi na Jesenicah.

Brez statistike in znanstve
nih raziskav, ki smo jih opu
stili pred desetimi leti, je 
težko oceniti, kolikšna je 
stopnja asimiliranosti prise
ljencev in njihovih družin 
s slovensko družbo. Domne
vamo pa, da se je kar precej

Zakon o državljanstvu in 
zakon o tujcih, ki sta ta teden 
prišla v skupščino v svežnju 
osamosvojitvenih zakonov, 
postavljata kar dobre možno
sti za izločitev Slovenije iz Ju
goslavije brez večjih migracij
skih gibanj in tudi brez večjih 
političnih pretresov. Tako kot 
do zdaj bodo državljanstvo re
publike Slovenije lahko pri
dobili vsi, ki imajo delo ali 
drugi vir preživljanja ter 
stalno prebivališče v republiki 
Sloveniji. V zakonu ni nobe
nih ovir za pridobitev držav
ljanstva otrok neslovenskih 
staršev in tudi otrok iz meša
nih zakonov.

Po uradnih podatkih je leta 
1990 prosilo za pridobitev dr
žavljanstva republike Slove
nije 1400 oseb, letos pa že 
3.600. Ti podatki kažejo, da bo 
verjetno pretežen del Neslo
vencev, ki bodo v Sloveniji 
obdržali delo in imajo stano
vanje, zaprosili za slovensko 
državljanstvo. Za vse tiste, ki 
ga še nimajo, pa zakon določa 
6-mesečni rok za njegovo pri
dobitev. Zakon pa poleg krite
rijev, ki že zdaj veljajo, zah
teva od prosilcev, da dokažejo 
tudi sposobnost sporazume
vanja v slovenskem jeziku in 
lojalnost do slovenske države. 
Za vse to pravniki uporabljajo 
izraz naturalizacija. Pravniki 
iz ministrstva za notranje za
deve, ki so pripravljali zakon, 
zatrjujejo, da imajo podobne 
norme oziroma celo ostrejše 
vse razvite Zahodne države, 
s katerimi se želimo primer
jati.

Določila o možnosti za 
prevzemanje državljanstva pa 
ne pomenijo, da v samostojni 
Sloveniji ne bodo mogli živeti 
in delati tudi tujci oziroma vsi 
tisti, ki ne bodo hoteli prositi 
za sprejem v državljanstvo re
publike Slovenije. Srbi, Hr
vati in drugi bodo po osamo
svojitvi Slovenije postali tujci, 
tako kot so zdaj Avstrijci in 
Italijani. Zakon o tujcih repu
blike Slovenije pa bo omogo
čal, da bodo v Sloveniji lahko 
ostali vsi tisti, ki bodo imeli 
delo in možnosti za preživlja
nje. Tujci bodo dobili delovno 
vizo, ki bo pomenila tudi do
voljenje za prebivanje. Traja
nje delovne vize bo odvisno od 
delovnega razmerja v repu
bliki Sloveniji. Tujci bodo na

tej podlagi lahko dobili tudi 
dovoljenje za stalno prebiva
nje. Zakon o tujcih pa spremi
nja politični položaj prebival
cev, ki ne bodo pridobili slo
venskega državljanstva. Dr
žavljani Srbije v Sloveniji ne 
bodo smeli ustanavljati poli
tičnih organizacij, temveč le 
društva. To pomeni, da bodo 
po zakonu razpuščene 
stranke, ki imajo jugoslovan
ski program oziroma program 
kakšnega drugega naroda. 
Omejitve bodo tudi pri volilni 
pravici, lastnini in pravici do 
zaposlitve. Republika Slove
nija bo z zakonom varovala 
svoje državljane in tudi pre
prečevala pretirano priselje
vanje, ki bi lahko ogrozilo 
gmotne in socialne pravice 
prebivalstva Slovenije.

Državljani iz drugih delov 
države bodo republiki Slove
nije postali tujci dva meseca 
po preteku 6-mesečnega roka, 
v katerem si lahko pridobijo 
državljanstvo. Do takrat za
kon o tujcih zanje ne bo veljal.

Zakon o državljanstvu in 
o tujcih bosta verjetno spre
jeta najkasneje prihodnji me
sec, kar pomeni, da imajo pre
bivalci republike Slovenije 
možnost, da do konca leta 
1991 uredijo svoj državljanski 
status.

Verjetno bo šele popis, ki 
smo ga opravili prejšnji me
sec, pokazal, kolikšen del pre
bivalstva republike Slovenije 
sestavljajo priseljenci oziroma 
delavci iz Hrvaške, Bosne, Sr
bije, Črne gore in Makedonije. 
V šestdesetih letih smo jim re
kli kar »južni bratje« in že ta
krat bi se gradbeništvo in ko
munala sesula, če bi zapustili 
svoja delovna mesta. Po go
spodarski reformi leta 1965 je 
več deset tisoč Slovencev poi
skalo delo in blaginjo v deže
lah razvite Evrope. Tudi zato 
se je v 70. letih v Slovenijo 
naselilo še več prebivalcev 
drugih republik in pokrajin.
Ta delovna sila danes prevla
duje v gostinstvu, nenado
mestljiva je v železarstvu, ru
darstvu, prometu, ter celo 
v zdravstvu. Delavci z juga so 
dobili pretežni del solidar
nostnih stanovanj in danes 
menda predstavljajo večino 
prebivalstva v ljubljanskih

Neslovencev prilagodilo živ
ljenju v Sloveniji. To velja zla
sti za tiste, ki živijo v naci
onalno mešanih družinah in 
za tiste, ki imajo otroke, ki so 
obiskovali ali zdaj obiskujejo 
šole v slovenskem učnem je
ziku. Večina jih ima v Slove
niji stalno delo in tudi stano
vanje in malo gradbenih in 
komunalnih delavcev je ostalo 
v samskih domovih.

Javnomnenjske ankete med 
Slovenci bi verjetno pokazale, 
da načelno želimo, da bi vsi 
Neslovenci iz načelnih razlo
gov odšli k svojim ognjiščem. 
Z veliko verjetnostjo pa lahko 
zapišemo, da bi Slovenci na 
konkretno vprašanje, kdo naj 
resnično odide, zahtevali, naj 
gredo le tisti, ki Slovencem 
jemljejo delovna mesta, stano
vanja oziroma druge dobrine, 
in moteči posamezniki.

Vse to pomeni, da bo po osa
mosvojitvi Slovenije večina 
Neslovencev hotela še ostati 
v naši državi in da tudi Slo
venci ne bomo pretiravali pri 
zahtevah po njihovem od
hodu.

Franček Kavčič

V slovenskem parlamentu

Zaupanje v zvezno vlado 
ie splavalo po vodi
O glavnih problemih jugoslovanske gospodarske reforme

Zvezna vlada je pred dnevi 
poslala v zvezno skupščino 
zajetna gradiva in niz predlo
gov za izdajo zakonov, s kate
rimi naj bi se v teh težkih go
spodarskih časih »na novo« 
lotili uresničevanja gospodar
ske reforme. Že prvi odmevi 
v republikah in strokovni jav
nosti pa so pokazali, da ZIS 
nima konkretne podpore re
publik, da se njegovega pro-

Pravi čudež bi bil, če bi vsi 
ministri v takih razmerah še 
naprej vztrajali v svojih stolč
kih in pričakujemo lahko, da 
bo marsikdo med njimi odsto
pil, morda pa se bo za ta logi
čen korak odločila celo vsa 
zvezna vlada.

Dokončen propad gospo
darske reforme na zvezni 
ravni bo imel seveda nove ne
prijetne gospodarske posle-JUUUiiTV, ua ac vugu v a jvunv- ^ — 

grama stabilizacijske politike dice, ki jih bodo tako ali dru- 
slednje ne mislijo držati in da gače čutili delavci v vsej dr
se potemtakem politična kriza 
še zaostruje. Čeprav se lahko 
zgodi, da posamezne delega
cije republiških skupščin 
v Zboru republik in pokrajin 
Skupščine SFRJ ne bodo po
stavile vprašanja (ne)zaupnice 
v zvezno vlado, pa odklonilno 
stališče do njenega dela in vo
denja tekoče ekonomske poli
tike posredno pomeni prav 
izrazito nezaupanje vanjo.

tih ali desetih letih. Kaže, da je 
izvršni svet Skupščine Republike 
Slovenije ponudil neizvedljiv za
kon oziroma da ponuja utopijo.

To besedilo predstavlja odlo
mek iz knjige »Oblast in last
nina«, ki jo bom v kratkem obja
vil. V knjigi razvijam realno mo
goče rešitve za lastninjenje druž
benega kapitala v korist tistih za
poslenih, ki so ga ustvarili in po
večevali.

Prof. dr. Gojko Stanič

Delu čast In oblast
Sprašujem se, tik pred 1. majem 

- praznikom dela - kaj je ostalo 
od te parole.

»NIČ«! Tam, kjer v dveh ali treh 
izmenah, v podaljšanih delavni
kih po 12 in več ur ustvarjamo 
novo vrednost za državo, za repu
bliko, za banko, za monopole in 
vso mogočo nadgradnjo, tam je 
beda, tam sta brezupen strah in 
nemoč.

Sprašujem vas, ki uživate de
lavčeve žulje, ali je pošteno in mo
ralno, da si ob mnogo višjih oseb
nih dohodkih izplačujete tudi 
tako razkošne regrese?

Vse to sprašujem, ker v nekem 
kraju, neki oče - delavec ni mogel 
plačati mleka in kruha za svoje 
štiri otroke.

In na koncu sprašujem 
OBLAST, kje je vaša ČAST?

Teodora Kovačič

ISKRA
Industrija kondenzatorjev
in opreme
Semič

Stališča In zahteve 
delavcev

Delavci podjetja Iskra Semič 
smo med stavko 18. in 19. 4. 1991, 
do katere je prišlo zaradi težkega 
socialnega položaja delavcev, 
ugotovili, da je takšen težak polo
žaj delavcev tudi posledica neure
jenih razmer v narodnem gospo
darstvu. Kot neto izvozniki na za
hodno tržišče smo reševali proble
matiko v podjetju tudi na račun 
nizkih osebnih dohodkov, saj je 
bilo republiško povprečje v gospo
darstvu v letu 1990 za 59% večje 
od našega povprečja osebnih do
hodkov.

Ob takšnem zategovanju pasu 
delavci opažamo, da družbena 
nadgradnja prek vseh meja pove
čuje svojo porabo (kar se kaže 
v bistveno višjih OD, izplačilih re
gresov, itd.), kot da ni dojela 
obupnega stanja v gospodarstvu.

Zato delavci zahtevamo:
- da se gospodarstvo razbre

meni previsokih davkov in pri
spevkov

- da se družbene dejavnosti in 
uprava prilagodijo razmeram 
v gospodarstvu

- da država učinkovito nadzira 
monopoliste (javna podjetja) in

jih prisili k racionalnemu poslo
vanju

- da se pri monopolistih, druž
benih dejavnostih in upravi poleg 
minimalnih OD po kolektivni po
godbi omejijo tudi maksimalni 
osebni dohodki (v absolutnih zne
skih) glede na zahtevnost dela

- da vlada predloži sveženj 
ukrepov za reševanje narodnega 
gospodarstva (vendar ne samo na 
račun delavcev)

- da morata Gospodarska zbor
nica in izvršni svet Republike Slo
venije sodelovati in usklajeno de
lovati v interesu večine prebival
cev Slovenije, ne glede na interese 
posameznih političnih strank. 
Semič, 19. 4. 1991

Predsednik stavkovnega odbora 
Zvone Vidmar

Čas okrog letošnjega 
prvega mala

Z nageljnom v gumbnici, ob 
zvokih budnic in pod geslom 
»Delu čast in oblast« smo se deset
letja srečevali na prvomajskih 
prireditvah. Tudi delovne zmage 
so bile in kruha je bilo za vse. 
Tisto o delu, časti in oblasti smo 
sicer doživljali kot frazo, sprem
ljajočo parolo srpa in kladiva. De
lavske pravice so se zdele samo
umevne, socialna varnost zago-

Nadaljevanje na 6. strani

žavi. Padanje industrijske 
proizvodnje in negativna 
stopnja rasti družbenega pro
izvoda se bosta nadaljevali, 
možnosti za povečevanje iz
voza na konvertibilno ob- 
močjg so sila skromne, število 
ljudi brez dela bo tudi letos 
naraščalo, stopnja inflacije na 
letni ravni pa bo verjetno naj
manj takšna kot lani, to je 
okoli 120-odstotna. ZIS v tej 
zvezi vztraja pri svoji oceni, 
da leži poglavitna krivda za 
gospodarsko krizo na republi
kah, ki nočejo podpreti nje-

povečevalo domače cene in 
vplivalo na visoko inflacijo 
(lani 120-odstotna). Številni 
ekonomisti mu tudi zamerijo, 
da hkrati z liberalizacijo 
uvoza in sproščanjem tuje 
konkurence ni izdelal zasnove 
za racionalno varovanje do
mače proizvodnje, zaradi če
sar je prišlo do prevelikega 
zastoja domače proizvodnje.

»Projekt« notranje konver
tibilnosti dinarja, s katerim je 
zvezna vlada državljanom 
omogočala relativno poceni 
kupovanje deviz, lahko prav 
tako uvrstimo med večje lan
ske napake. Devize so se na
mreč na tej podlagi »preselile« 
iz poslovnih bank v nogavice

vsemu gospodarstvu grozi fi
nančni kolaps, to pa spodmika 
tla pod nogami tako zvezni 
državi kot tudi suverenim re
publiškim državam. V tem po
ložaju eni menijo, da bi morali 
vendarle dati prednost zvezni 
vladi in podpreti njena re
formna prizadevanja, pa če so 
posamezni elementi njene sta
bilizacijske politike še tako 
sporni, drugi pozivajo k izde
lavi popolnoma novega in 
konsistentnega stabilizacij
skega modela, tretji pa prise
gajo na nujnost rešitve poli
tične krize in sklenitev poli
tičnega sporazuma o novi ure
ditvi države, šele potem naj bi 
se lotili reševanja gospodar-iz, pusiuV1AA11 kvaiirv v uuguvivv oc iujuvuiiju

ali tuje banke, devizne rezerve skih vprašanj. Žal je reševanje 
pa so se v lanskem četrtem politične in gospodarske krize
trimesečju zmanjšale za okoli 
3 milijarde dolarjev. Dinar je 
tako še naprej ostal »mehka« 
oziroma nestabilna valuta, 
v katero še vedno nihče ne za
upa, ker ji vrednost pač iz 
dneva v dan pada in je z njo 
mogoče kupovati vse manjKan, KI noceju puupicu nje- —- .r----- -

gove zasnove reševanja gospo- blaga. K njegovi nestabilnosti 
darstva, pri tem pa hote ali in padanju realne kupne moči
nehote pozablja na svoje na
pake pri vodenju tekoče eko
nomske politike.
Stare napake

Če pustimo politične vidike 
jugoslovanske krize ob strani, 
in se osredotočimo samo na 
elemente programa uresniče
vanja gospodarske reforme in 
boja proti inflaciji, moramo 
poudariti, da je ZIS lani vodil 
zgrešeno politiko tečaja di
narja. Odločil se je namreč za 
fiksni tečaj dinarja, pri čemer 
pa kljub rasti domačih cen ni 
pravočasno reagiral in je tr
masto vztrajal pri politiki 
precenjenega dinarja, ki je po
speševala uvoz in destimuli
rala izvoz, tako da smo lansko 
leto ustvarili kar 2,6 milijarde 
dolarjev primanjkljaja v te
koči plačilni bilanci in celo 4,6 
milijarde dolarjev zunanjetr
govinskega primanjkljaja. 
Obenem je ZIS »tiho« prista
jal na realno povečanje javne 
porabe v državi, preveliko po
večevanje plač v posameznih 
republikah in tiskanje denarja 
brez realnega kritja, kar vse je

pa so bolj ali manj pripomogle 
vse republike in ne le ZIS, kot 
poskušajo prikazati in nekako 
najti krivca za ekonomsko ne
učinkovito poslovanje podjetij 
in bank.
Nove napake

V letošnjem prvem in dru
gem trimesečju, ko industrij
ska proizvodnja in družbeni 
proizvod še bolj padata kot 
lani, zvezna vlada nadaljuje 
dosedanje napake v obliki ne
pripravljene devalvacije di
narja, »eksperimentalnega« 
vodenja tečajne politike, daja
nja praznih obljub o poveče
vanju skupnega in konverti
bilnega izvoza ter vztrajanja 
pri krepitvi vloge federacije. 
Zdi se, da ZIS vendarle nima 
dovolj posluha za iskanje po
litičnega soglasja republik 
o reševanju gospodarske 
krize, čeprav je po drugi 
strani res, da tudi republike 
niso pripravljene prevzeti 
svojega dela odgovornosti 
v zvezi z gospodarsko re
formo. Tako smo hočeš nočeš 
v zelo nevarni slepi ulici, ko

med seboj tesno povezano in 
očitno je, da republike druga 
drugo blokirajo pri reševanju 
notranjih mednacionalnih od
nosov, s tem pa tudi zvezno 
vlado pri urejanju gospodar
skih razmer. Cena odlaganja 
gospodarske reforme postaja 
tako iz dneva v dan večja, pla
čevali pa jo bomo leta in leta 
vsi brez izjeme, česar se 
v marsikaterem okolju še ne 
zavedajo povsem.

Nesporno je za delavce naj
slabši status quo, ko se prav
zaprav ničesar ne spreminja 
na bolje in je solidno plačanih 
delovnih mest vse manj. De
lavci bi torej prek sindikatov 
in socialdemokratskih strank 
od zvezne vlade in republiških 
političnih vodstev morali od
ločno zahtevati takojšen al
ternativni program gospodar
ske reforme, s sporazumno 
določeno vlogo in odgovor
nostjo za njegovo izvajanje 
tako s strani zvezne kot tudi 
republiških vlad. Kajti naj
slabše za najširše delavske 
množice je, da s svojim delom 
dobro plačujejo zvezne in re
publiške ministre, ti pa jim 
v zameno ne ponudijo nič ko
ristnega in pretehtanega za 
dvig življenjske ravni. Le-ta 
pa nevarno pada in bo še bolj 
padala, temu procesu ni videti 
skorajšnjega konca. Kdo in 
kdaj bo začel ukrepati?

Emil Lah
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Kot vsa leta doslej so se delavci zbrali na prvomajskih 
srečanjih, ki vse bolj dobivajo tisti pomen, ki so ga nekoč že 
imela. Sprehodili smo se po Sloveniji in ujeli utrinke s pro
slav v Moravskih Toplicah, na Rožniku v Ljubljani, na De- 
bencu pri Mimi, v Petišovcih in na enem izmed redkih 
splavov, ki še vozijo po Muri.

Na prvomajskem srečanju na Debencu pri Mimi, kjer je bil 
navzoč tudi predsednik predsedstva Milan Kučan, so podelili 
srebrne znake sindikata. Nagrajenci, ki so se takole postavili 
za skupinsko sliko z našim predsednikom, so bili letos: 
Marinka Kašič, Stane Sladič, Adolf Vrbič, Peter Gorenc in 
Rafko Borin.

Republiški sekretariat za delo 
je pripravil teze za zakon o sindi
katih, o katerem se začenjajo stro
kovne razprave. S tem člankom 
želimo bralce seznaniti z name
rami zakonodajalca in tudi s pov
zetkom vsebine predlaganega za
kona. Dodajamo tudi nekaj 
mnenj, ki so bolj ali manj pove
zana s stališči, ki jih je do tega 
zakona sprejela prva konferenca 
Svobodnih sindikatov Slovenije.

Osnutek zakona temelji na 
ustavi Republike Slovenije in je 
po mnenju predlagatelja skladen 
s konvencijo mednarodne organi
zacije dela o sindikalnih svobošči
nah in varstvu sindikalnih pravic.
V zakonu so predlagatelji upošte
vali pravno ureditev sindikalnega 
delovanja v Franciji in Italiji, ne 
pa v Nemčiji, kjer takšne zakono
daje nimajo.

Zakon naj bi določil: prvič, na
čin pridobivanja lastnosti pravne 
osebe; drugič, evidentiranje sindi
katov in tretjič, merila za določi
tev reprezentativnosti. Teze za za
kon imajo 18 členov in jih lahko 
na kratko povzamemo takole:
• sindikati so pravne osebe, če 

se za to opredelijo v svojih statu
tih. To lastnost si pridobijo z vpi
som v evidenco, ki jo vodi občin
ski ali republiški upravni organ. 
Vpis v evidenco predlaga sindi
kat, ki mora predlogu priložiti 
statut oziroma pravila.

® Reprezentativnost sindika
tov se določa na podlagi petih me
ril: območje delovanja, področje 
delovanja, dveletno nepretrgano 
delo, neodvisnost pri delu in fi
nanciranju ter številčnost član
stva.

Republiško reprezentativnost 
imajo sindikati, ki delujejo na ce
lotnem območju republike. Sindi
kati so neodvisni, če niso vezani 
na delovanje političnih strank in 
če se pretežno financirajo iz čla
narine. Številčnost članstva se 
upošteva le na ravni organizacij 
(podjetij) oziroma delodajalcev.
• Na ravni republike so repre

zentativni tisti sindikati, ki so or
ganizirani v zvezo ali konfedera
cijo in ki imajo članstvo iz različ
nih panog dejavnosti ali poklicev. 
Na ravni občine je reprezentati
ven sindikat, v katerega se pove
zujejo člani iz večine (varianta 30 
odstotkov) panog oziroma dejav
nosti.
• V panogi je sindikat repre

zentativen, če je organiziran za 
območje republike in je vanj včla
njena večina delavcev (varianta 
najmanj 30 odstotkov) in večina 
dejavnosti v panogi. Sindikat 
v panogi je lahko reprezentativen 
tudi zaradi posebne poklicne ozi
roma kvalifikacijske sestave.
V dejavnosti je sindikat reprezen
tativen, če je vanj včlanjena ve
čina delavcev in večina tipičnih 
poklicev (varianta 30 odstotkov 
delavcev).

Z zakonom
nad nadležne sindikate 
in zahteve delavcev
Predlagatelji zakona verjetno namerno 
zanemarjajo število članstva kot 
najpomembnejši kriterij reprezentativnosti

• Organizacija oziroma delo
dajalec prizna reprezentativnost 
enemu ali več sindikatom glede na 
število članstva.
• Reprezentativne sindikate 

na ravni republike, v panogah in 
dejavnosti določi republiški 
upravni organ, pristojen za delo, 
s posebnim sklepom. Obstoječe 
sindikalne organizacije se dolo
čijo za reprezentativne, če delu
jejo nepretrgano najmanj eno leto.

Razprava o delovnem gradivu 
bo verjetno pokazala kup slabosti 
in pomanjkljivosti zakona. Že na 
prvi pogled lahko ugotovimo, da 
so teze za zakon načelno v na
sprotju z ustavo, na katero se 
predlagatelji sklicujejo. V ustavi

namreč piše, da je v republiki Slo
veniji svoboda ustanavljanja sin
dikatov kot neodvisnih organiza
cij, v katere se delavci združujejo, 
da bi varovali in izboljševali svoj 
družbeni, ekonomski in socialni 
položaj ter pravice na podlagi 
dela, iz dela in iz delovnega raz
merja. Zakon s predlagano vse
bino načelno in konkretno ome
juje z ustavo deklarirano svobodo 
sindikalnega organiziranja. Za
kon pa je seveda utemeljen z vsem 
tistim, kar večkrat postavljajo in 
zahtevajo različni organi, ki se 
hočejo z restriktivnim zakonom 
braniti pred nadležnimi sindikati 
in zahtevami delavcev.

Vsebina tez za zakon pa nam 
konkretno dokazuje, da je takšen 
zakon nepotreben, saj ne rešuje 
vprašanj delovanja sindikatov 
v parlamentarnem sistemu in 
v urejanju odnosov med delom in 
kapitalom. To v celoti velja za 
uvodne določbe zakona in last
nost pravne osebe ter evidenco 
sindikatov.

Zakon predvideva, da bo mini
strstvo za delo R Slovenije spre
jelo, na podlagi ohlapnih zakon
skih kriterijev, poseben sklep, 
s katerim bo sindikatom priznalo 
reprezentativnost. Politika 
oblastnih organov bo, če zakon 
prav razumemo, privedal do priz
nanja reprezentativnosti dvema 
sindikalnima zvezama, Svobod
nim sindikatom Slovenije in Kon
federaciji novih sindikatov Neod
visnost. Konfederacija 90 ne iz
polnjuje kar treh izmed petih me
ril, ki so zapisane v zakonu. Z do
sledno strokovno uporabo meril 
in zakona pa bi bilo tudi prizna
nje reprezentativnosti za Neod
visnost vprašljivo. Ta hip lahko 
dvomimo o politični in finančni 
neodvisnosti sindikalne zveze, ki 
jo je ustanovil Demos oziroma so
cialdemokratska stranka in ki ji 
danes pomagajo tudi krščanski 
demokrati. V javnosti tudi niso 
znani podatki o številu članstva 
Neodvisnosti in o članstvu po pa
nogah in območjih. Teze za zakon 
pa dokazujejo, da ima predlaga
telj namero vse to prezreti (tako 
so na ministrstvu ravnali tudi 
dozdaj) in priznati reprezentativ
nost tistemu, ki si jo lahko izsili 
zaradi položaja v Demosovi 
oblastni strukturi. Predlagatelji 
zakona verjetno namerno zane
marjajo število članstva kot naj
pomembnejši kriterij reprezenta
tivnosti.

Poznamo le podatke o številu 
članstva sindikatov dejavnosti 
oziroma panog, ki se povezujejo 
v Svobodne sindikate oziroma ki 
delujejo avtonomno. Po merilih 
zakona so lahko reprezentativni 
le ti sindikati in nihče izmed ti
stih, ki se povezujejo v Neodvis
nost ali kako drugače.

Zakon bo po predhodnih raz
pravah prišel v uradni skupščin
ski postopek. Teze iz delovnega 
gradiva dokazujejo, da z njim ne 
bodo zadovoljni niti tisti, ki so 
zakon zahtevali, niti sindikati. 
Mogoče bo z njim zadovoljna Ne
odvisnost, ker bo dobila tudi for
malno potrditev zahtev, da je re
prezentativna povsod tudi tam, 
kjer ima le enega sindikalnega za
upnika. Svobodni sindikati pa 
lahko nanj pristanejo le, če bo šte
vilo članstva glavno merilo repre
zentativnosti.

Franček Kavčič

Mnogo hrana za me
Odločitev o nadaljevanju srednješolske stavke 
bo počakala še en teden_____________________

Člani stavkovnega odbora 
srednjih šol in domov za 
ičence so bili v torek, ko so 
oregledovali odločitve član
stva o nadaljevanju srednje
šolske stavke, kar malo zgro
ženi nad tem, kar so dosegli 
z minulo dvodnevno stavko 
učiteljev. Malo ali nič, so bili 
soglasnega mnenja, saj je ob
ljubljena izravnava osebnih 
dohodkov v srednjem šolstvu 
na indeks 138 (in še to le na 
januarsko povprečno plačo 
v gospodarstvo Slovenije) za 
večino pedagoških delavcev 
pomenila od 300 do 500 dinar
jev povečanja.

Taka vsota je ob že tako niž
jih osebnih dohodkih v sred- 
ijih šolah sramota, posebno 
manipulacijo pa si je po njiho
vem mnenju privoščila vlada 
s tem, da je šolam kot poveča
nje upoštevala tudi vračilo 
preveč plačanih prispevkov iz 
dohodka. To je namreč le fik
tivna kategorija, saj je večina 
šol ta sredstva z zaključnim

računom že zakonito preraz
poredila.

Na stavkovnem odboru so 
tudi ugotovili, da ureditev fi
nanciranja šol ni mogoča brez 
spremembe sistemske zakono
daje. Za zdaj imajo samo za
gotovila, da bo vlada v naj
krajšem času obravnavala 
predlog zakona o organizaciji 
in financiranju šolstva ter za
kona o plačah. Pri predlogu 
splošne kolektivne pogodbe za 
negospodarstvo vlada zavrača 
večino pobud sindikata, zato 
še ni prišlo do sporazuma. 
Sindikati so pripravljeni na 
sporazum, vendar mora na ne
katere zahteve pristati tudi 
vlada.

Stavkovni odbor je ugoto
vil, da so razlogi za nadaljeva
nje stavke, čeprav je članstvo 
razdvojeno in za zdaj še ni
majo dovolj podpore članstva. 
Mnenje skoraj polovice svojih 
organizacij še pričakujejo, 
tako da bodo dokončno odlo
čitev sprejeli prihodnjo sredo.

7 Ž

Gospodu Francetu Bučarju, 
predsedniku Skupščine Republike Slovenije

Gospodu Lojzetu Peterletu, 
predsedniku izvršnega sveta Skupščine RS

Gospod predsednik!

Na 1. konferenci Zveze svobodnih sindikatov Slovenije in 
na sejah Sveta ZSSS po njej so bile v ospredju razprav 
kritične razmere na področju gospodarstva ter socialni in 
materialni položaj delavcev. Sprejeti so bili sklepi, zah
teve in usmeritve, ki smo vam jih posredovali pisno. 
Razmere so še posebno kritične v tekstilni in usnjarsko- 
predelovalni industriji, v gradbeništvu, v kovinsko-prede- 
lovalni industriji in železarstvu, v prometu pa tudi v dru
gih panogah. V sindikatih teh dejavnosti so na osnovi 
ocen razmer sprejeli zahteve, ultimate (ki jih poznate) in 
opredelili aktivnosti za pripravo ustreznih oblik pristikov 
in boja - z napovedjo splošne stavke delavcev v dejavno
stih.
Odziva na prošnje, zahteve in opredelitve NI! Zato je Svet 
Zveze svobodnih sindikatov Slovenije na zadnji seji spre
jel sklep, da v imenu sindikatov dejavnosti in predsedstva 
Sveta ZSSS ponovno zahteva pogovor z izvršnim svetom 
skupščine RS in skupščino Republike Slovenije, ki naj bo 
do 15. maja letos.
Poznamo in cenimo vaš trud za uresničevanje plebisci
tarne volje slovenskega naroda, urejanje političnih odno
sov v Jugoslaviji ter vaše mednarodno delovanje. Vendar 
pa po našem mnenju zaradi tega ne moremo zapostavljati 
razreševanja gospodarskih vprašanj in s tem povezanih 
problemov delavcev in njihovih družin, katerih položaj je 
vsak dan slabši!

Miha Ravnik, 
predsednik sveta ZSSS
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Za propad podjetij so kriva 
vodstva in ne delavci
Območni sindikat Podravja opozarja na 15. maj

Na šesti redni seji sveta območnega sindikata Podravja, ki je 
bila 7. maja v Mariboru, so največ pozornosti posvetili pere
čemu vprašanju usmerjenih stečajev, ki grozijo Mariboru. 
Obravnavali so tudi poročilo o delu komisije, ki je vzela pod 
drobnogled stečaj Lileta, in sprejeli nekaj predlogov za pred
sednika Zveze svobodnih sindikatov Slovenije.

Na seji se seveda niso mogli 
izogniti razpravi o protestnem 
shodu, ki je bil konec marca 
v Mariboru, in o zahtevah, ki 
bi jim moral izvršni svet tako 
občine kot republike ugoditi 
do 15. maja. Tako je Branko 
Medi pozval sindikat, naj 
stopi v s stik z vlado Maribora 
že sedaj, da ne bo potem, ko 
bo omenjeni datum povsem 
blizu, že prepozno. Vekoslavo 
Krašovec je tudi zanimalo, kaj 
je mariborska vlada storila do 
zdaj in kakšen je odnos repu
bliške skupščine do zahtev 
občinskega izvršnega sveta. 
Občinska vlada je namreč vse 
zahteve sindikata sprejela za 
svoje in jih celo razširila ter 
poslala skupščini Republike 
Slovenije. Njeno mnenje je 
bilo, da bi republiška skup
ščina morala poslušati glas 
vsaj občinske vlade, če že sin
dikata ne upošteva. Sklep seje 
je zato bil, da se ponovno poš
lje protestno pismo republiški 
skupščini, v katerem se po

slance opozori na zahteve ma
riborskih delavcev, predvsem 
pa naj se poudari to, da de
lavci želijo le uveljavitev za
konskih pravic, ki jih še 
imajo.

Glede stečajev, ki ponovno 
grozijo Mariboru, pa so ugoto
vili, da moratorij nad stečaji, 
ki ga je sindikat dosegel fe
bruarja lani, počasi popušča, 
saj je stečaj pred vrati v mno
gih podjetjih. V tistih podjet
jih, v katerih je do stečajev že 
prišlo, pa sindikat ne more 
pristati na način, kako so bili 
speljani. Osnovni očitki sindi
kata so namreč ti, da pride do 
množičnega odpuščanja de
lavcev brez meril, ki jih pred
videva zakon. Delavci tako 
ostanejo praktično brez pra
vic, zanje skrbi le še zavod za 
zaposlovanje. Delni stečaji 
kot posledice reorganizacij 
podjetij prav tako ne prema
gujejo težav, s katerimi se bo 
kmalu srečalo novo podjetje,
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Opomba: Posameznikom pošiljamo naročene knjige po povzetju

Žig za DO Podpis naročnika

saj se temeljni vzroki za te
žave ne odpravljajo, ampak se 
iščejo le drugačne pravno-or- 
ganizacijske oblike. Zato sin
dikat zahteva, naj te reorgani
zacije potekajo nadzorovano 
in predvsem ekonomsko ute
meljeno. V tako nastalih novih 
podjetjih ne bi smelo biti isto 
vodstvo kot v starem, propad
lem podjetju oziroma naj bi se 
prej ugotovila odgovornost 
prejšnjega vodstva za stečaj 
podjetja. Skupščina naj zato 
določi komisijo, ki bo sprem
ljala vse stečaje in opozarjala 
na nepravilnosti. Prav tako 
naj se podaljša moratorij na

stečaje, dokler se ne sprejme 
slovenskega zakona o podjet
jih, ustreznega zakona o ste
čajih in ne določi vloga delav
cev v teh novih podjetjih (sou
pravljanje). Sindikat pa bo iz
vršni svet skupščine Maribora 
opozoril na privatizacijo ne
katerih javnih podjetij. Te se 
ukvarjajo z dejavnostmi, ki po 
mnenju navzočih ne bi smele 
priti v roke zasebnikov.

Stečaj Lileta, ki je lani tako 
buril duhove po vsej Sloveniji, 
je preučila posebna skupščin
ska komisija, ki jo vodi dele
gat DPZ Rudi Kos. Končna

ugotovitev Rudija Kosa je 
bila, da oblast ne stori skoraj 
nič, da bi zavarovala premo
ženje družbe, ki so ga ustvar
jali prebivalci te države po 
vojni. V prihodnje bi moralo 
biti soupravljanje delavcev 
v podjetjih osnova za obstoj 
le-teh. Prav tako je predlagal, 
da se v pogodbi z vodstvom 
podjetja vnese dodatek o ob
vezni 6-mesečni analizi raz
mer v podjetju. Če bo pozi
tivna, vodstvo lahko ostane, 
če ne, se pogodba z njim pre
kine. Glede na trenutni polo
žaj slovenskega gospodarstva 
bi verjetno ostal brez večine 
direktorjev, če bi ta predlog 
obveljal.

Na koncu seje pa so zbrali 
še nekaj predlogov za pred
sednika ZSSS. Tako v Po
dravju za ta položaj predla
gajo kar tri priznane sindika
liste (vsaj po dosedanjih pred
logih sodeč): Metko Roksan- 
dič, Vekoslavo Krašovec in 
Francija Štelcera.

Robert Peklaj

Delo na 
praznični dan

Letošnji prvi maj sem znova 
preživel med ravenskimi žele- 
zarji ob Ivarčkem jezeru. Med 
vožnjo sem razmišljal o razpo
loženju, ki sem ga na tem 
kraju občutil lansko leto, ko je 
praznujočim govoril Ciril Zlo
bec in jim dejal, naj se za 
praznik ne pustijo motiti. Ta
krat so železarji imeli še do
volj dela, pa vendar se je med
nje naselil strah pred stečajem 
velikana koroškega gospodar
stva.

V tem letu se ni zamenjala le 
oblast. Železarji so namesto 
Jožeta Žunca dobili Andreja 
Kokalja. Svoje podjetje so po
darili republiki Sloveniji, da 
bi ga obvarovala pred brodo
lomom. Ravenčanom, ki so se 
ob jezeru zbrali v prepolovlje
nem številu in brez predsed
nika svojega sindikata, je 
spregovoril kar njihov direk
tor. Med drugim je povedal, 
da bo železarna izgubljena, če 
bodo sindikati vztrajno na
sprotovali odpuščanju delava- 
cev. Dodal je, da so aprila zao
stali za planom za 30 do 40 
odstotkov, na delo doma pa je 
čakalo le 15 odstotkov delav
cev. Zato je, po njegovem, ne
utemeljeno »šrajanje«, da je 
vodstvo grdo do delavcev. 
Omenil je tudi reorganizacijo 
podjetja v divizije in menil, da 
bi v železarni potrebovali ju- 
rišne bataljone in udarne 
odrede, da bi odpravili slabo
sti.

Ostal sem med ljudmi še do
bri dve uri in prav vsi so ben- 
tili zaradi takšnega govora ob 
takšni priložnosti. Zato je kar 
prav, da je nad Uršljo goro 
zaropotalo tudi nebo in da se 
je usul droben dež, ki je naj
boljši za presajanje rastlin in 
za njihovo hitro rast.

Prav ta direktor pa je dan 
pred praznikom prekinil po
gajanja s sindikatom in odšel, 
češ da se je njegov delovnik 
končal.

Knita
stvarnost

Med udeleženci okrogle 
mize o sindikatih in varstvu 
delavcev v Tržiču je bilo tudi 
nekaj republiških poslancev. 
Tako je nastopal v dvojni 
vlogi tudi France Tomšič in 
sicer kot republiški poslanec 
in kot predsednik Konfedera
cije neodvisnih sindikatov 
Slovenije. Na pritožbe iz ob
činstva, da je nova vlada 
s sprejetjem nove delovne za
konodaje skrajno poslabšala 
položaj delavcev, je France 
Tomšič odvrnil, da to ni res. 
Nova zakonodaja naj bi v bi-

med nami
stvu le priznala grobo stvar
nost tržnega gospodarstva in 
da nas je v ta položaj pripe
ljala socialna demagogija po
vojne zgodovine.

Zal je ta »groba stvarnost 
tržnega gospodarstva«, ki jo 
predstavlja nova zakonodaja, 
popolnoma pozabila, da bi 
lahko delavci imeli tudi pra
vice in ne samo dolžnosti.

Kar ni moje, 
ni dobro

Znano je, da je Neodvisnost 
zaradi nestrinjanja s splošno 
kolektivno pogodbo dala po
budo ustavnemu sodišču, naj 
le-ta preuči ustavnost po
godbe. Na tiskovni konfe
renci, ki jo je pripravil regijski 
odbor Neodvisnosti za Go
renjsko, so tudi pojasnili 
vzroke za to. Tako očitajo, da 
je splošno kolektivno pogodbo 
za gospodarstvo podpisala 
samo Zveza svobodnih sindi
katov Slovenije. Gospodarske 
zbornice Slovenije ne prizna
vajo za pravega zastopnika 
delodajalcev, splošna kolek
tivna pogodba pa naj ne bi 
določevala tarifnih razredov, 
ampak naj bi bila to stvar pa
nožnih pogodb.

Vsak lahko sam ugotovi, ali 
je bilo potrebno zaradi teh 
stvari celotno pogodbo posta
viti na zatožno klop. Morda bi 
bilo bolj koristno, če bi se vsi 
sindikati zavzeli za to, da bi se 
uresničeval vsaj tisti mini
mum pravic, ki jih zagotavlja 
kolektivna pogodba.

Veš, stranka, 
svoj dolg

Predsednik predsedstva Re
publike Slovenije Milan Ku
čan je v svojem govoru na de
setem jubilejnem prvomaj
skem srečanju delavcev na 
Debencu pri Mimi izjavil tudi 
tole: »Čas je, da politične 
stranke uresničijo svoje pred
volilne obljube, zavzetost in 
zaskrbljenost za položaj de
lavca, zaposlovanje in zago
tavljanje socialne varnosti in 
zagotovijo, da bodo interesi in 
glas delavcev prisotni v našem 
parlamentu, tako da to ne bo 
prepuščeno in naloženo samo 
Delavski stranki.

Ohranjanje pozitivnih prvin

samoupravljanja, ki so se po
trdile in ohranile tudi v med
narodni praksi ter dosledno 
spoštovanje mednarodno 
priznanih načel in standardov 
glede položaja in pravic de
lavcev je del naše podobe, 
naše legitimacije za vstop 
v evropsko skupnost svobod
nih in enakopravnih narodov 
in držav. Tudi to je del na
predne evropske tradicije in 
prakse. Tej se kot delu naše 
evropske legitimacije ni pa
metno odrekati. Tudi po od
nosu do teh vprašanj nas bodo 
sodili, sprejemali ali zavra
čali.«

Bodo te besede našle svoj 
prostor v srcih in glavah ti
stih, ki odločajo o naši usodi?

In kako 
uresničujemo 
lastne 
sklepe

Delegati prve konference 
ZSSS so na njej med poseb
nimi sklepi konference so
glasno sprejeli tudi sklep, da 
so organi sindikatov dejavno
sti dolžni oceniti rezultate 
svojega dela in se z glasova
njem izreči o zaupnici profesi
onalnim in neprofesionalnim 
nosilcem funkcij v sindikatih 
dejavnosti. Rok, ki so ga za 
uresničitev sklepa sprejeli, je 
bil en mesec.

Konferenca je bila 6. aprila 
1991. Do danes, 9. (z besedo 
devetega) maja 1991 je med 
vsemi sindikati dejavnosti 
(20) sklep uresničil le Sindikat 
kovinske in elektroinudstrije 
Slovenije. Ne vemo, ali je to 
dejanska slika »povezanosti« 
najvišjih vrhov sindikatov de
javnosti z bazo, ali pa se ti 
vrhovi nečesa bojijo?

In še zanimivost: kljub
sprejetim kriterijem na seji 
sveta Zveze svobodnih sindi
katov Slovenije, (ki je zaen
krat po statutu ZSSS še vedno 
najvišji organ naše organiza
cije) o evidentiranju kandida
tov za novega predsednika 
ZSSS, ki so bili poslani vsem 
območnim svetom ZSSS, sin
dikatom dejavnosti in javno 
objavljeni, se nekateri še 
vedno sprenevedajo; evidenti
rajo kandidate, ki sploh niso 
člani naše organizacije, zamu
jajo sprejete roke, mnogih pa 
evidentiranje očitno sploh ne 
zanima.

NA KRATKO
Mlčani 
o delavskih 
pravicah_____

Za okroglo mizo o sindi
katih in varstvu delavcev, ki 
so jo pripravili v Tržiču, so 
se zbrali predstavniki vseh 
pomembnejših sindikalnih 
organizacij v Sloveniji. 
Skupna ugotovitev vseh, če
prav je bilo še čutiti medse
bojno nerazumevanje in oči
tanje napak konkurenci, je 
vseeno bila, da je napočil 
trenutek, ko si mora delavec 
ponovno pridobiti svoj polo
žaj v podjetju. To pa bi mu 
lahko uspelo le s sindikatom, 
ki pa se bo moral novim raz
meram veliko hitreje prila
goditi. Predvsem pa bi mo
rali sindikatu priznati tisto 
vlogo v družbi, ki mu gre. Na 
okrogli mizi je bilo slišati 
tudi precej vzrokov za to, da 
sindikat še vedno ni tako 
uspešen, kot bi si želeli. Gre 
za nedorečene spremembe 
zakonodaje, ki urejajo pra
vice delavcev (v sindikatih 
zahtevajo sprejem zakona 
o soupravljanju), prav tako 
pa še niso urejeni lastninski 
odnosi, zato marsikatera 
stavka nima pravega naslov
nika in tudi ne prinese prave 
rešitve.

Nmenezemed 
ptt delavci

Na peti redni seji konfe
rence sindikatov ptt delav
cev Slovenije, ki združuje 
vse ptt delavce, včlanjene 
v različne sindikate, so naj
več časa namenili razpravi 
o združevanju in povezova
nju v nekakšno krovno orga
nizacijo sindikatov. Delavci 
v ptt podjetjih se namreč po
vezujejo v kar 19 samostoj
nih sindikalnih organizacij, 
te pa se povezujejo v različne 
zveze sindikatov. Tako je 
6.406 delavcev, kolikor jih je 
v sindikatu (to predstavlja 
približno 77 odstotkov vseh 
zaposlenih), včlanjeno
v Zvezo Svobodnih sindika
tov, Neodvisne sindikate in 
Konfederacijo neodvisnih 
sindikatov. Nekateri pa po
skušajo premagovati svoje 
težave povsem samostojno in 
se ne vključujejo nikamor.

Ker se je torej sindikalni 
pluralizem med ptt delavci 
popolnoma uveljavil, je to 
prineslo tudi nekaj težav. 
Predvsem takrat, ko naj bi 
poskušali složno doseči 
stvari, ki naj bi bile skupne 
vsem sindikatom. Zato je 
bila na konferenci izražena 
potreba po sindikalni zdru
žitvi na republiški ravni, pri 
tem pa bi se morala upošte
vati značilnost tega poklica. 
Tako naj bi bila vloga tega 
povezovalnega organa zgolj 
posvetovalne in usklajevalne 
narave. Razprava pa je spet 
pokazala vse razlike in na
sprotovanja med sindikal
nimi zvezami, saj je vsak na
vijal za svojo, ki naj bi edina 
omogočila resnično uveljavi
tev sindikalnih interesov. 
Kljub temu pa so le našli 
skupen jezik in se dogovo
rili, da bodo ustanovili koor
dinacijo sindikatov ptt de
lavcev Slovenije, ki bo pove
zovala različne sindikate, ki 
delujejo v posameznih ptt 
podjetjih. Ta naj bi začela 
delovati že konec junija.



.EE časopis
slovenskih

delavcev

Nadaljevanje s 3. strani
tavljena vsem. Sele danes, ko se 
delu jemlje čast, oblast pa je slej 
ko prej stvar prestiža posamezni
kov, se ponovno zavedamo po
mena delavskih bojev in svojega 
položaja ob izteku drugega tisoč
letja. Plačilo za delo je pogosto le 
še socialna pomoč, kako preživeti 
je uganka številnih delavskih dru
žin, brezposelnost je prihodnost 
mladih.

Verjamem, da bi vse to lažje po
vedala Jožica iz neke tekstilne to
varne na Gorenjskem, ki prosi za 
pomoč, čeprav dela in je v najbolj
ših letih. Pravi, da je srečna, ker 
ima delo, vendar s 3.000 din plače 
in 2.200 din stroškov ne more pre
živeti sebe in invalidnega sina, ki 
mu drugega ne more dati kot lju
bezni.

Ali Vinko, gozdni delavec 
v škofjoloških gozdovih. Pravi, da 
družba obravnava delavce, kot da 
niso ljudje in sestavina časa, v ka
terem živi. Smo res tako malo 
vredni, pravi, da nas je mogoče 
čez noč zavreči in pozabiti. Mar 
nismo ljudje, prav tako kot tisti 
bogati, ki bodo po sodbi te družbe 
in v »imenu ljudstva« še bolj bo
gati. Tako malo vreden in ponižan 
pravi, da še ni bil v svojem življe
nju. Potem ko je v gozdu pustil 
svojo mladost, zdravje, ko je po
stal invalid, v njegovem podjetju 
zanj ni več dela. Sam pravi, da ni 
postal tehnološki ali ekonomski, 
temveč politični presežek.

Veliko je takih izpovedi Jožice 
in Vinka v nekdaj najbolj razviti 
slovenski regiji. Izračunali so, da 
bo na Gorenjskem ob koncu leta 
že 15% nezaposlenih, mnogi ste
čaji podjetij in prihod mlade ge
neracije iz šol bodo armado neza
poslenih še povečali. Dve tretjini

delavcev gorenjskih tovarn 
ustvarjata izgubo v svojih podjet
jih. Plače, pa čeprav v povprečju 
za 35 % nižje od najnižjih izho
diščnih po splošni kolektivni po
godbi in v nekaterih podjetjih še 
nižje od zakonsko zajamčenih 
osebnih dohodkov, se izplačujejo 
z zamudami, celo z nekajmeseč
nimi. V podjetjih pravijo, da ni 
denarja; stanovanjska skupnost, 
elektrogospodarstvo, komunala, 
živilske trgovine, banke zahtevajo 
takojšnjo poravnavo računov, si
cer sledi izklop, izselitev, prepo
ved prodaje hrane, zamudne obre
sti...

Živimo v času nekontroliranega 
približevanja gospodarskemu 
zlomu. Doslej sprejete spremembe 
gospodrskega sistema so povsem 
neučinkovite, posledice pa se ka
žejo v poglabljanju socialne krize, 
v hitro naraščajoči brezposelnosti, 
vse večjem nezadovoljstvu, vse 
manjši varnosti zaposlitve in de
lavca, kar nas odmika od standar
dov razvite Evrope.

Z osebnimi dohodki od 250 do 
300 DEM in na teh podlagah gra
jenih socialnih pomočeh živi več 
kot polovica gorenjskih delavcev 
in njihovih družin na pragu revš
čine, saj ne morejo več pokriti niti 
minimalnih življenjskih stroškov.

Sprejeta je bila protidelavska 
delovno-pravna zakonodaja, ki se 
v mnogih podjetjih krši, grobo se 
kršijo tudi določbe kolektivnih 
pogodb, delavci se pogrezajo v že 
zdavnaj preživete mezdne odnose, 
družbeni kapital prehaja pod- 
vrednoten v zasebne roke, delavci 
pa izgubljajo delo in zaposlitev 
brez ustrezne pravne, socialne in 
materialne varnosti.

V strahu, da ne bi izgubili še 
tega, kar mu dajejo, sprašujejo, 
kaj je ostalo od predvolilnih pro
gramov in obljub, kje so pravna 
država, učinkovit gospodarski si
stem, blaginja, demokracija, sou
pravljanje, demilitarizacija.
Svetli obeti so poniknili kot voda 
v pesku. Za večino delavstva, upo
kojencev, mladine postajajo trda 
realnost revščina, negotovost,

Sandi Bartolstrah...

na tržnem prepihu Ljubljana, 10. maja 1991

Ugotovljeni krivci za 
stečaj Lileta v Maribom
Tovarna sameva, brezposelnost pa narašča

Že pred dvema letoma, ko je 
šla tovarna čevljev Lilet v Ma
riboru v stečaj in je bila pod 
čudnimi okoliščinami pro
dana Sandiju Grubeliču ozi
roma Trend Formu, je sindi
kat opozarjal na nepravilno
sti, ki so se dogajale. Kot ne
kakšen obliž na rane, ki so jih 
takrat prizadejali sindikatu 
zaradi vmešavanja, lahko to
rej vzamemo poročilo komi
sije za preveritev stečaja To
varne obutve Lilet. To komi
sijo je konec lanskega leta 
ustanovil družbenopolitični 
zbor skupščine občine Mari
bor, njene ugotovitve pa so 
končno razgrnile nekaj meglic 
nad tem primerom.

Komisija meni, da je odgo
voren za stečaj Lileta pred
vsem izvršni svet skupščine 
občine Maribor Pobrežje, ki bi 
moral v dveletnem ukrepu 
družbenega varstva poskrbeti 
za učinkovito sanacijo. Pre
malo pretehtano je bilo tudi 
razmerje med premoženjem 
Lileta in njegovo zadolže
nostjo, zato samo blokada žiro 
računa ne bi smela biti te
meljni vzrok za stečaj. Glede 
na to torej niso bili dani po
goji za uvedbo stečaja. Na
pake so bile tudi pri predlogu 
za stečaj, saj je bil ta dan so
dišču v nasprotju s sklepi 
skupščine občine Maribor Po

brežje. Tako se predlog izvrš
nega sveta občine in na kate
rem je datum 27. oktober 
1989, sklicuje na sklep seje, ki 
je bila 3. novembra istega leta. 
Poleg tega je sodišče odločilo 
stečaj po hitrem postopku, če
prav komisija meni, da je bilo 
to nepotrebno, saj se je Kre
ditna banka Maribor kot 
glavni upnik zavzemala za re
šitev Lileta.

S tem pa še ni konec vseh 
nepravilnosti. Pod drobnogle
dom se je znašla tudi kupo
prodajna pogodba o prodaji 
Lileta Trend Formu. Po tej 
pogodbi so bile prodane vse 
nepremičnine, stvari, denarna 
sredstva in pravice stečajnega 
dolžnika za 29.900.000 din. Iz 
te kupnine pa so nato morali 
še plačati javne dajatve, pro
metne davke in davek na pro
met nepremičnin, tako da je 
upnikom ostalo bore malo.

Določeno je bilo tudi to, da 
mora novi lastnik Lileta obdr
žati delovna mesta in da bo 
v aneksu k pogodbi natančno 
določen popis stvari, ki jih je 
Grubelič kupil. Sredi febru
arja je Javno pravobranilstvo 
Maribor vložilo tožbo zaradi 
razveljavitve pogodbe, saj ku
pec delovnih mest ni ohranil. 
Naknadno pa je bilo še ugo

tovljeno, da omenjeni aneks 
k pogodbi ni bil nikoli skle
njen.

Zaradi vseh teh napak je 
komisija predlagala Javnemu 
pravobranilstvu Maribor ob

novo stečajnega postopka Li
leta pri ustreznem organu. 
Hkrati naj tudi preveri pro
dajo dela premoženja Lileta in 
plačilo stroškov iz kupnine za 
prodajo Lileta. V zvezi s tem 
naj bi preučila tudi možnost 
razveljavitve prodajne po
godbe med Trendom in stečaj
nim upraviteljem ter izločitev 
premoženja Lileta iz stečajne 
mase Trend Forma. Ali bo 
delo komisije rodilo sadove, 
bo treba še počakati, pa tudi 
komisija bo z delom še nada
ljevala, tako da lahko kmalu 
pričakujemo nove ugotovitve.

Robet Peklaj

Postavljanje reda
Gospodarska zbornica je pripravila nov pravilnik o »Dobrih 

poslovnih običajih pri razprodajah in prodajah blaga po zniža
nih cenah«. Čemu je potreben nov papir, ko je to že urejeno in 
ker razprodaje že tečejo kolikor toliko v redu, smo se vprašali in 
»tekli« vprašat na zbornično sekcijo za trgovino. Predpis je 
treba posodobiti, da se bomo tudi po tej plati približali Evropi, 
sta nam pojasnili sekretarka sekcije za trgovino Metka Potočnik 
in njena pomočnica Alenka Markovič. Zlasti roki za izvedbo 
razprodaj so bili doslej neprimerno določeni, saj so si naši ljudje 
lahko v tujini že prej na razprodajah nakupili vse potrebno. Po 
novem bo pravilnik veljal tudi za zasebne trgovine (ki so včla
njene v okvir GZ). Razprodaje bodo poslej prej,poletna že od 20. 
julija, zimska od 10. januarja in zimska za športno opremo od 5. 
februarja dalje. Za obutev so roki od 1. julija in od 3. januarja 
razprodaje trajajo praviloma dva tedna (za obutev do konca 
meseca), izjemoma so lahko podaljšane še za največ teden dni 
- ob hkratnem dodatnem znižanju cen. Dobri poslovni običaji 
veljajo poslej tudi za zasebne trgovine, ki so vključene v zbor
nico, natanko pa je še določeno, zakaj je moč uvesti razprodaje 
ali tovarniško znižati cene in kdaj (za slednje) ter tudi način 
označevanja cen, možnost uporabe različnih odstotkov in ka
zenske sankcije. Kazenske ukrepe izreka častno razsodišče 
zbornice. Toda, sta pristavili sogovornici, računamo, da se bo 
sčasoma tudi pri nas trg uredil, kot na Zahodu, in takrat bodo 
trgovci sami izločili nelojalnega sotovariša.

R. B.
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Vsebina in moč participacije

Brez sodelovanja med vodstvom in 
zaposlenimi v podjetjih ne gre
Pripravlja: dr. Bogdan Kavčič

Participacija v programih 
političnih strank

Problematika sodelovanja za
poslenih pri upravljanju podjetij 
je postala sestavina tudi progra
mov nekaterih političnih strank. 
Gre praviloma za levo usmerjene 
socialistične stranke, ki so zavze
manje za participacijo delavcev 
sprejele v svoj program bodisi kot 
neposredno nalogo in možnost, 
bodisi kot bolj oddaljeno prihod
nost. V bolj oddaljeno prihodnost 
postavljajo predvsem zahteve po 
samoupravljanju delavcev. Pravi
loma pa teh zahtev v svoje pro
grame ne vključujejo skrajno leve 
in še manj skrajno desne stranke. 
S participacijo in samoupravlja
njem kot svojo programsko usme
ritvijo poskušajo volilce pridobiti 
predvsem tiste politične stranke, 
ki računajo na glasove delavcev. 
To so praviloma stranke, ki so 
programsko ali pa tudi ožje pove
zane z delavskimi sindikati, se
veda tistimi, ki se zavzemajo za 
participacijo.

Soodločanje in druge oblike 
participacije v (Zahodni) Nemčiji 
je izrazito razvijala in podpirala 
socialno demokratska stranka. Ta 
je ustanovila tudi znanstvene in
štitute za preučevanje samou
pravljanja in izobraževalne inšti
tucije za usposabljanje zaposlenih 
za participacijo in soupravljanje, 
ki praktično delujejo po vsem 
svetu. Seveda je zato razvila tudi 
ustrezne vire finansiranja teh de
javnosti (Friedrich Ebert Stif- 
tung).

Tudi jugoslovansko samou
pravljanje je bilo posledica poli
tične odločitve v vrhu komuni
stične partije Jugoslavije, deloma 
kot odgovor na Stalinov pritisk, 
deloma iz ideoloških razlogov (ra
zumevanje marksizma kot uradne 
ideologije) deloma pa tudi kot po
sledica aktualnih neugodnih zna
kov v družbenem razvoju.

Tudi uspeh ali neuspeh partici
pacije v posamezni deželi je precej 
odvisen od podpore političnih 
strank. Ta se zlasti pokaže pri pri- .

pravi in sprejemanju zakonov 
o participaciji. Tak zakon je spre
jet le ob zadostni politični pod
pori v parlamentu. Tudi uveljav
ljanje zakona je odvisno od poli
tične moči tistih, ki ga podpirajo. 
Če ni politične podpore se tudi 
sicer ne držijo zakonov. Nikjer na 
svetu ni države, v kateri bi se 
vpliv delavcev na upravljanje 
uspešno uveljavljal brez politične 
podpore. Nove tokove v tem smi
slu morda prinašata razvoj tehno
logije in participativnega mana- 
gementa.

Sodelovanje zaposlenih z vod
stvom je v sodobnih podjetjih nu
jen pogoj za njihovo uspešnost. 
Potrebno je že zato, da vodstvo 
dobi čimbolj natančne informa
cije o tem, kaj se dogaja v po
djetju. Čim večje je podjetje, tem 
manj je vodstvo seznanjeno z res
ničnim dogajanjem v bazi, tem 
bolj je oddaljeno od delavcev. Od
ločitve vodstva, ki ne temeljijo na 
natančnih informacijah, pa so ne
učinkovite ali celo napačne. Zato 
podjetje brez sodelovanja med 
vodstvom in zaposlenimi dejan
sko sploh ne more obstajati. Med 
oblike delavskega protesta proti 
razmeram v podjetju spada tudi 
odklanjanje dajanja informacij in 
odklanjanje sodelovanja z vod
stvom. Ta oblika protesta je lahko 
enako učinkovita kot stavka.

Vsebina sodelovanja (ali po
dročje, na katerem prihaja do so
delovanja), je lahko zelo razno
lika, tako kot so raznoliki odnosi 
v podjetju. V strokovni literaturi 
najdemo različne lestvice, s kate
rimi so avtorji poskušali prikazati 
različne možnosti za vsebino in 
oblike participacije. Pri tem gre 
za nekaj pomembnih razsežnosti, 
ki se med seboj tesno prepletajo. 
Pomembni so zlasti tile vidiki:

- vsebinska področja, na kate
rih je uveljavljena participacija,
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- intenzivnost participacije,
- raven organizacije, na kateri 

je uveljavljena participacija in
- institucionalizacija partici

pacije.

Vsebina ali področja 
participacije

Vsebino, pri kateri prihaja do 
participacije, je mogoče opredeliti 
na različne načine. En vidik je po
membnost področja za delavca ali 
za podjetje oziroma organizacijo. 
Pri tem je kot naj nižja raven na
vadno opredeljeno urejanje ra
zličnih zadev na delovnem mestu 
posameznega delavca. Najvišja 
raven pa je sodelovanje pri dolo
čanju strateških ciljev podjetja. 
Ena izmed možnih lestvic različ
nih vsebin oziroma področij par
ticipacije od najmanj pomemb
nega do najpomembnejšega je:

zunanjim del-

kapitala, go
spodarski odnosi z bankami, dru
gimi podjetji, vlado.

Takšna lestvica je bila izdelana 
za angleške okoliščine. Zato od
seva razmere in vrednote te 
družbe, kaj se pri njih šteje za 
manj in kaj za bolj pomembno. Pri 
nas* takšne lestvice (še) nimamo. 
Bo pa gotovo precej drugačna. 
Prikazana lestvica opozarja, da je 
participacija možna na zelo ra
zlično pomembnih zadevah. Tako 
je vprašljivo, ali urejanje fizičnih 
razmer za delo na delovnem me
stu že spada v participacijo. Vpra
šanja, kot so delitev dobička, od
nosi z vlado, bankami ipd. pa spa
dajo že med tipične upravljalske 
odločitve. Seveda, odvisno od 
tega, na kateri ravni in kakšna je 
intenzivnost vpliva zaposlenih.

plače zaposlenih, 
ničarjem ipd.;

16. povečevanje

1. urejanje fizičnih delovnih 
razmer na delovnem mestu;

2. varnost pri delu, varovalna 
sredstva, pravila ipd.;

3. razporejanje delavcev na po
samezna delovna mesta, disci
plina pri delu, postavljanje stan
dardov dela, določanje tempa dela 
in delovnih postopkov;

4. najemanje novih delavcev in 
njihovo usposabljanje;

5. napredovanje na delu ozi
roma v organizaciji;

6. skupna poraba delavcev, 
vključno s stanovanjsko proble
matiko, rekreacijo, zdravstvenim 
varstvom;

7. varnost zaposlitve, odpušča
nja za določen čas, določanje plač 
delavcev;

8. določanje plač uslužbencem, 
delavsko delničarstvo, udeležba 
pri dobičku;

9. razvojno-raziskovalna de
javnost;

10. izbira proizvodov, trgov, 
določanje cen;

11. napredovanje vodilnih;
12. ekonomski odnosi med deli 

podjetja;
13. investicije v nove stroje
14. investiranje v nove stavbe;
15. delitev dobička, alokacija 

dobička na rezerve, investicije-

Stopnja vpliva zaposlenih
To je naslednja pomembna raz

sežnost participacije. Možna le
stvica od najmanjšega do največ
jega vpliva je takale:

1. Delavci lahko dajejo pred
loge, ki jih vodstvo sprejme ali 
zavrne brez utemeljevanja (n.pr. 
nabiralniki za pisne predloge za
poslenih).

2. Zaposleni imajo pravico biti 
informirani o razmerah, rezulta
tih, namerah, ipd. podjetja in vod
stva.

3. Zaposleni imajo pravico 
izraziti nestrinjanje z odločitvami 
vodstva.

4. Zaposleni imajo pravico da
jati predloge, o katerih mora vod
stvo povedati svoje mnenje.

5. Zaposleni imajo pravico, da 
se vodstvo pred odločanjem 
z njimi posvetuje, vendar stališča 
zaposlenih niso obvezujoča za 
vodstvo.

6. Zaposleni imajo pravico veta 
na odločitve vodstva, ki pa ima 
začasno veljavo, po določenem 
času ali po pogajanjih z delavci je 
odločitev veljavna.

7. Zaposleni imajo pravico veta 
na odločitve vodstva s trajno ve
ljavnostjo.

8. Vodstvo delegira nekatere 
odločitve na delavce, ki jih spreje
majo sami. Vodstvo si pridrži pra
vico veta.

9. Delavci imajo pravico sood
ločanja (odločajo skupaj z vod
stvom).

10. Delavci odločajo sami. -
Lestvica intenzitete vpliva za

poslenih na odločitve prav tako 
kaže, da so razlike med najnižjo in 
najvišjo stopnjo vpliva bistvene.
Za prvo stopnjo je sploh vpra
šljivo, ali spada v delavsko parti
cipacijo. Naslednje štiri stopnje 
(od druge do pete) sicer pomenijo 
sodelovanje pri odločanju, vendar 
delavci ne nosijo posledic odloči
tve, zato tudi njihovo stališče ni 
obvezno za vodstvo. Večinoma jih 
označujejo kot posvetovalno 
obliko participacije. Naslednje 
štiri stopnje (od šeste do devete) 
pomenijo različno intenzivnost 
soodločanja, delavci tudi že nosijo 
posledice odločitve. Te označujejo 
kot soodločanje. Najvišja stopnja 
(deseta), ko delavci odločajo sami 
(brez vodstva ali pa imajo vodilni 
le enak glas kot vsi drugi zapo
sleni) je dejansko stopnja samou
pravljanja ali celovite delavske 
kontrole. Skupaj s področjem ali 
vsebino se seveda že pokaže de
janska moč participacije. Na
vadno se stopnja vpliva hitro zni
žuje s povečevanjem pomembno
sti vsebine, odvisno od moči,uspo
sobljenosti delavcev, pa tudi od 
izročila v posamezni deželi.

Organizacijska raven, na 
kateri je uveljavljena 
participacija

Ta vidik participacije je zelo 
pomemben, ker dejansko določa 
moč vpliva zaposlenih. Razliku
jemo tele ravni:

1. delovno mesto posameznega 
zaposlenega,

2. delovna skupina,
3. nižja organizacijska enota, 

kot so obrat, delavnica, ipd. 
v sklopu večje organizacijske 
enote, z majhno samostojnostjo 
poslovanja;

4. večja organizacijska enota, 
kot so posamezna tovarna, dislo-

' ciran obrat, profitni center, itd. 
v sklopu podjetja, ki pa ima že 
precejšnjo samostojnost (sam od
loča o programu, spremlja stro
ške, ugotavlja in deli dobiček),

5. podjetje kot celota.
Organizacijska zgradba podje

tij je seveda zelo raznolika. Od
visna je predvsem od velikosti, ki 
jo navadno merimo s številom za
poslenih. V zelo majhnih podjet

jih, posebej če so v zasebni ali 
družinski lasti, je vpliv zaposlenih 
navadno zelo omejen. V zakono
daji posameznih držav opredelju
jejo minimalno število zaposlenih 
kot nujen pogoj, da se sploh uve
ljavlja participacija. To mejo 
predstavlja najmanj tri do pet za
poslenih. V večjih podjetjih je 
participacija navadno bolj razvita 
kot v manjših. V Nemčiji so imeli 
najbolj razvito obliko soodločanja 
le v podjetjih z več kot 2000 zapo
slenimi. Tako se lastniki lahko 
z zmanjševanjem števila zaposle
nih tudi izognejo sicer z zakonom 
zahtevani participaciji zaposle
nih.

Majhna podjetja, večinoma do 
100 zaposlenih, pa tudi srednjeve- 
lika podjetja so razdeljena na 
manj organizacijskih enot. Orga
nizacijska razčlenjenost podjetja 
je za participacijo pomembna 
z vidika porazdelitve odločanja. 
Da bi delavci sploh lahko izrazili 
svoj vpliv, morajo imeti dostop do 
odločanja na tisti ravni, na kateri 
se o zadevi v organizaciji odloča. 
Če je participacija delavcev uve
ljavljena samo na ravni obrata, 
potem na vse tisto, o čemer se od
loča na ravni podjetja, sploh ne 
morejo neposredno vplivati. Ali 
narobe: če obstaja organ soodlo
čanja na ravni podjetja, se pravi
loma ne more direktno vtikati 
v zadeve na ravni delovnih mest.

Na višjih organizacijskih rav
neh v podjetjih sprejemajo bolj 
pomembne in bolj splošne odloči
tve. Odločitve o plačah, delitvi 
dobička, investicijah, novi tehno
logiji, itd. se navadno sprejemajo 
na vrhu v podjetju. Če delavci tu 
nimajo svojih organov, potem na 
takšne odločitve ne morejo veliko 
vplivati. Prav upravljalske odlo
čitve, odločitve, ki se nanašajo na 
politiko podjetja, se sprejemajo 
na vrhu. Participacija v politič
nem smislu je torej mogoča le, če 
je uveljavljena na ravni podjetja 
kot celote oziroma tistih ravneh, 
na katerih se te odločitve spreje
majo. Raven, na kateri se posa
mezne odločitve sprejemajo, 
lahko vodstvo podjetja spreminja. 
Ne tako redko se je zgodilo, da so 
managerji pristali na participa
cijo na določeni organizacijski 
ravni, vendar so obenem s te ravni 
umaknili odločanje o pomembnej
ših zadevah in ga »premestili« tja, 
kjer zaposleni nimajo vpliva. Na 
delovnem mestu je dejansko mo
goča le participacija v socioteh- 
ničnem smislu.

Prihodnjič: 
Organizacijske oblike 

participacije
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Konzum SSS
Konec maja bo žrebanje lepih nagrad za kupce v konzumu 

SSS! Zato se poslužujte kuponov, objavljenih v DE. Kupon je 
enakovreden članski izkaznici v sindikatu, z obema je moč 
dobiti popust. Pri skupinskih nakupih preko svoje sindikalne 
organizacije naj izpolnjene kupone zbere tisti sindikalni dela
vec, ki je organiziral nakup in naj jih pri nakupu preda v kon
zumu. Nagrade, kot smo dejali, bodo lepe!

Tudi za posamične kupce v trgovini konzuma pripravljamo 
novost: izpolnjene kupone naj ne bi več pošiljali na DE, ampak 
jih oddajali kar v trgovino konzuma. Tako bo za kupce in za nas 
enostavneje!

V tem tednu vam posredujemo posebno ponudbo VUTALA iz 
Ptuja. Ponujamo vam dva družinska paketa iz piščančjega mesa, 
vsak je vreden 720,00 din. Rok plačila je 60 dni.

KUPON ZA KONZUM
Priimek:

Ime:

Naslov:
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1. paket - SVEŽI PIŠČANCI IN IZDELKI
Vrsta izdelkov kos teža v kg
piščanci sveži 9
poetovio salama 1 0,70
poli z vrtninami 1 0,50
Kika 1 0,50
Poli 1 0,50
Safalada - vakuumsko pakirana 1 0,30
Pipi-mini - vakuumsko pakiran 1 0,25 ,
Pipi-mini - vakuumsko pakiran 1 0,30
jetrna pašteta - 50 gr. 5 0,25
mesna pašteta - 50 gr. 5 0,25
Skupna neto masa 12,75
2. paket - ZAMRZNJENI PlSCANCI IN KOKETI
Vrsta izdelkov kos teža v kg
piščanci zamrznjeni - razred A 9
zlati piščančji medaljoni 50 1,12
zlati piščančji zrezki 15 1,32
piščančji ocvrtki 35 1,24
Skupna neto masa 12,68
Pakete lahko naročite s sindikalno naročilnico na naslov:
KONZUM, d.o.o.
Dalmatinova 4 
61000 LJUBLJANA
Naročeno blago vam bomo dostavili v 6. dneh od dneva naro
čila!
Zainteresirane osnovne organizacije lahko dobijo dodatne informa
cije na telefonsko številko: 320-963. Konzum d o o

v.d. direktor 
MARIJA SVETIČ

Borza dela
ENOTA LJUBLJANA
VODAR
specialna hidrotehnična dela, za določen čas - 2 meseca, OD 4.500 din, 
VGP Hidrotehnik, Slovenčeva 95, Ljubljana.
KUHARSKI POMOČNIK
za določen čas - 12 mesecev, hig. min., zdr. pregled, poskusno delo 
1 mesec, OD 3.500 din, SDK v R. Sloveniji centrala Ljubljana, Tržaška 
16.
BOLNIŠKI STREŽNIK
poskusno delo 2 meseca, znanje slovenskega jezika, OD 5.000 din, Dom 
upokojencev Center Tabor-Poljane, Tabor 10, Ljubljana.

AVTOMEHANIK
voznik mehanik, b kategorija, poskusno delo 2 meseca, zdr. pregled, OD 
8.200 din, SDK v R. Sloveniji Centrala, Tržaška 16, Ljubljana.

ELEKTROMONTER
vzdrževalec, šofer, poskusno delo 2 meseca, vozniški izpit, OD 6.000 din, 
VVO Koseze, Levičnikova 11, Ljubljana
PRODAJALEC ŽIVILSKO PREDELOVALNIH ARTIKLOV 
OD 5.000 din, Pavlin Marko - trgovina, Kolezijska 19, Ljubljana.

NATAKAR
poskusnodelo 2 meseca, znanje slovenskega jezika, hig. min., OD 6.250 
din, Dom upokojencev Center Tabor-Poljane, Tabor 10, Ljubljana

PROGRAMER
programer v sektorju za AOP, OD 6.900 din, Lek, Enota skupne službe, 
Verovškova 57, Ljubljana
DIPL. EKONOMIST
samostojni svetovalec za komercialna vprašanja, poskusno delo 3 me
sece, OD 11.000 din, Zadružna zveza Slovenije, Miklošičeva 4, Ljubljana.

Izračun dohodnine
Prejeli smo že veliko vaših prošenj za izračun dohodnine, tako 

da komaj utegnemo sproti odgovarjati. Zato se vsem tistim, ki 
ste že poslali prošnjo in naš kupon, pa še niste dobili odgovora, 
obljubljamo, da bomo zamujeno hitro nadoknadili.

Glede na to, da prihajajo nekatere prošnje z nepopolnimi 
podatki, vas še enkrat obveščamo, katere podatke potrebujemo 
za izračun. Tako nam navedite točen znesek bruto osebnega 
dohodka, znesek socialnih prispevkov, znesek morebitnih do
datnih prejemkov na žiro račun in število vzdrževanih članov 
(navedite tudi, koliko je otrok). Vsekakor pa bi nam izračun 
dohodnine najbolj olajšali tako, da bi nam poslali fotokopijo 
vašega plačilnega listka.

Poleg tega vas prosimo, da v prošnji navedte šifro, pod katero 
boste lahko samo vi prepoznali vaš izračun. Anonimnost in 
diskretnost pa sta zagotovljena, kot smo vam že prej obljubili.

Poglejmo si primer našega 
bralca, ki prejema bruto 
osebni dohodek 22.897,40 din
in ki zasluži vsak mesec do
datnih 700 din (prejemek na 
ŽR). Ima enega vzdrževanega 
člana (verjetno otroka), zato 
se mu pri izračunu letne do
hodnine upošteva 8-odstotna 
olajšava.

Njegov letni prihodek bo 
169.426,90 din, za katerega bi 
moral na koncu leta plačati 
45.499,40 din letne dohod
nine. Ker pa je med letom 
z akontacijami davka na do
hodek že plačal v državno bla
gajno 50.450,70, je končni re
zultat tak, da mu je država 
dolžna 4.951,30 din.

Če pa bo naš bralec izkori
stil 10-odstotno olajšavo, ki jo

omogoča zakon (glej 7. člen 
zakona o dohodnini, ki je ob
javljen tudi v knjižici Davki 
po novem), se bo dolg države 
še povečal in bo znašal 
10.881,20 din

KUPON

ZA X 
DOHODNINO
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Poslednje opozorilo pred katastrofo
Kovinarji ponovno opozorili vlado, da mora potegniti nekaj nujnih rešilnih potez, sicer se bo 
kovinska dejavnost sesula.

V slovenski kovinski industriji 
je ogroženih že osemdeset tisoč 
delovnih mest, k njim pa lahko 
prištejemo še kakih deset tisoč de
lovnih mest pri kooperantih, za
sebnikih in drobnem gospodar
stvu. Razmere v tej dejavnosti se 
namreč slabšajo iz meseca v me
sec, v nekaterih poddejavnostih 
pa so že dobile katastrofalen ob
seg. V strojegradnji se je proiz
vodnja v letošnjih prvih mesecih 
glede na lansko prvo trimesečje 
zmanjšala kar za 37 odstotkov.

Zato ni čudno, da je delež blo
kad žiro računov podjetij kovin
ske industrije v blokadah vsega 
gospodrstva dosegel kar 30 od
stotkov. Strokovno združenje ko
vinske industrije pri Gospodarski 
zbornici Slovenije je zato po 
obravnavi položaja te dejavnosti 
tik pred prvomajskimi prazniki, 
predlagalo precej potez, ki naj bi 
jih potegnila slovenska oblast, da 
se podjetja kovinske industrije ne 
bi sesula in potegnila za sabo še 
drugih panog. Med drugim pred
laga tudi ustanovitev posebnega 
ministrstva za ekonomske odnose 
s tujino. Terja tudi normalizacijo 
pogojev za financiranje proizvod
nje in prodaje, hoče program jav
nih del za ublažitev socialnih pri
tiskov in zmanjšanje števila zapo
slenih in njihovih pravic v nego
spodarstvu, ob seveda vseh že do- 
sedaj izraženih zahtevah po ureje
nih pogojih za gospodarjenje, 
o katerih je bilo veliko govora že 
v lanskem letu, zlasti od jeseni 
dalje. To so ustreznejši tečaj di
narja (to je še vedno aktualno), 
izboljšanje pogojev za financira
nje naložb, preprečenje trganja 
domačega trga, preprečitev posle
dic izpada iraškega in vzhodnoe
vropskih trgov in podobno.

Letos so se k tem težavam prik

ljučili še naraščajoče politično 
tveganje, ki zavira vsako resnejše 
sodelovanje tujcev in njihova vla
ganja, izničuje pa tudi že skle
njene posle s tujino, zavlačevanje 
procesov lastninjenja, kar zmanj
šuje pogajalske možnosti naših 
podjetij v tujini, boj za preživetje 
v podjetjih odvrača vodstva od 
strateških razvojnih vprašanj. 
Resno načrtovanje pa onemogoča 
tudi, da vlada nima strategije go
spodarskega razvoja in opredeli
tve do posameznih dejavnosti.

Kovinarji zato terjajo malo več 
pozornosti slovenske vlade do nji
hovih težav. Takole pravijo: po
trebujemo vsestranska prizadeva
nja republike Slovenije za izbolj
šanje političnega slovesa in za od
pravo političnih rizikov, kar bi 
pripomoglo k pridobivanju novih 
poslov. V procesih razdruževanja 
bo nujno potrebna republiška 
strategija do jugoslovanskih in 
drugih trgov. Zato zbornica pred
laga ustanovitev ministrstva za 
ekonomske odnose s tujino ali pa, 
da se okrepi ministrstvo za med
narodno sodelovanje z ustreznimi 
ekonomskimi strokovnjaki. Zbor
nica predlaga oziroma terja tudi 
ukrepe za hitrejši priliv novega 
kapitala. Brez tega podjetja ko
vinske industrije ne bodo obstala 
in brez svežega kapitala ni mogoč 
prodor na tuje trge. Kako to do
seči? S sanacijo bančnega sistema 
in sicer tako, da bi izboljšali 
strukturo virov sredstev podjetij, 
normalne cene kapitala, obliko
vali institucije ter sredstva za kre
ditiranje prodaje opreme ter za
varovanje nekomercialnih rizi
kov. Brez tega podjetja ne bodo 
konkurenčna v tujini.

Strokovno združene kovinske 
industrije poudarja, da je treba 
čimprej odpraviti dvotimost go

spodarskih predpisov in nered, ki 
iz tega izhaja. Ob tem pa na zbor
nici menijo, da bi vlada morala 
ponuditi program javnih del, da 
bi z njimi ublažili socialni pritisk 
brezposelnih. Toda po njihovem 
mnenju bi lahko taka dela ponu
dili ne le v gradbeništvu, ampak 
tudi v drugih dejavnostih (žal jih 
niso našteli). Ne nazadnje pa o po
rabi v negospodarstvu na zbornici 
menijo takole: če je bilo tudi ne
gospodarstvo enako neracionalno 
v preteklosti, kot gospodarstvo, bi 
moralo priti do zniževanja števila

Podatki Zavoda za statistiko, 
SDK in strokovne službe gospo
darske zbornice za Gorenjsko ka
žejo, da proizvodnja še naprej 
pada. Njen obseg se je letos 
zmanjšal za 13 odstotkov. Izguba 
na delavca je 13-krat večja od 
akumulacije. Podjetja niso spo
sobna obnavljati in nadomeščati 
dotrajanih strojev, naložbe so 
povsem ustavili. Andrej Prislan, 
direktor upravnega odbora Ob
močne zbornice za Gorenjsko je 
povedal, da je gradnja transfor
macijskih postaj edina prijavljena 
gospodarska naložba v letošnjem 
letu. Podatki zaključnih računov 
kažejo na krizo v vseh vejah go
spodarstva in v vseh občinah. Iz
jemno se je povečalo tudi število 
delavcev, ki so izgubili delo.

Analize kažejo tudi nekaj pozi
tivnih točk v poslovanju gorenj
skega gospodarstva. Omeniti mo
ramo izvoz, ki je večji od uvoza za 
22 odstotkov, na Gorenjskem so 
ustvarili petdeset milijonov do
larjev presežka. Zasebniki so od
prli že 1.581 podjetij in v njih se je 
zaposlilo prek 700 delavcev. An
drej Prislan meni, da je iz prejš-

zaposlenih in njihovih pravic tudi 
v negospodarstvu. Ravnanje ne
gospodarstva v zadnjem času pa 
ni usmerjeno v racionalizacijo, ki 
bi razbremenila gospodarstvo, 
ampak nasprotno, v povečevanje 
porabe (poskus povečevanja plač 
v državni upravi, izplačevanje vi
sokih regresov...).

Skratka, še eno opozorilo vladi, 
naj hitro in izdatno ukrepa, če 
noče postati vlada zbankrotira- 
nega gospodarstva in naroda. Ali 
bo zaleglo?

Andrej Prislan posebej za DE: ne
kaj dobrih podjetij ne more iz
boljšati nasploh slabega položaja 
gorenjskega gospodarstva.

njih časov ostalo tudi nekaj bolj
ših podjetij, med katere prišteva 
Savo, Planiko, Peko, IBI in 
Zvezdo. Podjetja so koristno upo
rabila tudi denar, ki jim ga je re
publika razdelila za spreminjanje 
sestave in iskanje novih progra
mov. F. K.

Boris Rugelj

Premalo dobrega!

Boiza sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 17

Borzna sporočila sprejema Atris - Borza sindikalnega turizma, 
Ljubljana, Dalmatinova 4, telefon 061/326-982, 322-975 in telefaks 
061/317-298.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH 
NUDIMO
1. Počitniški dom Premantura
Penzion v tri-, štiri- in petposteljnih sobah je do 1. 7. 41 DEM, 
kasneje 51 DEM.
2. Moščenička Draga
Bivanje v lesenih bungalovih, sanitarije so skupne, v naselju. Cena 
penziona za odrasle 400 din, za otroke od 3. do 7. leta 290 din.
Cene smo znižali v dogovoru z lastnikom.
Prosti termini: julij, avgust
3. Apartmaji na Pokljuki
dvoposteljni apartma - 20 DEM na dan 
štiriposteljni apartma - 27 DEM na dan
4. Počitniški dom Omišalj - Krk
Bivanje v tri- ali štiriposteljnih sobah (TWC - balkon). Cena penzi
ona za odrasle 45 DEM, otroci do 10 let 35 DEM.
TERMINI:
4. 7., 14. 7., 24. 7., 3. 8., 13. 8., 23. 8.
5. Počitniške prikolice
AC Ladin gaj - najem prikolice za 10 dni v predsezoni 360 DEM, 
v sezoni 420 DEM 
Termini: od 20. 6. do 8. 9.
AC Medveja - na voljo od 1. 6. do 15. 10. Najemnina za celotno 
obdobje 19.500 din.
AC Stoja, Finida, Lantema - v času od 1. 7. do 9. 9. - prosti še 
nekateri termini (več prikolic)
Cena najema prikolice na dan je 400 din.
AC Sirena: najemnina od 1. 6. do 1. 7. - 280 din na dan 

od 1. 7. do 1. 9. - 340 din na dan 
Prosti še nekateri desetdnevni termini.
6. Počitniški dom v Crikvenici
Cena penziona za odrasle 29 DEM, otroci do 15 let imajo 30% 
popusta.
7. Počitniški dom Portorož - Beli križ
Nudimo 7- ali 10-dnevni paket z bivanjem v dvo-, tri- ali štiripo
steljnih sobah, etažni TWC.
Cene penziona za odrasle 40 DEM 
Cena polpenziona za odrasle 30 DEM
Otroci do 7. leta brez svojega ležišča imajo 50% popusta, s svojim 
ležiščem 30 % popusta.
8. Počitniški dom Šilo - Krk
Tri- in štiriposteljne sobe. Cena polnega penziona 420 din, polpenzi
ona 270 din, otroci od 4. do 12. leta imajo 50 % popust, do 4. leta pa 
75 % popust.
Prosti termini: od 11. 7. do 10. 8. - desetdnevni paketi.

B. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH 
POTREBUJEMO
1. V Maredi in Červarju potrebujemo apartmaje od 1. 7. do 30. 8.

C. PRODAMO
1. Počitniški apartma v Barbarigi
Dva apartmaja po 38 m2, cena 17.000 din za m2. Apartmaja sta stara 
tri leta in povsem opremljena.
2. Počitniški stanovanji na Cresu - Miholaščica - Zaglav
a) dvosobno stanovanje, 34,04 m2 s kompletno opremo. Cena m2 je
18.000 din
b) enosobno stanovanje, 21,43 m2, s polno opremo. Cena m2 je 18.000 
din
3. Dvosobno stanovanje v Novigradu
Velikost stanovanja je 57,31 m2. Cena stanovanja s polno opremo je
866.230.00 din.

Tudi v prihodnje bomo z vami sodelovali: 
Doro Hvalica 
Irena Prusnik 

Metod Zalar
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tako rekoč identični z našimi, 
s to razliko, da so bili v svojih 
usmeritvah ne le »perspektiv
nejši«, temveč tudi odločnejši 
od nas in naših sindikatov.

Sedaj ko vsi zastopamo ge
slo »Evropa zdaj«, je brez 
dvoma koristno, da spoznamo 
vsaj del prizadevanj evrop
skih sindikatov. To toliko 
bolj, ker si tudi naši sindikati 
(povsem konkretno SSS) pri
zadevajo za včlanjevanje 
v evropske sindikalne organi
zacije. Ob tem ne bi bilo od
več, če bi s stališči evropskih 
sindikatov primerjali socialni 
program, ki ga je pred krat
kim sprejela skupščina Slove
nije. Videli bi, da za sindikate 
upokojenci niso »obrobna« 
kategorija prebivalstva. Vi
deli bi, da v državah s pri
bližno tako demografijo kot je 
naša za državljane »tretjega 
obdobja« ne sprejemajo samo 
omejitvenih ukrepov.

Iz dela poročila za to konfe
renco povzemamo tisti del, ki

Skoraj vse sindikalne cen
trale Zahodne Evrope so 
vključene v Evropsko sindi
kalno konfederacijo. To je or
ganizacija, ki nastopa kot so
cialni partner v odnosih 
z Evropsko gospodarsko 
skupnostjo, Evropskim parla
mentom in Evropskim svetom. 
Svoje pragmatične in strate
ške zahteve oblikuje ob inte
gracijskih procesih in pa ob 
dolgoročnih ekonomskih, na
cionalnih, kulturnih in še po
sebej znanstveno tehnoloških 
spremembah.

V svoji neposredni usmeri
tvi poskuša čim bolj kon
kretno obravnavati tako inte
rese posameznih strok zapo
slenih (konfederacije strokov
nih sindikatov) in obenem 
tudi socialno-ekonomske in
terne grupacij in kategorij 
zaposlenih. Tako je v Konfe
deraciji oblikovan poseben

Evropa varnie starost
Sindikati Zahodne Evrope skrbno varujejo interese upokojencev

Komite za koordinacijo z de
lavci - upokojenci. Združenje 
upokojenske organizacije sko
raj vseh zahodnoevropskih 
držav ali pa njihove sindikate, 
ki včlanjujejo upokojence. Pri 
obravnavi posameznih vpra
šanj se Komite opira na zelo 
strokovno in argumentirano 
pripravo posameznih analiz in 
raziskav. Tako je dokumenta
cijska osnova tista, ki daje do
volj avtoritete tej organizaciji 
pred vsemi državami in dru
gimi telesi. S svojo tehnostjo 
sindikati postajajo enakopra
ven udeleženec v družbenih,

ekonomskih in socialnih pro
cesih Zahodne Evrope.

Komite je decembra lani 
pripravil posebno Evropsko 
Konferenco, ki je pod naslo
vom: »Upokojeni delavci in 
njihova kakovost življenja 
v Evropi,« obravnavala tako 
rekoč vsa aktualna vprašanja 
upokojenih rodov Zahodne 
Evrope. Navzoči so bili pred
stavniki 21 držav, v katerih 
živi okrog 40.000.000 upoko
jencev.

Stališča in pripravljena 
gradiva govorijo o tem, da so 
obravnavali probleme, ki so

ilSliii

....
ikri » »in etvaho
'*** _______________ _

!

Piše: Vika Šauta

Nacionalni 
napušč za zidavo

Republiški poslanci so naložili resornemu 
ministru, naj hkrati z novim osnutkom za
kona predloži tudi zasnovo nacionalnega 
stanovanjskega programa, o katerem, bi 
morala skupščina razpravljati najprej. Oči
tek nekaterih poslancev, da so se predlaga
telji lotili zadeve na napačnem koncu, je bil 
brez dvoma upravičen. Kakšni pa so bili

stanovanjske prenove morajo biti podprti 
z analizami čim večjega števila podatkov, ki 
so bodisi že na voljo ali pa jih je treba še 
zbrati; med temi so podatki o premoženju 
prebivalstva, pa tudi gospodarstva, še kako 
pomembni.

„ - v . - ... Po vsem tem se je treba spomniti, da so
brez dvoma upravičen. Kakšni pa so bili predlagatelji zasnovali osnutek zakona na 
napotki poslancev in udeležencev javne po- strokovni ekspertizi o »stanovanjskem go- 
lemike? - ~ ■ ' " -nnn

Stanovanjska politika naj predvsem 
z najrazličnejšimi stimulacijami po zgledu 
evropskih držav omogoči sprostitev in pri
mernejšo razporeditev obstoječega stano
vanjskega shoda ter sanacijo slabo vzdrže
vanih in zanemarjenih stanovanjskih stavb. 
Vsa stanovanja (tudi čimveč lastniških) je 
treba čimbolj izkoristiti že v prvem krogu 
privatizacije. Ustanovijo naj se najemni, so
cialni (neprofitni) in pokojninski skladi, na
mesto predvidene razprodaje družbenih sta
novanj pa naj se kasneje selektivno spod
buja drugi krog privatizacije. Možnosti za 
takšne spremembe mora podpreti tudi sti
mulativna davčna politika. Vsestransko je 
treba preučiti problem priznanja protivred-

ekspertizi o »stanovanjskem go
spodarstvu v tržnem sistemu« (april 1989, 
avtorji: dr. I. Ribnikar, dr. M. Kranjec, dr. 
M. Simoneti). Žal pa so pri tem nekatere 
bistvene probleme preveč poenostavili. Iz
sledki omenjene ekspertize so namreč poka
zali, da reforma stanovanjskega gospodar
stva ni mogoča brez sočasne temeljite pre
nove celotnega gospodarskega sistema, da je 
treba pri tem zajeti vse dele stanovanjskega 
gospodarstva in da je reformo treba usmeriti 
predvsem v racionalno gospodarjenje z ob
stoječim stanovanjskim skladom. Avtorji 
ekspertize se pred dvema letoma seveda 
niso mogli ukvarjati z odpravo družbene 
lastnine in stanovanjske pravice, z vrača
njem nacionaliziranega premoženja in še 
manj predvidevati popolno osiromašenjeireuu preučili piuuiem. manj predvidevati popolno osirorr

nosti plačanih stanovanjskih prispevkov za- našeqa gospodarstva in prebivalstva, 
poslenih in vpliva teh prispevkov na lastni- Za(o kafco pomembna opi

gospodarjenja s stanovanj na kar bovph- povezana, da je družbeni stanovanjski
vala med drugim tudi primerna najemnina. 9 d vojni nastajal z odrekanjem
Sedanjega srtema v zaje mnegagaspolarje- / ih /e,n0 \z čist dohodka podje-

Z'nZTpZSj™ «*»»OD-y — — --— J - J A.
litiko mora spremljati tudi domišljena soci
alna politika, ki za zdaj še temelji na sub
vencioniranju stanarin oziroma bodočih na
jemnin in zidavi solidarnostnih (neprofit
nih) stanovanj. Zidavo manjkajočih stano
vanj - neprofitnih, najemnih, komercialnih, 
lastniških - mora omogočiti stimulativen 
sistem finansiranja in kreditiranja delno iz 
proračunov, delno s kapitalom bank, delni
ških družb, organiziranega zadružništva, že 
napovedanih neprofitnih združenj pa tudi 
pokojninskih in drugih skladov. Vsi ukrepi

tij in v velikem delu s prispevki iz bruto OD, 
da bo stanovanjska reforma uspešna le, če 
bo podprta z vsemi možnimi stimulacijami 
zainteresiranega prebivalstva, ki so že pre
izkušene v evropskih državah. Takšna re
forma pa bo mogoča šele po sprejetju nove 
ustave, kajti pridobljenih pravic državlja
nov ni mogoče odpravljati z zakoni.

Republiški poslanci bodo torej prevzeli 
odgovornost za smernice nove stanovanjske 
politike, nova zakonodaja pa mora biti za
stavljena tako, da jih bo mogoče v dogled
nem času tudi uveljaviti.

se nanaša na aktualna vpraša
nja razvoja socialnih služb in 
zdravstvenega varstva.

Problemi, s katerimi se spo
padajo evropske družbe in ki 
zahtevajo jasna stališča tako 
Evropske sindikalne konfede
racije kot tudi Komiteja za 
koordinacijo upokojenih de
lavcev, zahtevajo natančnejše 
definicije. Čeprav je geslo 
»Dodajmo življenje letom« na 
uspešen način izkazalo etič
nost zahtev starih, pa velja 
temu geslu dodati zahtevo, da 
mora to življenje »biti brez in
validnosti«. Taka opredelitev 
zahteva od sindikatov, da se 
morajo zavzemati za takšno 
zdravstveno varstvo in zdrav
stveno politiko, ki bo čimbolj 
zmanjšala probleme, ki jih po
raja podaljšana življenjska 
doba.

To pomeni sistematičen 
boj proti invalidnosti in pa 
proti nastajanju primerov 
»lastne nesamostojnosti«. 
V tej luči je treba oblikovati 
zdravstveno politiko, ki bo 
upoštevala sklepe in izsledke 
raziskav Svetovne zdrav
stvene organizacije in drugih 
dežel. Ta dognanja opozarjajo 
na ogromne posledice vplivov 
kulturnega življenja, okolja, 
družinskih razmer, državljan
skega stanja, medsebojnih 
razmerij in ravni življenjske 
sreče. Posebej so te okoliščine 
povezane z gmotnim položa
jem, ki najneposredneje 
vpliva na trajanje življenja in 
pa na zadovoljstvo starosti.

Pripravil: Jože Tavčar 
(Nadaljevanje prihodnjič)

Prim. doc. dr. Anton Prijatelj

Ob razmišljanju, kako 
vpliva zdravje na delo in delo 
na zdravje, bi se morali naj
prej pogovoriti, kaj je delo in 
kaj je zdravje. Definicij za 
delo imamo ogromno in čim 
več jih imamo, manj verjetno 
je, da bi bila samo ena prava.

Delo in zdravje
In pravilna. Pri zdravju pa se držimo definicije Svetovne 
zdravstvene organizacije: Zdravje ni samo odsotnost bo
lezni ali hibe, pač pa telesno, duševno in socialno dobro 
počutje. Ta definicija pa je mnogo mnogo več, kot si 
mislimo. Sicer pa se človek zaveda svojega zdravja šele 
takrat, ko je bolan. Ali kot sem nekje prebal: zdravje je 
zlata krona na glavi zdravega človeka. Je pa nevidna. Vidi 
jo samo bolnik.

Pogosto se vprašamo: čemu delamo? Velika večina ljudi 
meni, da je odgovor zelo enostaven, delamo zato, da 
zaslužimo in da živimo in preživimo sebe in svojo družino. 
Če pa razmišljamo globlje, se lahko vprašamo naprej, 
zakaj nekaj radi delamo, drugega pa ne. Zopet bodo 
skeptiki odgovorili, tisto, kar nam boljše plačajo, bomo 
raje delali kot drugo, kije slabše plačano. V preteklosti se 
je že dogajalo, da smo marsikaj zastonj naredili, pa tudi 
danes se še vedno to dogaja. Če ne bi ničesar naredili 
zastonj, potem bi lahko zaprli skoraj vsa športna društva, 
da o Rdečem križu in drugih dobrodelnih organizacijah in 
društvih ne govorim. Sicer je tu pojem motivacij za delo 
in za določeno delo.

Ali delo vpliva na zdravje? Na vsak način! Tako ugodno 
kot kvarno. Pozitivno delovanje na zdravje najbolj poz
najo zopet tisti, ki dela nimajo, ki so končali šolo in 
čakajo na zaposlitev. Kako dolgi so dnevi. To vedo tudi 
tisti, ki so delo izgubili, ker so, recimo, podjetje zaprli ali 
je šlo v stečaj. Vse mogoče bolezni se jih lotevajo, še 
najbolj pa trpijo živci. Delo nam pomeni mnogo, še pose
bej, če smo ga radi delali. Vsemu navkljub, vsemu tistemu, 
da pri nas bolj cenijo nedelo kot delo, navkljub nizki ceni 
in plačilu za delo.

Delo lahko tudi škodi zdravju, če ga je preveč in pri 
delu nismo zmerni. Meni se zdi, da je bilo prvo pravilo 
o varstvu pri delu zapisano v desetih božjih zapovedih, 
kjer so v Mojzesovih časih zapisali: »Sedmi dan počivaj ti, 
tvoj hlapec in tvoja živina.« Če bi človeški organizem 
zmogel delati brez potrebnega počitka, potem bi človek 
delal brez počitka, brez prostega »sedmega dne«, kot so 
morali delati sužnji, da o modemih sužnjih v koncentra
cijskih taboriščih te ali druge strani ne bi posebej govorili.

Delo naj traja določeno število ur. Sedem ali osem. Pred 
sto leti so se borili za osemurni delavnik. Imam »PO
STAVE za tajiste delavze pri fushini, ktere na dan, ali po 
shihte delajo.« Napisane so bile v Fushinski oblastnim na 
Prevali 15. den Septembra 1852. V 1. členu piše dobe
sedno takole: »Zhas sa delo se sazhne ob shesteh sjutra, 
ino terpi do sedmeh s’vezher.« Člen 2 pa že določa od
more: »Savolj zhasa sa pozhivati se ukashe, da je od 
osmeh sjutra do pol devetih sa kosilzhanje, od dvanajsteh 
do jedne popoldne sa jushino, ino od stireh do virtelz na 
pet sa malo jushno zhasa dovoljeno.«

Preostale člene, saj jih je samo 19, bom uporabil ob 
drugi priložnosti, sicer pa so te POSTAVE zgled, da so 
lahko pravilniki tudi kratki in jedrnati.

Tako je bilo pred sto štiridesetimi leti. In danes? Govo
rimo in pišemo o varstvu delavcev tako zdravstvenem kot 
tehničnem. Govorimo pa tudi o neprimernosti našega 
delavnika in urnika ter prezgodnjega začetka dela. Neka
teri govorijo to zaradi tako imenovane sive ekonomije, 
drugi zaradi »fuša« oziroma dela doma, tretji pa govorimo 
o tem zaradi zdravja delavcev. Pa nas kar najmanj poslu
šajo ali pa sploh ne!!

Seveda, tudi delovne razmere lahko škodijo zdravju in 
povzročajo poklicne bolezni in bolezni v zvezi z delom.

Priročnik za sindikalne zaupnike in strokovne službe podjetij

Kako uveljaviti splošno 
kolektivno pogodbo v praksi
Vsebina:

Gregor Miklič: Uveljavljanje normativnega dela splošne kolek
tivne pogodbe - delovnopravni del

Brane Mišič: Delitveni del normativnega dela splošne kolektivne pogodbe

Mag. Janez ženi: Podjetniško zasnovan sistem delitve osebnih 
dohodkov (na osnovi splošne kolektivne po
godbe za gospodarstvo)

Dr. stane uhan: Uveljavljanje tarifnega dela kolektivnih pogodb 

priloga: Splošna kolektivna pogodba za gospodarstvo
Cena 170 din
Naročila pošljite na naslov ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
telefon: 321-255, 310-033
1. račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu; 2. knjigo(e) pošljite po povzetju 
Opomba: Posameznikom pošiljamo naročene knjige po povzetju
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Razpad delavskih pravic
Pravna varnost delavcev na najnižji točki - Šikaniranje in zlorabe delavcev

»Po poročilih o delu sodišč 
združenega dela in družbe
nega pravobranilca je mogoče 
ugotoviti, da je pravna var
nost slovenskih delavcev na 
svoji najnižji točki vse od 
vojne sem,« je dejala Sonja 
Lokar, predsednica skupščin
ske komisije za delo, zaposlo
vanje in socialno politiko, ko 
smo jo povprašali za oceno 
pravnega in socialnega polo
žaja delavcev v teh časih 
v Sloveniji.

»Delavci so zaradi splošne 
gospodarske krize, pa tudi za
radi sprememb v delovno
pravni in podjetniški zakono
daji, s katerimi so se bistveno 
povečale pristojnosti vodstve
nih delavcev po podjetjih, 
tako zelo prestrašeni, da pri
dejo po varstvo svojih pravic 
dejansko šele takrat, ko so do
končno eksistenčno ogroženi,« 
opozarja Sonja Lokar.

Pet tisoč zahtev
Družbeni pravobranilci so 

v lanskem letu obravnavali 
prek 5.000 zahtev delavcev za 
varstvo njihovih pravic iz de
lovnega razmerja. To so zlasti 
zahteve po varstvu pravic 
v postopku ugotavljanja pre
sežnih delavcev, v disciplin
skih postopkih, pri uveljavlja
nju terjatev delavcev v stečaj
nem postopku in pri razpore
janju delavcev na mani vred
notena dela in naloge. Čedalje 
več pa je tudi anonimnih pi
sem, saj se delavci bojijo javno 
predstavljati.

Srž problema je v tem, da so 
ne le v očeh delavcev, ampak 
tudi v očeh odgovornih in vseh 
tistih, ki bi morali poskrbeti 
za uresničevanje na sodišču 
sprejetih odločitev, ta sodišča 
izgubila legitimnost. »Njiho
vih sodb v podjetjih nihče več 
ne jemlje resno in zato jih tudi 
mimo kršijo,« meni Lokar
jeva. »To pomeni, da se celo 
v primeru, ko ima delavec 
v rokah pravnomočno sodbo 
ali sklep pravobranilca, da so 
bile njegove pravice kršene in 
da se mu mora popraviti kri
vica, po navadi zgodi, da na 
koncu te svoje pravice ne bo 
mogel uveljaviti, ker se pač ti
sti, ki bi to morali storiti, na to 
požvižgajo. Instmmenti
pravne države, ki bi jih morali 
k temu prisiliti, pa ne delu
jejo.«

Zelo se je povečal obseg ši
kaniranja delavcev, še zlasti 
v družbenem sektorju. Gre za 
razne zlorabe pri ugotavljanju 
presežnih delavcev v prime
rih, ko ne obstajajo resni ra
zlogi za odpravo delovnih 
mest, izrekanje disciplinskih 
ukrepov prenehanja delov
nega razmerja, čeprav za to ni 
Pravnih razlogov, razporeja
nje delavcev na nižje vredno
tena dela in naloge, čeprav za 
to ni dejanske potrebe in po
dobno.

Do zlorabe delovnopravne 
zakonodaje pa prihaja pogo
sto tudi v primerih ugotavlja
nja presežnih delavcev. Pri 
tem se podjetja zatekajo zlasti 
k izdajanju sklepov o začasnih 
Presežkih oziroma o začasnem 
čakanju na delo, saj v takšnih 
Primerih ni treba opravljati 
Predhodnih postopkov za iz
biro presežnih delavcev, pa 
tudi nadomestila osebnega 
dohodka so manjša. Večina 
Podjetij, zlasti v zadnji polo
vici lanskega leta, je pod 
krinko začasnih presežkov 
skrivala trajne presežke, de
lavce pa prikrajšala za obseg 
Pravic, ki bi jim kot trajnim 
Presežkom pripadale po tedaj 
veljavni zakonodaji.

Načrtovani stečaji
. Poglavje zase pa so tako 
lrnenovani načrtovani stečaji.

Za takšne vrste stečaja se po 
navadi odločijo v primerih, ko 
želijo ohraniti zdravo jedro 
podjetja z nekaj delavci. To 
jedro izdvojijo in organizirajo 
v eno izmed družb, preostanek 
podjetja pa gre medtem v ste
čaj z vsemi presežnimi delavci 
vred.

Vprašanje stečajev se nas
ploh iz dneva v dan bolj zao
struje. Pri tem pa se prevare 
delavcev vrstijo tako rekoč 
kot na tekočem traku. Šte
vilna podjetja, ki se ubadajo 
z likvidnostnimi težavami in 
jim zaradi blokade računa 
grozi stečajni postopek, se 
skušajo tudi v zadnjem času 
stečaju izogniti z raznimi or
ganizacijskimi spremembami 
in usmeriti v stečaj le tisti del 
podjetja in v njem zaposlenih 
delavcev, ki jih določijo s po
močjo svetovalnih organiza
cij.

Na ta način prihaja do mno
žičnega odpuščanja delavcev 
brez kakšnih veljavnih meril 
ali po kakšnem veljavnem za
konu. Pri tem se na cesti po 
navadi znajdejo težje zapo
sljivi delavci in pa tisti, ki bi 
se jih vodstvo rado znebilo. 
Ko postanejo brezposelni, pa 
dejansko ostanejo brez sleher
nih pravic. Ostane jim samo 
to, da se prijavijo na zavodu 
za zaposlovanje.

Družbeni pravobranilci 
ugotavljajo, da delavcem v se
danjem obdobju, bolj kot 
kdajkoli, kratijo pravice iz 
dela, da pa so organi inšpek
cije dela tako zelo šibki, da 
v resnici ni nikakršnega nad
zora nad uresničevanjem de

lovnopravne zakonodaje v po
sameznih okoljih.
Vse bolj zahtevni spori

Čedalje večja brezposelnost 
in pomanjkanje delovnih mest 
pa odvračata delavce od uve
ljavljanja pravic, ki so jim si
cer zagotovljene. Zato so 
spori, ki pridejo pred sodišče 
združenega dela, vse bolj zah
tevni in za življenje delavca in 
njegove družine čedalje bolj 
pomembni. Nesprejemljivo pa 
je, da se spor, ki je življenj
skega pomena za delavca, re
šuje dlje kot leto dni.

Nejasen je tudi položaj de
lavcev med stečajnim postop
kom organizacije. Zakon je 
namreč jasen samo zastran 
delovnega razmerja, ne ureja 
pa pravnega položaja delav
cev, ki ostanejo na delu. Ker 
gre za primere, ko ostane na 
delu večina delavcev - takšne 
poznamo denimo iz Marlesa, 
Tomosa in Elana - bi bilo 
nujno urediti položaj teh de
lavcev. Njihov položaj je odvi
sen od stečajnega senata in še

posebej od stečajnega upravi
telja, ki lahko v vsakem tre
nutku odpove delo kateremu 
koli delavcu - ne glede na to, 
ali njegovo delo še potrebuje 
ali ne.

V zakonodaji pa je tudi sicer 
zelo veliko pravnih nejasnosti. 
Dogovoriti se bo treba, kaj je 
nujno čimprej spremeniti, da 
pravice delavcev ne bi padle 
globoko pod raven, ki vlada 
v razvitih evropskih državah 
- s katerimi se sicer tako zelo 
radi primerjamo.

Naj zaključimo z mislimi 
Sonje Lokar: »V oči bode dej
stvo, da gre delavcem po soci
alni in po pravni plati čedalje 
bolj na slabše. Drugo, kar 
bode v oči, pa je to, da to dej
stvo nikogar kaj preveč ne 
skrbi. Z vprašanji zaposlenih, 
brezposelnih, tistih, ki prvič 
iščejo delo, in tistih, ki so delo 
izgubili, pa nimajo nobenega 
upanja, da bi ga v kratkem ali 
sploh še kdaj dobili, se nihče 
zares ne ukvarja.«

Marija Frančeškin 
Slika: Sašo Bernardi

Dokup
pokojninske
dobe

Piše: Lučka Bohm

Dokup pokojninske dobe je 
poleg predčasnega upokojeva
nja eden najbolj zanimivih in
stitutov pokojninskega si
stema v času skokovitega na
raščanja števila brezposelnih. 
Teze za nov republiški zakon 
o pokojninskem in invalid
skem zavarovanju določajo tri 
oblike dokupa pokojninske 
dobe:

# Teze dovoljujejo odkup 
tako imenovane abstraktne 
pokojninske dobe le v pri

meru, če je posameznik izgubil delo zaradi operativnih razlo
gov ali zaradi stečaja. Abstraktna pokojninska doba je tista, 
za katero ne moremo dokazati, da smo v preteklosti oprav
ljali dejavnost, za katero bi danes morali biti obvezno pokoj
ninsko zavarovani, v preteklosti pa to ni bilo mogoče.

Zaradi operativnih razlogov ali zaradi stečaja odpuščeni 
delavci bodo torej lahko dokupili do 5 let pokojninske dobe, 
če bodo tudi sicer izpolnjevali pogoje glede starosti in že 
dosežene pokojninske dobe. Za dokup morajo torej biti izpol
njeni ti trije pogoji. V Delavski enotnosti št. 16, 16. 4.1991, je 
bilo opisano prehodno obdobje od leta 1992 do 1997, v kate
rem se bo pogoj starosti za starostno upokojevanje vsako leto 
zaostril za 6 mesecev. Ta zaostritev vpliva tudi na potrebno 
starost za dokup pokojninske dobe. Kombinacij je več. Mo
goč je dokup 5 let pokojninske dobe za izpolnitev pogojev za 
starostno, pa tudi predčasno upokojitev.

Kombinacije:
Moški: Vsaj 35 let pokojninske dobe in vsaj 55 let in 

6 mesecev v 1992. letu oziroma vsaj 58 let po 1997. letu. Če 
hoče predčasno v pokoj, mora imeti pri isti starosti vsaj 30 let 
pokojninske dobe.

Ženske: vsaj 30 let pokojninske dobe in vsaj 50 let in 
6 mesecev starosti v letu 1992 oziroma vsaj 53 let po letu 
1997. Za predčasno upokojitev bo zadostovalo 25 let pokoj
ninske dobe pri isti starosti.

Moški: Leta 1992 star vsaj 60 let in 6 mesecev in vsaj 15 let 
pokojninske dobe. Po letu 1997 bo moral biti star vsaj 63 let.

Ženske: po letu 1992 stara vsaj 55 let in 6 mesecev in vsaj 
15 let pokojninske dobe. Po letu 1997 bo morala biti stara 
vsaj 58 let.

Moški vsaj 65 let, ženska vsaj 60 let stara in vsaj 10 let 
pokojninske dobe.

Delovni invalidi II. in III. kategorije bodo lahko dokupili 
pokojninsko dobo za izpolnitev pogojev za invalidsko pokoj
nino.
• Teze še vedno dopuščajo dokup pokojninske dobe za 

nazaj za opravljanje dejavnosti v času, ko za nekatere zaseb
nike ni bilo omogočeno pokojninsko zavarovanje. Gre za 
obrtnike, odvetnike, duhovnike, umetnike, podjetnike, 
kmete, vrhunske športnike in tiste, ki so sekali les v letih od 
1945 do 1972. Število dokupljenih let ni omejeno.
• Mogoče bo tudi dokup let za čas visokošolskega študija 

in služenja vojaškega roka. V slednjem primeru naj bi bil 
dokup možen šele tik pred upokojitvijo, tako rekoč za izbolj
šanje pokojnine.

Na koncu še tole: teze nedvomno določajo, da je cena 
dokupljenega leta v vseh treh primerih ekonomska, torej 
zasoljena!

Stališča do položaja upokojencev
Pokojninsko invalidski sistem naj bo grajen na zavarovalskih osno

vah. Predvsem bi morali opustiti dosedanji način zagotavljanja potreb
nih finančnih sredstev na osnovi družbenega dogovora na ravni repu
blike in tudi zveze oziroma konfederacije, če bodo še ostale kakršne koli 
obveznosti ali pokrivanja potreb te vrste iz zveznega proračuna. Do
končno je treba odpraviti vsa dosedanja manipuliranja s sredstvi pokoj
ninskega in invalidskega zavarovanja. Sistem naj temelji le na osnovi 
recipročnosti, brez socialnih korektivov in sofinanciranja raznih potreb 
pri graditvi domov za ostarele občane, duševno prizadete otroke in 
podobno.

Zakonsko bi morali zagotoviti potrebna finančna sredstva za pokoj
ninsko in invalidsko zavarovanje tudi v predhodnem obdobju do pogod
benega uveljavljanja oziroma funkcioniranja pokojninskega sistema na 
osnovi tržnih zakonitosti minulega dela. Pri tem je potrebno izključiti iz 
pokojninskih in invalidskih skladov vse dosedanje socialne korektive, 
ki naj jih obravnavajo in finančno urejajo za to odgovorne finančne 
službe v republiki in občinah. S tem bodo odpravljene tudi številne 
nepravilnosti pri varstvenih dodatkih, dodatkih za tujo pomoč in nego, 
usposabljanje invalidnih otrok in podobno.

Zagotavljati in uporabljati potrebna finančna sredstva skladov za 
pokojninsko in invalidsko zavarovanje zaposlenih v združenem delu, 
ločeno od skladov pokojninskega in invalidskega zavarovanja kmetov. 
Enako naj velja tudi za področji obrti in svobodnih poklicev. Z uvedbo 
takšnega sistema delitve skladov se bomo odmaknili od dosedanjega 
nedorečenega sistema prelivanja sredstev znotraj pokojninsko invalid
skega zavarovanja in odpravili številne dileme in prigovarjanja, komu 
naša vse revnejša družba daje več in komu manj. Če posamezni skladi ne 
bi mogli zagotoviti do sedaj sprejetih pravic ob upoštevanju tržnih 
zakonitosti, naj družba kot celota z dotacijo iz proračuna ali drugih 
virov konkretno zagotovi manjkajoča sredstva.

Pri ugotavljanju rasti osebnih dohodkov zaposlenih moramo pri pri
merjavi z rastjo pokojnin in invalidnin upoštevati vse dohodke zaposle
nih in to tudi izdane obveznice in delnice, izplačane dohodke za prevoze 
v službo, prehrano med delom, regrese in podobno. Le z doslednim

upoštevanjem vseh prejemkov zaposlenih bo primerjava med rastjo 
pokojnin in invalidnin realna. Dosedanji način primerjav je bil skrajno 
pomanjkljiv in prikazan vedno le v škodo upokojencev in invalidov. 
Prav tako je nujno, da odgovorni za to področje v vladi in SPIZ 
uporabljajo za primerjalna izhodišča za poračune iste podatke. Zahte
vamo, da prenehamo sprejemati intervencijsko zakonodajo v škodo 
upokojencev in invalidov po hitrem postopku, ker so pri tem kršene 
osnovne ustavne pravice iz minulega dela, saj vnašajo nemir in nezado
voljstvo med naše upokojence - delavce in invalide, pa tudi nezaupanje 
v našo sedanjo oblast.

Pri spremembah in dopolnitvah zakona na področju pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja je nujno upoštevati krizne razmere v gospo
darstvu in posledice, ki se odražajo v vse večjem številu brezposelnih in 
sočasno skokovitem porastu števila upokojencev. Razne primerjave in 
utemeljevanja trajanja delovne dobe v sosednjih državah in pri nas so 
neprimerljive, če upoštevajo tudi druge kriterije oziroma naše družbene 
in gospodarske možnosti. Smo odločno proti vsakemu podaljšanju de
lovne dobe zaposlenih. Kritično stanje na področju zaposlovanja mla
dih, izšolanih delavcev, ki čakajo na zaposlitev, to ugotovitev potrjuje in 
zahteva hitre rešitve in ukrepanje.

Davki, ki se odtegujejo upokojencem, in vsi drugi odtegljaji od bruto 
pokojnin naj gredo nazaj v pokojninski sklad. Upokojenci se ne moremo 
strinjati s tem, da bi iz njihovih že tako skromnih pokojnin morali 
sofinancirati še drugo proračunsko porabo.

Zveza svobodnih sindikatov Slovenije mora še naprej imeti vse obvez
nosti do upokojencev in skrbeti za njihovo socialno varnost. Zato naj 
ustvarjalno sodeluje povsod tam, kjer se kroji usoda in reže kruh 
upokojencem in invalidom. Gre za sodelovanje pri oblikovanju zakono
daje, ki se pripravlja na področju pokojninskega in invalidskega zava
rovanja in zakona o lastninjenju, kjer mora biti upoštevano minulo delo 
delavcev, ki so se upokojili. Pri uveljavljanju teh pravic je treba koordi
nirati delo vseh sindikatov in nastopati enotno.

Aktiv sindikalnih aktivistov ZSS Ptuj
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Peš od Jadrana 
do Baltika
Tri tisoč kilometrov dolgo pot je doslej prehodilo 29 ljudi

Popotništvo je več kot zgolj 
rekreacija

- Popotništvo? Povejte 
nam, prosim, kaj je to?

»Pravzaprav gre za dokaj 
širok pojem, zato je zanj več 
razlag. Nekateri primerjajo to 
dejavnost s planinstvom, pa 
nimajo prav. V obeh primerih, 
tako popotništvu kot tudi pla
ninarjenju, gre sicer res za 
hojo, toda cilji se razlikujejo.
Ko pride planinec na ta ali oni 
vrh, je dosegel svoj cilj. V tem 
primeru gre torej za »gor- 
dol«. Pri popotništvu je dru
gače. Cilj je opraviti, to je pre
hoditi zastavljeno pot. De- Zoran Naprudnik 
nimo ob Savi od Ljubljane do 
Zidanega mosta. Ali, na pri
mer, od Divače do Kopra. Pri 
popotništvu gre za spoznava
nje krajev, ljudi, njihovih obi
čajev in kulture, za seznanja
nje z naravnimi in zgodovin
skimi posebnostmi in obenem 
za utrjevanje zavesti, kako 
nujno je varovanje narave in 
človekovega okolja. Gre torej 
za mnogo več kot hojo samo 
ali samodejno »premikanje 
nog«. Cilji pri popotništvu so 
lahko mnogoteri, saj so mož
nosti za tešenje človeške rado
vednosti neizmerno velike. Le 
čas si je treba vzeti, se odlepiti 
od svojega domačega fotelja 
in vzeti, kot pravimo, pot pod _ Xorej bi mirno lahko re.
noge...« kli, da je popotništvo le nekaj

več kot zgolj športna rekre
acija?

»Vsekakor. Gre namreč za 
skorajda idealno kombinacijo 
»telesne« in »duhovne« rekre
acije oziroma za učinkovito 
nadomeščanje tistega, za kar 
nas siromaši današnji način 
življenja. Ta ni ne zdrav ne 
kdo ve kako prijeten...«
- Poznamo to, dejali bi, so

dobno obliko popotništva že 
dolgo?

»V razvitem svetu dlje, pre
cej dlje kot v Sloveniji. Začet
niki popotništva pri nas so 
gozdarji. Ti so pionirji te de
javnosti. Pa tudi danes narede 
največ za naša peš pota. Skr
bijo za potrebna obeležja, ka
žipote, potrebno literaturo, 
prospekte, zemljevide in po-, 
dobno. Sicer pa imamo pri 
Planinski zvezi Slovenije že 
deset let posebno komisijo za 
evropske peš poti, ki ima svoj 
sedež pri slovenskih gozdarjih 
na Erjavčevi 15 v Ljubljani.«

- Ce si človek priskrbi 
pravo popotno knjižico, de
nimo to, ki opisuje slovenski 
del Evropske peš poti 6, in se 
napoti od Drave do Jadrana, 
bo našel prave stezice? Ni ne
varnosti, da bi zašel?

»Ni, brez skrbi. Naših mar
kacij, ki so rdeče, znotraj pa 
rumene barve, je dovolj. Sicer 
pa je previdnost, kot pravimo, 
mati modrosti. Pozimi, pa tudi 
na pomlad, ko je sneg še vedno 
močnejši od sonca, je po
trebno biti nekje v snežniških 
gozdovih ali na Pohorju pres
neto previden. Človek si ne 
sme privoščiti, da bi zašel. 
Noč v snegu in na mrazu ni nič 
kaj prijetna. Zato mora imeti 
popotnik odprte oči...«

Veliko ljudi hodi, pa jih bo 
sčasoma še več

Del Evropske peš poti 6, ki 
poteka od Radelj do Kastva 
nad Reko - dolg je dobrih 250 
kilometrov - se imenuje »Ci- 
glarjeva pot od Drave do Ja
drana.« Peš pot je imenovana 
po pokojnem dr. Milanu Ci
glarju, inženirju gozdarstva. 
Je na moč priljubljena, saj

Napoveduje: Andrej Velkavrh

Hladen majnik 
da slame dosti in tudi sena

»Če na 4. 5. dežuje, ga potem vse leto primanjkuje,« 
pravi pregovor. Ali se nam torej obeta sušno leto? Če se 
namreč še spomnite, je bil letošnji 4. maj zadnji izmed 
treh deževnih dni. Letošnji podaljšani prvomajski praz
niki se res niso izkazali. Sicer pa, »hladen majnik da 
slame dosti in tudi sena« (ljudski pregovor). Samo, kaj bi 
s slamo in senom? No, kmetje, ne rečem, osebno pa že raje 
spim na jogiju kot na slami in raje pojem kos dobrega 
kruha, kot da bi žvečil dišeče seno, pa naj bo še tako 
slastno, tisto s planinskih trat.

So si pa ljudski vremenski izreki dostikrat tudi na
sprotni oziroma jih vreme postavi na glavo. Tako eden 
trdi, »ako trijakov dan (1. maj) dežuje, dobro letino ozna
njuje.« Letos so bile prvega maja po Sloveniji plohe, torej 
bo dobra letina. Prejšnji pregovor pa govori o suši, kar je, 
po vsej logiki, sprto z dobro letino. No, pregovori že 
držijo, le vreme se po njih vedno ne ravna.

V nedeljo 12. 5. ter v ponedeljek in torek bodo ledeni 
možje. Po njih lahko na sneg in zmrzal kar pozabimo. 
Nekoč so imeli Pankracij, Servacij in Bonifacij svoje 
godove 2., 3., in 4. maja. Z uvedbo novega, Gregorijan
skega koledarja pa so se premaknili za 10 dni. Od tedaj 
napovedujejo majski mraz sredi maja. Če bi bilo po moje, 
snega od sredine aprila sploh ne bi smelo več biti. Ali 
veste, da je v visokogorju največ snega aprila? Na Kreda
rici so ga 11. 4. 1977 izmerili 690 cm, 6. 5. 1979 630 cm in 
31. 3. 1977 588. Spomladi je, namreč, več padavin kot 
pozimi in tam nad 2000 m še večinoma sneži.

Vsi si že želimo sončnega in toplega vremena. Po petko
vem poslabšanju bo v soboto še spremenljivo s krajevnimi 
plohami ali nevihtami. Potem pa se bo le ustalilo suho in 
sončno vreme.
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Zoran Naprudnik je zani
miv mož. Kdo ve, koliko ko
njičkov ima, kaj vse počne, ko 
si vzame čas in odloži skrbi. 
Vsi, ki ga poznamo, pa dobro 
vemo, da je velik ljubitelj hoje 
in prijatelj številnih peš poti. 
Takih, spokojno mirnih stezic, 
ki povezujejo najlepše kotičke 
Slovenije in jih imamo, vsaj za 
zdaj, še vedno v izobilju. Rad 
ima gozdove, livade in odda
ljenost od nič kaj mikavnih 
mestnih jeder, ki človeku ne 
dajo dihati. Zato tako zelo 
ceni Bloško planoto, za katero 
pravi, da predstavlja, vsaj 
zanj, najlepši del Evropske 
peš poti 6, to je naše E 6 YU.

No, prav zaradi pohodni
štva, to je tiste vrste rekre
acije, ki človeku - pa ne da bi 
kaj dosti pretiravali - največ 
daje, tudi obisk pri Zoranu 
Naprudniku. Naš sogovornik 
je namreč načelnik komisije 
za evropske peš poti pri Pla
ninski zvezi Slovenije. Je tudi 
edini Slovenec in celo edini 
Jugoslovan, ki je v celoti pre
hodil 3000 kilometrov dolgo 
evropsko peš pot E 6, ki pove
zuje Jadransko morje z Balti
kom. Ja, klobuk dol, bi lahko 
dejali. Se posebno, če vemo, 
da je to doslej uspelo le 29 
ljudem: od več kot dvajset mi
lijonov Jugoslovanov le Zo
ranu Naprudniku.

predstavlja lepši, ali celo naj
lepši del E 6.

»Tujci še bolj cenijo lepote 
naše zemlje kot Slovenci 
sami,« pravi Zoran Naprud
nik. Premoremo stvari, ki jih 
drugod ne poznajo. Na primer 
gričevnato pokrajino z majh
nimi cerkvami na skorajda 
vsakem hribčku. Tega drugod 
ni. Tujci pravijo, da imajo ob
čutek, kot da bi bili na obisku 
pri svojih starih starših, ko 
vandrajo po Sloveniji. Majhne 
stare hiše, čudovita pokrajina, 
pristno gostoljubje, sem in tja 
tudi kos domače potice, Šilce 
kačje sline... Ja, tega v belem 
svetu res ni več v izobilju...«

- Kje prenočujete popot
niki?

»Odvisno od globine žepa, 
pa tudi drugih možnosti. Na 
kmetijah, v gostilnah, gozdar
skih središčih, včasih v ho
telu... To ni problem. Še po
sebno, če človeku ni treba pa
ziti na vsak dinar...«

- Hitro hodite?
»V glavnem ne. To tudi ne bi 

imelo smisla. Treba je hoditi 
odprtih oči in prisluhniti 
vsemu, kar je na poti moč sli
šati, se pogovoriti, doživeti. 
Sicer pa, če greš na dolgo pot, 
moraš imeti marsikaj v na
hrbtniku. Ko sem nekoč van- 
dral dva meseca skupaj, sem 
imel na hrbtu 17 kilogramov. 
S takim tovorom človek ne 
more biti preveč poskočen. 
No, v glavnem hodimo v pov
prečju kakih 3,5 kilometra na 
uro. Odvisno od človeka, nje
govih želja, poti, telesne pri
pravljenosti...«

- Koliko ljudi je že preho
dilo naš del peš poti E 6?

»Zelo natančnih podatkov 
ni, računam pa, da najmanj 
4000. Kar veliko, mar ne?«

- Je v Sloveniji veliko lju
biteljev hoje?

»Verjetno še več, kot mi
slimo. Planinska zveza Slove
nije ima okoli 100.000 regi
striranih članov. Seveda pa 
redno zahaja v naravo še več 
Slovencev. Večina je takih, ki 
nima nobene izkaznice in za
nje vemo le po obisku najra
zličnejših izletniških, gorskih 
in podobnih točk oziroma po
stojank. Vsekakor lahko tr
dimo, da veliko Slovencev 
hodi za rekreacijo. In zdi se, 
da jih bo sčasoma, ko bo še 
manj denarja za drago 
športno zabavo, še več.«

Andrej Ulaga
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Ali želijo poleg 
obeležij požagad 
tudi Pohod
Letos je (brez »prisile«) sklenilo obroč okoli mesta 
več kot 10.000 ljudi

Letošnji Pohod po poteh partizanske Ljubljane, že 35. 
zapovrstjo, je bil zelo zgovoren. Doživeli smo namreč 
nekaj, kar je nekatere presenetilo in jim, blago povedano, 
ni bilo prav nič všeč. Brez kakršne koli »prisile«, da bi se 
kdor koli podal po poteh, kjer je včasih bodeča žica dušila 
življenje v našem glavnem mestu, se je kljub bolj kislemu 
vremenu (aktivno) udeležilo prireditve več kot 10.000 
ljudi! Vsekakor zelo zgovoren podatek, ki ne potrebuje 
komentarja o tem, ali pohod potrebujemo ali ne, ali gre za 
velik slovenski praznik ali za »vsiljeno« manifestacijo, 
s katero je treba opraviti in (tudi) nanjo pozabiti.

Prav to si namreč mnogi, ki so se lotili popravljanja 
zgodovine in jo hočejo vnaprej krojiti izključno po svojih 
merilih, še kako želijo. Ob tem, ko vladajoča politika 
komaj še »dovoljuje«, praznovanje obletnice upora proti 
okupatorju in si na vse kriplje prizadeva, da bi prikazala 
Osvobodilno fronto slovenskega naroda drugačno, kot je 
bila, in politični veljaki v imenu »demokracije« delajo 
enake napake, kot so jih nekateri pred 45 leti, ko žagajo 
obeležja ob Poti tovarištva in spominov in se širokoustijo, 
da bodo opravili z vsemi »simboli socializma«, se človek 
sprašuje ali se prav ti ljudje ne bodo že jutri lotili tudi 
prelepe peš poti, ki smo jo zgradili na obrobju glavnega 
slovenskega mesta? Kdo ve, kaj se mota po glavah tistih, 
ki imajo v rokah škarje in platno? Očitno namreč je, da je 
slaboumja med nami še vedno več kot preveč. Tega pa se 
je bati. Smo namreč v času, ko prenekateri »v imenu 
ljudstva« ukrepajo proti njemu.

Ob vseh letošnjih provokacijah, ki smo jih bili priče ob 
praznovanju 27. aprila in ob našem tradicionalnem Po
hodu, ob barbarskem podiranju zgodovinskih obeležij in 
spominskih dreves, je človek upravičeno zaskrbljen za 
usodo našega Pohoda, pa tudi za usodo naše največje in 
obenem najbolj obiskane telovadnice v naravi, to je spo
minske poti okoli Ljubljane.

Takrat, ko smo gradili to dolgo in enkratno zeleno pot 
okoli mesta, so sicer posamezniki negodovali, češ da za
pravljamo denar. Pa se je kaj kmalu izkazalo, da smo se 
prav odločili. Pa ne le zaradi tega, ker smo postavili trajen 
spomenik našemu herojskemu mestu na leta osvobodil
nega boja, temveč tudi zato, ker ima mikavna pot okoli 
Ljubljane tako rekoč vsak dan več obiskovalcev, veliko 
več kot ga imajo naši največji in obenem najbolj priljub
ljeni športni objekti. Na tisoče in tisoče. Naložba v to 
»telovadnico« se nam torej več kot lepo obrestuje. In ni 
(pametnega) razloga, da ne bi bilo tako tudi v prihodnje.

A. U.

Že vstaja ali tudi 
revolucija?

Prebiranje časopisnih poročil 
o povojnih praznovanjih 27. 
aprila, dneva OF, nam pove, da 
nobenega pojava v zgodovini 
NOB nismo obravnavali in osvet
ljevali tako enostransko kot Osvo
bodilno fronto, in sicer bolj po 
posameznih bolj ali manj po
membnih zunanjih dogodkih, da
tumih in manifestacijah kot pa po 
njeni notranji družbenopolitični 
teži.

Veliko, nedvoumno preveč, je 
med tem branjem hvalnic v korist 
vodilne vsebinske, pa tudi organi
zacijske vloge KPS. A danes, ko 
piha nasprotni politični veter, 
prebiramo trditve, da je šlo KPS 
kot »Stalinovi agenturi« le za re
volucijo, ne za boj proti okupator
jem.

Poglejmo naprej, kaj menita 
o pomenu ustanovitve OF pred 50 
leti dva vodilna predstavnika 
strank sedanje vladne koalicije.

Dr. Dimitrij Rupel, Slovenska 
demokratska zveza: - Najprej mo
ram reči, da je datum 27. april 
zelo sporen, ker se takrat ni usta
novila OF, ampak kvečjemu anti- 
imperialistična fronta. O tem sem 
že obsežno in podrobno pisal. Ni
mam nič proti, če pri nas praznu
jemo začetek upora zoper okupa
torja; to praznujejo vsi evropski 
narodi, in kot je znano, imam par
tizansko odporniško gibanje za

eno pomembnih državnotvomih 
dejanj v zgodovini slovenskega 
naroda. S praznovanjem 50-let- 
nice odpora oziroma začetka par
tizanskega gibanja nimam proble
mov, čeprav do oboroženega 
upora 27. aprila še ni prišlo, ker so 
bili naši komunisti vezani na pakt 
med Nemčijo in SZ. Tudi proti OF 
nimam nič, le da se je kasneje 
spremenila v organizacijo, ki so jo 
obvladovali komunisti in iz nje 
izločali drugače misleče.

Dr. Jože Pučnik, Socialdemo
kratska stranka Slovenije: - Usta
novitev OF ime dve dimenziji: po 
eni strani je to bil začetek odpora 
poštenih Slovencev proti okupa
torju, po drugi pa je bil - kar prav 
ti Slovenci takrat še niso vedeli 
- začetek razdora v slovenskem 
narodu in začetek komunistične 
revolucije. Zaradi tega se ob 50. 
obletnici ustanovitve OF čutim 
razdvojenega. Mislim, da ni pri
memo ohranjati tega datuma kot 
državnega praznika republike 
Slovenije. Državni praznik Slove
nije naj predstavlja dejanja Slo
vencev, s katerimi so pokazali 
svojo nacionalno enotnost, zdru- 
ženost in vsaj približno podobno 
zavzetost za nekatera bistvena na
rodna vprašanja. Skratka, nisem 
za to, da bi 50. obletnico ustanovi
tve OF praznovali, in sem tudi že 
predlagal svoji stranki, da se mo
rebitne obeležitve tega praznika 
ne udeleži.

Slovenskega naroda ni bilo 
treba zapeljevati

Če že ni možno z zgodovinskimi 
dejstvi opraviti z levo roko, pa je 
možno, kot kaže v skladu s trenut
nimi političnimi potrebami in in
teresi zmanjševati vlogo sloven
skih komunistov pri organizira
nju vstaje slovenskega naroda. 
Ljudje, ki si prizadevajo prevred
notiti zgodovino (jo prilagoditi 
svojim strankarskim pogledom), 
vedno znova zastavljajo vprašanje 
upravičenosti nastopa OF v letu 
1941, oziroma si prizadevajo to 
dejstvo prikazati izključno le kot 
izpolnitev namere KPS, da izkori
sti razpoloženje slovenskih mno
žic v boju za uveljavljanje svoje, 
komunistične oblasti na Sloven
skem. Lahko da so tudi to bile 
namere vodstva KP, toda dejstva 
o nastanku in vlogi OF govore 
o povsem drugačnem pomenu in 
vsebini tega dogodka. OF ni na
stala po naključju. Rodilo jo je že 
pred vojno odprto sodelovanje 
med temeljnimi skupinami KP, 
krščanskimi socialisti, sokoli in 
kulturnimi delavci, ko je vsaka iz
med njih iz lastnih nagibov, z ve
čino svojega članstva in po hudih 
spopadih s takratnimi organi 
oblasti in političnimi strankami, 
prišla do spoznanja, da lahko le 
združene napredne sile vseh sku
paj in skupna prizadevanja njiho
vega članstva odvrnejo nevarno-
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Marija k sebi
Consulting
Finmedia, Dom - Exim ali primer, kako se brez denarja kupi družbeno 
podjetje

Olastninjenje, privatizacija, iskanje titularjev, dokapitalizacija ali čisto preprosta 
igra ravbarjev in žandarjev? Na vprašanje bi vsekakor najprej morala odgovoriti dr. 
Marko Simoneti, direktor Agencije za privatizacijo in Uroš Korže, direktor Sklada za 
razvoj. Tembolj, ker vse kaže, da v slednji igri nastopajo le ravbarji, žandarji pa imajo, 
kot navadno, druge, pomembnejše naloge. Nazoren primer tega čedalje bolj intenziv
nega pojava je nedvomno dokapitalizacija ljubljanskega trgovskega podjetja DOM, ki 
ga predstavlja 18 trgovin (tudi na najbolj konjunkturnih ljubljanskih lokacijah) in 212 
zaposlenih delavcev.

Zgodba je pravzaprav že 
kar kliše. Medtem ko so zapo
slenim nenehno tvezili, da jih 
bo dokapitalizirala delniška 
družba Državna založba Slo
venije, so ti šele na odločilni 
seji po podpisu pogodbe o do
kapitalizaciji lahko ugotovili, 
da jih je dokapitaliziralo za
sebno podjetje FINMEDIA. 
Primerjava z Iempejevim Tel- 
tracom, o katerem smo v na
šem časniku obširno pisali, se 
ponuja kar sama od sebe. Tudi 
v IMF so delavce prepeljali 
žejne čez vodo, ko so mislili, 
da ustanavljajo lastno druž
beno podjetje, na koncu pa so 
zgolj lahko ugotovili, da so za
posleni pri zasebniku, ki se je 
čez noč prelevil v večinskega 
lastnika »njihovega« podjetja. 
Posledice? Delavci niso ostali 
samo brez svoje družbene 
lastnine, temveč jih, kot vi
dimo, danes isti zasebni last
nik meče na cesto.

Račun bodo spet plačali 
delavci

Zakaj ta primerjava? Pred
vsem zato, da bodo lahko tudi 
delavci novega mešanega po
djetja DOM-EXIM že zdaj 
lahko spoznali, kaj jih čaka. 
Stvar je jasna kot beli dan. 
Ker so dosedanje podjetje 
Dom pestile likvidnostne te
žave (zato tudi potreba po do
kapitalizaciji), se moramo

najprej vprašati, zakaj se je 
Finmedia sploh odločila, da 
vanj vloži, kot bomo še videli, 
sposojen bančni kapital. Od
govor je na dlani: zaradi pri
čakovanega dobička. Seveda 
ste najbrž že sami ugotovili, 
da v tej konstrukciji nekaj ne 
gre skupaj. Kako lahko nekdo, 
ki vlaga v podjetje s kronič
nimi likvidnostnimi težavami, 
odslej od njega lahko priča
kuje dobiček? Odgovor na to 
vprašanje je že večplasten, 
vendar tudi zelo jasen. Strnili 
pa bi ga lahko takole: ali 
imajo Triller, Perčič in comp. 
v talonu tako dobre programe, 
ki naj bi verjetno z novimi ka
drovskimi in organizacijskimi 
prijemi iz njega čez noč nare
dili uspešno podjetje ali pa je 
posredi kaj drugega. In kar 
koli naj bi to drugo že bilo, 
v vsakem primeru je v tesni 
navezi s prvim. To pa lahko 
samo pomeni: če Finmedia 
ima programe, v redu. Če jih 
nima? Tudi nič slabega. Za ve
činske lastnike seveda. Popol
noma v drugačnem položaju 
so kajpak delavci. Če namreč 
tako dobičkonosnih progra
mov, ki bi uspešno lahko kr
pali sedanje likvidnostne 
manjke in poleg tega delali še 
dobiček ter zagotavljali aku
mulacijo za odplačevanje 
anuitet sposojenega bančnega 
kapitala, potem bodo račun 
pač plačali delavci. Tu je 
ogromna rezerva. Novi last

niki namreč lahko, kot smo vi
deli v vevški Papirnici, v Pe
terletovi različici krščansko 
socialne države do onemoglo
sti odpuščajo delavce. Če jim 
bo tako kazal račun lahko celo 
odpustijo prav vse, trgovine in 
opremo pa dajo v najem. Za 
dober denar seveda.

Časi špekulantov
Tu se ena logika in ena 

zgodba zlagoma končujeta. 
Začenja pa se druga, ki za
deva uspešnost narodnega go
spodarstva. Hočem reči, da je 
neko podjetje lahko na mikro 
ravni celo uspešno, kar se 
v nekem smislu lahko dobro 
odrazi tudi na ravni narod
nega gospodarstva. Toda kaj 
pa jena drugi strani? Na drugi 
strani bo pač morala Peterle
tova država globoko seči 
v žep, da bo krila socialne po
sledice takšnega olastninje
nja. Se tega vlada zaveda? Kot 
vse kaže, so ji takšni razmi
sleki španska vas, kar, če se 
bodo te zgodbe ponavljale, 
lahko pomeni samo nekaj: na 
eni strani bomo slej ko prej 
imeli peščico bogatih zaseb
nih špekulantov, na drugi pa 
erozijo socialnih podpirancev 
in popolnoma bankrotirano 
nacionalno gospodarstvo.

In kje so haklci, ki bi lahko 
preprečili takšen tok doga
janj? Najprej bi glede tega

morali reči, da so tržna gospo
darstva na Zahodu že po na
ravi stvari, se pravi po temelj
nem mehanizmu svojega 
funkcioniranja, zavarovana 
pred takšno erozijo. V pravem 
tržnem gospodarstvu z jasno 
lastnino pač vsakdo za sle

herno svojo gospodarsko ali 
finančno potezo jamči s svo
jim premoženjem. In pri nas?
Pri nas se zdaj vsi trudijo, da 
bi rizik teh potez prenesli na 
družbeno lastnino in delavce.
Kot vidimo, jim to zelo 
uspeva.

Nemočni pred lopovščino
Zgodba podjetja Dom-Exim 

je prav ilustrativna. Najprej: 
Finmedia je po pogodbi o do
kapitalizaciji obvezna vpla
čati na žiro račun podjetja 
Dom-Exim 10 milijonov di
narjev, kar ji zagotavlja ve
činsko lastništvo v višini 53 
odstotkov. Delež Doma je 47 
odstoten in znaša 8,9 milijona 
dinarjev. Simonetijeva Agen
cija in Koržetov Sklad, ki jih 
je najbrž ta vlada ustanovila, 
da bi z njima postavila varo
valna mehanizma pred lo
povščino, pa nič. Kot da ju 
sploh ne bi bilo. Kajti vpraša
nje je: kdo je opravil cenitev 
vrednosti Domovega premo
ženja? Da se ne bi posamezni 
znanstveniki spet preveč 
utrujali, jim lahko ponudim 
najbolj preprost recept. Dajte 
18 Domovih trgovin na licita
cijo in povprašajte kakšnega 
Albanca s torbo, koliko bi bil 
pripravljen plačati. Bi videli 
hudiča? Finmedia bi s tistimi 
piškavimi 10 milijoni dinarjev 
(dobrih 600.000 DEM po te
čaju na tržnici) izpadla kot či
sti outsider. Tako pa je večin
ski lastnik. Gospodje iz Fin- 
medie, kapo dol, dober posel 
ste naredili, ni kaj.

Da bo mera polna, se je 
treba še vprašati, na čigav ra
čun oziroma s čigavim denar
jem. Kot trdi finančni direk
tor Doma Miroslav Brečko, je 
Finmedia za dokapitalizacijo 
Doma najela kredit pri Novi 
banki. Najela pa ga je tako, 
kot se ga lahko najame samo 
pri nas - na lepe oči. Kajti, če 
izhajamo iz finančne kon
strukcije Finmedie d. d. le-ta 
Novi banki razen lepih oči in 
mogoče zvenečih imen za jam
stvo oziroma hipoteko ni 
imela ponuditi nič drugega.
Torej ima Brečko povsem 
prav, ko Dom-Exim označuje 
za recept, ki nam govori, kako 
lahko zasebniki z dobrimi 
bančnimi zvezami brez svo
jega denarja na hitro prevza
mejo družbeno podjetje. Mo
goče pa je ravno v tem štos. Le 
da vsi, od Peterleta, Mencin
gerja in Sachsa do Simonetija 
in Koržeta govorijo nekaj, mi
slijo pa spet nekaj povsem 
drugega. Vsakdanja praksa, ki 
jo potrjuje tudi Dom-Exim, 
o tem skoraj ne dopušča 
dvoma. Naša maxima »Marija 
k sebi Consulting« torej vedno 
bolj velja.

Ivo Kuljaj
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rojstvo in krst samostojne Slovenije
sti, ki grozijo svobodi in dostojan
stvu slovenskega človeka.

In kar je glavno: dejstvo je, da 
27- april 1941 ni pomemben pred
vsem kot dan dogovora omenjenih 
skupin o sodelovanju, temveč kot 
dogovor o takojšnji pripravi, na 
oborožen odpor. Predlog sta na 
sestanku utemeljila predsednik 
KP Boris Kidrič in predstavnik 
sokolov Josip Rus. Predlog so 
navzoči in kasneje tudi vsa vod
stva temeljnih skupin soglasno 
sprejeli in zato bi bil ta datum 
upravičeno lahko tudi borbeni 
Praznik Slovencev - namesto 
Praznika vstaje. Vsem, ki govore 
o izključno komunističnem zna
čaju OF in namerno pozabljajo na 
ujeno resnično sestavo, velja po
udariti dejstvo - če govorimo o te- 
meljnih skupinah - da je bilo v OF 
^ začetku največ sokolov, manj 
krščanskih socialistov in najmanj 
komunistov. Če govorimo o usta
novni sestavi OF, pa je bilo največ 
uiladine (dijaške, študentske in 
kmečke), nato meščanov (inteli
genca, uradniki in podobno), 
kmetov, še najmanj delavcev.
Zgodovinsko dejstvo je tudi, da je 
Zaradi navzočnosti in tudi velike 
•noči udeležencev NOB - nekomu
nistov imel politični razvoj tega 
boja v Sloveniji povsem drugačen 
Pomen, kot ga je imel v drugih 
udih Jugoslavije, in da so se po
sledice teh razlik čutile tudi

v kasnejših odnosih, vse do današ
njih dni.
Kdo so (bile) ustanovne 
skupine, kaj so pomenile

Takratno vlogo in veljavo usta
novnih skupin OF je danes možno 
ovrednotiti brez ideoloških očal in 
zato veliko bolj nepristransko kot 
pred leti. In kaj nam lahko takšna 
ocena pove?

Komunistična partija Slovenije
je imela v letu 1941 za seboj težke 
preizkušnje iz spopadov s policij
skim režimom stare Jugoslavije. 
Zvesta svojim idejam, žal preveč 
odvisnim od enostrankarskega 
usmerjanja iz enotnega stalin
skega centra, je vendarle našla 
v sebi, predvsem pa v svojih vodil
nih ljudeh, toliko nacionalne za
vesti in moralne moči, da je ves 
čas NOB odločno uresničevala 
predvsem nacionalne interese. 
S tem je tudi pomembno prispe
vala k ohranjanju enotnosti NOB. 
(Zato je bilo tudi njeno delovanje 
in ravnanje v Sloveniji med vojno 
povsem drugačno od delovanja 
v drugih delih Jugoslavije). Ven
dar KPS po vojni ni nadaljevala 
takšne politike, temveč je v celoti 
sledila politiki svoje jugoslovan
ske centrale.

Krščanski socialisti so imeli za 
seboj hude spopade s klerikalnim 
vodstvom slovenske politike, ki ni 
le skušalo obračunati z zapuščino 
nosilca krščanskega socializma,

dr. J. E. Kreka. Vse njegove 
uspešne, predvsem gospodarske 
posege, je poskušalo izkoristiti za 
ponovno utrditev klerikalnega 
gospodarstva na Slovenskem, ki 
sta ga habsburška usmerjenost ob 
koncu vojne, nato pa nenačelno 
paktiranje slovenske politike 
s srbsko buržoazijo, povsem raz
rahljala.

Sokoli v Sloveniji so si z uspeš
nim odpravljanjem posledic podr
žavljanja svoje organizacije leta 
1929, z odločnim odporom proti- 
strankarskih politikov v JNS in 
JRZ, ki so se hoteli polastiti orga
nizacije za svoje politikantske na
mene, z nastopom proti predvide
nemu konkordatu, s katerim je 
beograjska vlada nameravala pre
pustiti katoliški cerkvi celotno 
vzgojo mladine v Sloveniji in na 
Hrvaškem, z odločnim vračanjem 
k izvirnim sokolskim idejam 
o svobodi človeka ter z obramb
nimi zbori (na katerih so opozar
jali na nacistično nevarnost, ki da 
je neposredno pred vrati), po
novno pridobili polno zaupanje 
ljudi za svobodno telesno in du
hovno vzgojo naravnanih posa
meznikov. Zato je tudi organiza
cija leta 1941 štela več kot 40.000 
aktivnih pripadnikov, ki so pome
nili bogat vir nacionalno osvešče
nih ljudi za mobilizacijo v OF in 
partizane.

Kulturniki v tistem času niso 
imeli svoje združujoče organiza

cije. Toda kar je bilo pomembnej
ših piscev - vsi, ki niso pristajali 
na vse bolj zaostren policijski re
žim in ki sta jim bila svoboda in 
dostojanstvo človeka temeljno 
merilo v javnem delovanju, so se 
znašli v tem krogu.

Dejstvo je, da se je prav zaradi 
združitve teh skupin v OF 
ogromna večina Slovencev z vso 
predanostjo in polnim zaupanjem 
vključevala leta 1941 v OF. OF je 
bila organizirana in dejavna že 
takoj po svojem nastanku v vseh 
krajih Slovenije: po uradih, v to
varnah, ječah in taboriščih, pov
sod, kjer je bilo zbranih več Slo
vencev. To je bil pravi, res svobo
den referendum, v katerem se je 
pretežna večina odločila za čast, 
dostojanstvo in polno svobodo 
vseh Slovencev, ne glede na mate
rialne in človeške žrtve, za to po
trebne. Zato se je tudi OF upravi
čeno, že leta 1941, razglasila kot 
država v državi, saj so njene 
ukrepe in njen obstoj Slovenci ne 
le sprejeli, temveč tudi spoštovali 
in izpolnjevali.

Delo OF je kmalu rodilo prve 
rezultate. Poteptana nacionalna 
zavest najširših slojev sloven
skega prebivalstva se je začela 
dvigati, vpliv hitlerjevske soci
alne demogogije pa pešati. Začeli 
so nastajati ugodnejši pogoji za 
prihodnji osvobodilni boj. Komu
nistična partija, osnovni organi
zator fronte, je dobivala čedalje

tesnejši stik z domoljubno razpo
loženimi delovnimi množicami.

Po stopinjah Franceta 
Prešerna, Frana Levstika, 
Ivana Cankarja

Osvobodilna fronta je predvsem 
predstavljala enotnost sloven
skega naroda. V novejši zgodovini 
je bila pravzaprav prvo gibanje 
Slovencev, v katerem je splošna 
narodna zavest o potrebi skup
nega boja premagala strankarsko 
razcepljenost in v okviru katerega 
je velika večina naroda dosegla 
politično enotnost. Osvobodilna 
fronta je združevala in združila 
slovensko ljudstvo ne glede na po
litično, svetovnonazorsko, druž
beno, tradicionalno ali kakršno
koli drugo opredeljenost posa
meznikov, ga čvrsto povezala 
v boju proti okupatorju za svojo 
osvoboditev. Z OF je slovensko 
ljudstvo celo tisočletje po izgubi 
svoje svobode v začetku 9. stoletja 
vnovič prevzelo suvereno odloča
nje o prihodnosti našega naroda 
v lastne roke.

V času sedanjih strankarskih 
razprtij na Slovenskem kaže po
sebej omeniti tudi demokratično 
naravo OF. Demokratičnost 
Osvobodilne fronte se je že v tem 
obdobju izražala v popolni pro
stovoljnosti vklučevanja sleher
nega posameznika vanjo, v neko 
njeno čisto določeno organizacij

sko enoto, v izbiranju članov 
v njene odbore le iz vrst najboljših 
in najpožrtvovalnejših ljudi ter 
v skupnem odločanju članov pri 
načrtih in izvajanju nalog. Ta de
mokratična načela so bila uve
ljavljena v delu vseh organov OF, 
od naj nižjih pa do vrhovnega ple
numa OF slovenskega naroda.

Posebej kaže poudariti vlogo si
cer ne velike, vendar pomembne 
skupine naprednih kulturnih de
lavcev. Ta skupina je slovensko 
osvobodilno gibanje povezovala 
z demokratično dediščino, ki so jo 
slovenski kulturi zapustili zlasti 
njeni duhovni velikani: France 
Prešern, Fran Levstik in Ivan 
Cankar. Vključevala je kultur
nike, literarne kroge in izobra
žence v fronto ter krepila pribli
ževanje kulture in umetnosti de
lovnim množicam. Slovenski um
ski delavci in ustvarjalci so pre
bujali zavest slovenske skupnosti, 
povezovali narodnoosvobodilni 
boj z junaštvom slovenskih ljudi 
v preteklosti ter utrjevali in širili 
napredne ideje osvobodilnega gi
banja. Po njihovi zaslugi osvobo
dilna fronta ni zanemarjala vpra
šanj umetnosti in kulture, obenem 
pa je lahko napovedala kulturni 
molk ter preprečila sodelovanje 
z okupatorjem in njegovimi sode
lavci na področju kulture.

Nadaljevanje prihodnjič
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Cimprej na svoje, 
ampak...
Škodljiv molk kulture v pripravah na slovensko samostojnost

Dolgi prvomajski prazniki nas 
niso pustili pri miru. Vse bolj pre
vladujeta politika in vandalizem, 
besede postajajo puhljica, dialog 
zamenjuje orožje, politična kul
tura postaja pojem, ki ga tudi 
v Verbinčevem slovarju tujk ne 
najdete. Že res, da je po lepem 
prvem maju kar naprej deževalo, 
res pa je tudi, da se ni pooblačilo 
samo vreme, da oblaki niso omra
čili le sonca, ampak pošteno tudi 
um pomembnim odgovornim lju
dem. V takšnih razmerah si rečeš: 
čimprej stran, na svoje in po svoje, 
kaos državljanske vojne, ki znova 
grozi pri nas klub vsem spravam, 
ne more biti naša slovenska per
spektiva. Ampak res iz dneva 
v dan bolj dobivajo veljavo besede 
Milana Apiha, ki je pred leti 
enega svojih razmišljanj naslovil 
z resnico: »Zli duh je pobegnil iz 
steklenice!«

Kulturniki pa na videz mimo. 
Sem in tja še kakšna praska 
z oblastjo ali ministrstvom, morda 
še kakšno turobno pismo, naslov
ljeno na ministra. Ko vsa vlada 
hiti pripravljati potrebne zakon
ske osnove za samostojnost, kul
tura molči. Celo Peter Božič s ko
legi v imenu zahtev po samostojni 
Sloveniji ni spisal ničesar. Pa bi 
bilo treba, če nočemo s samostoj
nostjo sebe pahniti v izolacijo in si 
zapreti dostop do evropskih in 
svetovnih kulturnih dogajanj.

Kultura je od leta 1953 v Jugo
slaviji v domeni republik. Če ver

jamete ali ne, je to še danes osta
nek Kidričeve odločitve, češ da je 
kultura tako narodova, da federa
cija ne more imeti nič posebnega 
z njo. Ingerence nad kulturo so ji 
tuje in nepotrebne. Toda prav ta 
zvezna dražava v odnosih do sveta 
ureja mnoga vprašanja, ki usodno 
vplivajo na narodovo kulturo, 
ustvarjalnost in odprtost v svet.
Vzemimo samo avtorske pravice 
in sistem mednarodnih konvencij 
v zvezi s tem. Republike so tu bose 
in v boso samostojnost gremo tudi 
mi. Stvar ni enostavna, saj ureja 
odnose na področju ustvarjalnosti 
uma in duha. Ne urediti teh stvari 
skladno s svetovnimi zahtevami 
ali živeti na divje, pomeni tvegati 
izobčenje. Ne sprejemati konven
cije o preprečevanju nasilja 
v športu pomeni izobčenje (žal ni 
konvencije o nenasilju v politiki 
in obveznem reševanju sporov po 
mirni poti!).

Vse to ni dokončno urejeno niti 
z zveznimi predpisi, velja pa 
ustavno načelo, da priznavamo 
primat mednarodnih konvencij, 
ki smo jih ratificirali. Slovenci pa 
smo trenutno tudi v ustavni krizi 
in težko bi našli človeka, ki bi po 
vseh ustavnih amandmajih in 
ustavnih zakonih znal povedati, 
kaj v ustavi velja, kaj pa je prete
klost. Tako je tudi po tej plati 
ustavnopravna varnost državlja
nov zrahljana in načeta. Kot bi 
bili spet v tistih časih, ko se je čez 
noč sestal CK in si potem moral

zjutraj kupiti Delo, da si vedel, pri 
čem si.

Vrnimo se h kulturi. Davčni za
kon je izredno lepo pokazal, da 
nimamo izdelane strategije kul
turne politike, zato kultura 
v skupščini svojih interesov ni 
mogla predstaviti niti uveljaviti. 
Tako tudi nimamo strategije kul
turnega sodelovanja s svetom in 
potem delamo hrup zaradi neke 
razstave v nemškem parlamentu, 
stroka pa se zmrduje. Tako tudi 
nimamo nobenih dogovorov 
o meddržavnem kulturnem sode
lovanju v prihodnje, razen če me
nimo, da je sistem Alpe-Jadran 
dovolj za s soncem obsijane 
podalpske Slovence, tudi ni odgo
vora na vprašanje, kaj s tistim so
delovanjem, ki je v okviru Jugo
slavije za Slovenijo že dogovor
jeno. Kako bo v teh primerih re
agirala tujina?

Vse to mi je rojilo te dni po 
glavi, ko sem poslušal, kako se 
vlada poti v prazničnih dneh, nek 
mestni minister pa žaga z zako
nom zavarovane spomenike in 
obeležja. Ja, oblast je on in vsak 
dan bo treba vedeti, kako je ta 
človek spal in ali je pri spovedi 
dobil odvezo ali ne.

Iz srca rad bi, da naša kultura 
in umetnost zadihata svobodno 
v širjavah sodobnega sveta in pi
šem, da bi pred junijem pokazal 
na zatohlost, ki nas utegne ogra
diti in zapreti v viharje domačije.

Milan Bratec

Počutijo se izigrane 
in globoko razžaljene
Vlada je stavkovne zahteve učiteljev odpravila z drobižem

Dne 25. 4. 1991 so se sestali sindikalni zaupniki 
srednjih šol in domov za učence ljubljanskega 
območja in ugotovili, da so stališča stavkajočih 
srednješolskih delavcev sledeča:

Delavci vseh v stavko vključenih šol in domov 
z ogorčenjem ugotavljamo, da naše stavkovne 
zahteve niso bile izpolnjene niti deloma, kaj šele 
v celoti, javnost pa je bila prek sredstev javnega 
obveščanja informirana, da je bilo stavkovnim 
pogojem zadoščeno. Edino, kar je vlada naredila, 
je 7,1 odstotni dvig akontacije sredstev za osebne 
dohodke aprila, kar za posamezne učitelje po
meni od 300 do 450 din. Res čudovit uspeh dvod
nevne stavke! Učitelji se počutimo izigrane in 
globoko razžaljene. Menimo, da je takšna mani
pulacija s strani vlade povsem nesprejemljiva, 
žaljiva ne le za stavkajoče učitelje, ki so terjali 
mnogo več, kot je bilo ljudem dano vedeti. V svo
jih stavkovnih zahtevah smo namreč terjali že 
dolgo obljubljeno sistemsko ureditev zdaj že pre
cej kaotičnega področja srednjega šolstva, ne pa 
samo povišanje plač, še najmanj le enkratno dota
cijo, ki je bolj poteza politične pomiritve stavka
jočih kot kakršen koli korak k neki sistemski 
rešitvi. Takšna manipulacija je žalitev tudi za vso 
slovensko javnost, ki je bila zavedena v prepriča
nje, da so učitelji s stavko dosegli svoje cilje, ti pa 
so bili v sporočilu javnosti prikazani popačeno, 
enostransko in torej moralno tendenciozno.

Učitelji srednjih šol in domov za učence ljub
ljanskega območja torej obveščamo javnost, da 
našim stavkovnim zahtevam ni bil ugodeno. 
Vztrajamo pri svojih že prej dovolj jasno arikuli- 
ranih pogojih, ki jih mora šolska oblast izpolniti, 
sicer bomo stavko nadaljevali po 15. maju.

Zahtevamo takojšno zakonsko ureditev po
dročja srednjega šolstva. Ponujene rešitve ne 
smejo biti relativne, torej posledica trenutnih 
omejenih finančnih možnosti (še najmanj zaradi 
usklajevanja obsega sredstev z drugimi družbe
nimi dejavnostmi), ampak premišljene, strokovno

podprte in namenjene dolgoročnejši ureditvi po
dročja, torej z absolutiziranimi vrednostmi. To 
konkretneje pomeni, da terjamo jasno določitev 
delovne obveznosti, kot jo naš sistem pozna že 
tako rekoč od nekdaj, v povprečju 20 ur tedenske 
učne obveznosti, kot merilo za določitev polne 
delovne obveznosti. Če sredstva, ki jih družba ta 
hip v šolstvu lahko nameni, za takšno normo ne 
zadoščajo, se bomo o ceni našega dela z vlado 
sproti dogovarjali, seveda pod pogojem, da enako 
ravnajo tudi druga področja in da je vsej javnosti 
dano vedeti, koliko podcenjeno smo pripravljeni 
delati kot prispevek k reševanju naše gospodar
ske krize.

Konkretne rešitve glede osebnih dohodkov - da 
na tem mestu navajamo le-ta del sistemske uredi
tve področja - pa naj pomenijo sledeče:

- Ne sprejemamo več določanja višine sredstev 
za osebne dohodke na osnovi primerljivosti s pov
prečnim OD v gospodarstvu. Ti podatki namreč 
vključujejo tudi nelikvidne gospodarske organi
zacije in neprimerljivo kadrovsko strukturo. Do
hodek prosvetnega delavca mora biti primerljiv 
z dohodkom visokoizobraženega delavca v gospo
darstvu, ki opravlja samostojno delo v gospodar
ski organizaciji, katere poslovanje je uspešno.

- Tehnološke presežke delavcev v prosveti 
mora v celoti reševati sekretariat za vzgojo in 
izobraževanje ter telesno kulturo, ker so posle
dica zunanjih posegov v šole (spremembe pred
metnikov itd.) in torej odgovornosti zanje ne mo
rejo nositi šole same; gre namreč za sistemska, ne 
pa socialna vprašanja.

- Vztrajamo pri zahtevi, da je panožni sindikat 
pri oblikovanju sistemskih dokumentov za uredi
tev šolstva vladi in njenim strokovnim službam 
enakopraven partner.

Območni odbor sindikata vzgoje izobraže
vanja in znanosti Ljubljana 

Sindikalna konferenca srednjih šol in 
domov za učence

Več prijav za visokošolski študij, kot je razpisanih mest

Na kakšno poklicno pot naj krenem
Letos so se morali kandidati za študij na 

univerzah v Ljubljani in Mariboru prijaviti 
do 17. aprila 1991. Izbirali so lahko med 121 
vzgojnoizobraževalnimi programi, ki sta jih 
univerzi razpisali za študij v prvem letniku. 
Toliko je bilo razpisanega za redni študij, za 
študij ob delu pa je možnosti precej manj, 
saj že v razpisu za vpis ta oblika študija ni 
bila razpisana na 43 študijskih programih.

V šolskem letu 1990/91 končuje četrti let
nik srednje šole 12.915 dijakov, na univer
zah pa je bilo za novince razpisanih 9523 
mest za redni študij in 4487 mest za študij ob 
delu. V primerjavi z lanskim letom je za 
letošnjo številnejšo generacijo absolventov 
srednjih šol (280 dijakov več kot lani) na 
univerzi za redni študij razpisanih 170 mest 
manj.

Prijavljenih za redni študij je letos največ 
doslej, za študij ob delu pa tako malo prijav 
ni bilo že dolgo vrsto let. Med kandidati za 
študij ob delu je letos precej brezposelnih.

Za študij v prvem letniku se je prijavilo 
skupaj 16.198 kandidatov - med njimi 
14,741 za redni študij in 1457 za študij ob 
delu. Med prijavljenimi je 221 oseb oddalo 
več kot eno prijavo, tako da je navedeno 
ševilo prijavljenih nekoliko precenjeno.

V primerjavi z razpisanimi mesti se je za 
redni študij prijavilo za 54,8% preveč kan
didatov, za študij ob delu pa za 68% pre
malo. V presežku prijav prednjači Univerza 
v Ljubljani, kjer se je za redni študij prija
vilo 65,9% kandidatov več, kot je bilo razpi
sanih mest (na 6678 mest 11.077 prijav). 
Podatki kažejo, da lahko letos na rednem 
študiju pričakujemo še več omejitev vpisa 
s sprejemnimi izpiti kot v prejšnjih letih, saj 
želi kar 91% prijavljenih študirati redno.

Med vsemi visokošolskimi organizacijami 
je največ prijav za redni študij dobila Eko
nomska fakulteta v Ljubljani (1756 prijav za 
850 mest - od tega 692 za višješolski študij 
na poslovni šoli in 1064 za visokošolski štu
dij) sledijo ji Filozofska fakulteta s 1310 
prijavami (največ za študij) angleščine, psi
hologije, zgodovine in geografije), Ekonom- 
sko-poslovna fakulteta Maribor (1114 pri
jav), Tehniška fakulteta Maribor (1079 pri
jav) in druge.

V primerjavi s številom razpisanih vpisnih 
mest za redeni študij ima večina študijskih 
smeri letos prijavljenih precej več kandida
tov, kot so jih visokošolske organizacije pri
pravljene izobraževati.

Še posebno veliko prijav imajo vse tri 
umetniške akademije, Višja šola za zdrav
stvene delavce (program zdravstvena nega 
in fizioterapija), Višja šola za socialne de
lavce, Pedagoška akademija v Ljubljani (za

program učitelj razrednega pouka, oba pro
grama defektologije, likovne pedagogike in 
vzgojitelja predšolskih otrok), Visoka 
pravna šola v Mariboru. Na Biotehniški fa
kulteti je preveč prijav za študij biologije, 
krajinske arhitekture, živilske tehnologije in 
višješolskega študija lesarstva. Tako kot že 
vrsto let je tudi letos preveč prijav za študij 
arhitekture, medicine, veterine, prava, elek
trotehnike in računalništva, strojništva in 
telesne kulture. Na Fakulteti za sociologijo, 
politične vede in novinarstvo pa je letos ve
liko prijav za študij novinarstva (331 prijav) 
in sociologije (153). Precej več prijav kot 
druga leta in prvič več, kot so razpisali vpis
nih mest, je tudi za študij uporabne in teore
tične smeri matematike na FNT (99 prijav za 
90 mest) in teoretične fizike (97 prijav na 90 
mest) na VTOZD za fiziko.

Manj prijav, kot je bilo razpisanih vpisnih 
mest, so dobile tele visokošolske organiza
cije: Višja pomorska in prometna šola Piran 
za študij pomorstva, Višja tehniška var
nostna šola, Pedagoška akademija za neka
tere dvopredmetne študijske povezave, ki jih 
izvaja skupaj z Biotehniško fakulteto in Fa
kulteto za naravoslovje in tehnologijo

(FNT), Akademija za glasbo za študij glas
bene pedagogike. Manj prijav, kot je razpi
sanih mest, ima tudi Biotehniška fakulteta 
za študij živinoreje, gozdarstva ter visoko
šolski študij lesarstva, FAGG za študij grad
beništva in geodezije, FNT za študij raču
nalništva z matematiko, enopredmetne pe
dagoške smeri fizike, kemije in kemijske de
javnosti, tekstilne tehnologije, geologije, ru
darstva in metalurgije. Na FF je manj pri
javljenih kot je razpisanih mest le na neka
terih manjših študijskih smereh (srbohrvat- 
ski, ruski, španski, latinski in grški jezik, 
splošno jezikoslovje in bibliotekarstvo).

Na Univerzi v Mariboru imajo manj prijav 
kot je razpisanih mest le na Tehniški fakul
teti za študij gradbeništva in kemijske teh
nologije.

Do 10. maja imajo vsi v roku prijavljeni 
kandidati možnost prenesti prijavo na ka
tero koli drugo visokošolsko organizacijo. 
V drugi polovici maja bo že znano, katere 
visokošolske organizacije so sprejele sklep 
o omejitvi vpisa, po 15. juniju bodo o tem 
obvestile prijavljene kandidate.

Darja Budina-Požar

PO
SLEDEH

Manja BERNJAK 
Amadeo DOLENC 

Bojan PEVEC 
Zoran PEVEC 

Mira GORENŠEK 
Vanda RUŽIČ 
Jana JAKOB 

Vasvija JOVANOVIČ 
Lenart HORVATIČ

Skromen dogodek 
velikega dejanja

Čas in prostor: predpraznična sreda v celjski študijski knjiž
nici.

Vsebina: promocija pesniške zbirke delavcev Cinkarne Celje.
Nastopajoči: oktet, skupina pripovedovalcev, znan slovenski 

pesnik, meceni in gostje.
Občinstvo: polna dvoranica literatov, njihovih sodelacev, ob

čudovalcev, novinarjev in reporterjev.

Ko sindikat tovarne, ki komaj še životari v splošni gospodar
ski bedi izda pesniško zbirko svojih delavcev, je praznik. Je 
zagotovilo, da bo podjetje preživelo, ker so v njem in ga vodijo 
ljudje, ki vidijo dalj, čez stroje do ljudi. Morda so glasniki 
novega humanizma, ki mu drugod še nočemo odpreti vrat.

Tone Kunter, ki je pripravil izbor za zbirko, jim je dejal 
približno takole: Tovarnam niso potrebne le čistilne naprave za 
industrijske odplake, temveč tudi notranja kultura, tudi pesni
ške zbirke za prečiščevanje duha in človečnosti.

Ni kaj dodati, razen morda, da jih velja posnemati.
Doro Hvalica

Popravek
V članku Štipendija postaja redka dobrina (DE, 26. aprila 

1991, št. 17-18) se je prikradla neljuba napaka, ki bistveno skazi 
vsebino. Povprečna štipendija iz združenih sredstev na Gorenj
skem je bila po zadnjih podatkih 1.793 dinarjev in ne 793 dinar
jev, kakor je ukazal tiskarski škrat, ki je mimo ukradel celega 
tisočaka.
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Humoreska

Vojno stanje
»No, pa se je začelo,« nas je takole 

zbrane v bifeju Bližnja srečanja po
sebne sorte kar z vrat nagovoril Nepo
sredni proizvajalec raznih strok in se 
strokovno zavihtel za sank.

- Kaj se je začelo? smo vprašali.
»Državljanska vojna! Kaj pa dru

gega!« je zgrabil pivo, ki ga je predenj 
brez vprašanja postavil natakar.
- Pa mislite, da gre že za državljan

sko vojno? smo potiho vprašali.
»Kaj pa drugega. Kaj mislite, da je 

tistih ducat in več mrtvih v Borovem 
selu kaj drugega kot navadna umazana 
državljanska vojna, a?«

- Ampak Tudman pravi, da ne gre za 
državljansko vojno. Pač pa da si to 
vojno zelo želijo Srbi in bi vanjo radi 
zvlekli Hrvate, ampak Hrvati jim ne 
bodo nasedli...«

»So jih že zvlekli! Kaj pa demonstra
cije v Splitu in smrt tistega makedon-

'TE T časopis . —
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skega vojaka? Ali to ni državljanska 
vojna in hrvaško sodelovanje v njej?«

- Ampak, še je upanje, da se bo vse 
pomirilo. Imamo še pogovore predsed
nikov republik, pa mednarodno jav
nost, pa naše razumne ljudi...

»Te vse si kar za klobuk zataknite. 
Sicer pa, ali niste brali v časopisu, da je 
zdaj, po uboju vojaka v Splitu, jugoslo
vanska komanda našo vojsko spravila 
v stanje najvišje pripravljenosti in za
grozila, da bo streljala na vsakogar, ki 
bi se preveč približal vojašnici ali voja
kom.«

- Ali to pomeni, da te lahko ustreli 
vsak vojak, ki se mu ne boš umaknil 
s pločnika, če ga boš srečal?

»Seveda. Kaj ste pa mislili. Sicer pa 
bi prej mislili o tem!«

- Zakaj prej, kaj pa imamo mi opra
viti s temi stvarmi?

»Oho! Zdaj se bomo še sprenevedali. 
Saj je menda vendar jasno, da smo 
vsega krivi Slovenci. Zlasti tisti Mari
borčan, ki je pred kakšnimi petimi leti 
polil nekega oficirja z vodo. Takrat se je 
začelo z napadi na JLA.«

- Pa ja ne boste enačili splitskih, be
ograjskih ali zagrebških demonstracij 
s tako imenovanimi slovenskimi napadi 
na JLA?

»Pripraviti Slovenca, da pljuskne 
vodo po oficirju, je teže, kot pa sprovo
cirati kakšnega polnokrvnega juž- 
njaka, da oficirja ubije. In zatorej vam 
je lahko jasno, da je JLA pred leti to 
polivanje z vodo ocenila kot najbolj ne
zaslišan pritisk in napad na JLA. Zato 
je tudi prav, da bo vojno stanje najos
trejše prav v Sloveniji...«

To reče, potegne iz žepa titovko 
z rdečo zvezdo in si jo posadi na glavo, 
nakar si nemudoma pusti plačati še eno 
pivo...

Bogo Sajovic

Zdene Nosan iz Kam
nika daje gospodu Pe
terletu na čelu vlade še 
70 dni. Drugače mislijo 
Miro, Špela, Zora in 
Mate iz celjskih podje
tij: EMA, Cinkarne in 
Metke. Prav škoda, da 
niso navedli popolnih 
naslovov, saj bi gotovo 
lahko kandidirali za po
sebno nagrado.

Peterletu 
dajem še
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MAGISTRA,PROFESORJA
LOJZETA PETERLETA SMO
VOLILI IN GA BOMO ŠE J _Cenjeno uredništvo
VOLILI,ker je moder,pameten, 
svetovljansko uglajen ob DELAVSKE ENOTNOSTI 
klavrni dediščini pretek
losti.Ne sprSfedajte se, 
raje mu pomagajte reševati Ljubljane 
slovenski narod,ki je v 
stiski in jo vaše vnašanje 6io00 
nemira le še povečuje- 

trezen delavski pozdrav
CelZj8ePmabj1lSlljD^?8rflŠ?fi- CfSčar^e in^ tm?.- iz EMO- .

Dalmatinova 4- p.p.479

LJUBLJANA

Časi Demosovega hazardiranja z gospodarstvom in delavci se izte
kajo. Delavska enotnost zato v tej rubričici razpisuje nagradno igro, 
v kateri boste lahko napovedovali, koliko časa še bo Slovencem krojila 
njihove usode ta vlada na čelu z njenim predsednikom Lojzetom Peter
letom. Odgovore bomo prejemali do vključno 35. številke Delavske 
enotnosti. Nagrajeni bodo tisti, ki bodo zadeli oziroma se bodo v svoji 
napovedi najbolj približali času Peterletovega odhoda.
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Nagradna križanka št. 19
Rešitev nagradne križanke pošljite do 21. maja 1991 na na

slov: DELAVSKA ENOTNOST, Dalmatinova 4, 61000 Ljub
ljana, s pripisom na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 19 

Nagrade so: 500,00, 300,00 in 100,00 dinarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 16

SJOEBERG, GRASS, POHORSKI GRANIT, ASOLA, EN, 
LIL, TE, IL, KOL, AMONAL, SPOR, NJIVA, IRA, EJSK, MA
SIV, DUTOVLJE, ALEKO, MR, LIANA, ELIS, IČINOMIJA, 
KEPA, NIGER, LARISTAN, AČ, NA, AKER, ARA

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 16

1. Ignac Drozg, Skomarje 32, 63214 Zreče,
2. Miha Medved, Maistrova 2, 61270 Litija,
3. Anica Tašner, Mariborska 110, 63000 Celje

Nagrade bomo poslali po pošti.

ri časopis 
slovenskih 

y delavcev

• Izdaja ČZP Enotnost - delovna organizacija 
v ustanavljanju, 61000 Ljubljana, Dalmatinova 
4, poštni predal 479

• Direktor in glavni urednik: Marjan Horvat, tele
fon 313-942, 311-956

• Namestnik glavnega urednika: Franček Kavčič, telefon 311-956, 313-942 
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942.
• DE je glasilo Svobodnih sindikatov Slovenije
• Odgovorni urednik: Ciril Brajer
• telefon 316-527, 311-956, 313-942
• Časopis urejajo: Andrej Agnič (sindikalni zaupnik, fotografija), Sašo Bernardi 

(fotografija), Brane Bombač (oblikovalec), Marija Frančeškin (življenjska 
razpotja), Ivo Kuljaj (ravbarkomanda, najpomembnejša in zadnja stran), 
Damjan Križnik (sedem dni v sindikatih), Robert Peklaj (novinar), Boris 
Rugelj (borza), Sonja Seljak (redaktorica in lektorica), Janez Sever (po
sebne naloge), Andrej Ulaga (razgibajmo življenje), Igor Žitnik (razum in 
srce) in Jožica Anžel (tajnica), telefon 311-956, 313-942

• Naročnina: 321-255
• Posamezna številka DE stane 21 dinarjev
• Tisk: Tiskarna Ljudske pravice, Kopitarjeva 2
• Žiro račun 50101-603-46834
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V petek, 26. aprila, je bilo v Delavskem domu v Trbovljah 
veselo. Naš časopis se je ta dan predstavil Trboveljčanom 
s prireditvijo Dan DE ali življenje v glasbi in besedi.
V kulturno-umetniškem programu so nastopali ansambel 
Martin Krpan s pevcem Vladom Kreslinom, Jani Kovačič 
in Jerca Mrzel.

Obiskovalcem prireditve je bil pri vhodu v dvorano na voljo tudi 
naš časopis - DE, ki je z novim imenom in podobo (upamo, da 
tudi z vsebino!) pritegnilo veliko pozornost.

HOROSKOP

DVOJNI BIK
Nebesno znamenje bika gre v tem tednu počasi proti koncu in se 

začenjajo v bikovih potezah kazati tudi nekateri znaki, ki so značilni za 
dvojčka; ljubezen do intelektualnosti in umetnosti, prilagodljivost pa tudi 
negativno sebičnost, skopost in otroško vedenje. Bikov ogenj se začne 
spreminjati v dvojčkov zrak, ognjeno rdeča barva pa v oranžno.

Slovenski pisatelj Ivan Cankar (10. 5.1876) je bil precej tipičen bik tega 
obdobja spreminjanja nebesnih vplivov na posameznikov značaj. Ze 
v mladih letih se je kazala njegova inteligenca in ljubezen do umetnosti 
pisanja, kasneje pa je bila v njegovih spisih in delih precejšnja mera 
provokativnost na račun političnih in ekonomskih razmer v tedanji Avstro- 
Ogrski. Ne le pisno, tudi ustno se je Cankar postavljal proti državi in 
nekoč je na nekem zborovanju v Ljubljani tudi izjavil:

»Avstrija je v dreku. Toda, ali smo mi Slovenci poklicani zato, da jo 
izvlečemo iz njega? Rajši si ustanovimo jugoslovansko republiko.«

Nek policijski agent, ki je prisostvoval shodu, ga je prijavil in Cankar je 
moral za teden dni na hrano in spanje na državne stroške. Ko so ga 
izpustili, so o tem pisali skoraj vsi slovenski časopisi, najkrajša pa je bila 
Zarja:

»Včeraj so iz zapora izpustili Ivana Cankarja. Že na obrazu se mu 
pozna, da se ni prav nič poboljšal.«

Cankarjevo otroško in malodušno vedenje se pokaže v njegovih ob
dobjih, ko je opustil pisanje in se popolnoma predal pijači; s svojimi 
pijanskimi avanturami je bil znan po vsej Ljubljani tistega časa. Pri tem se 
je kazala tudi njegova ljubezen do rdečega vina, ki pa se je sčasoma 
umikala vse bolj in bolj rumenkasti barvi konjaka, kar je tudi zapečatilo 
pisateljevo usodo. Umrl je nekaj tednov po razpadu Avstro-Ogrske, ki jo 
je tako sovražil. Morda zato ker se, ko mu je kot biku, ki ljubi ogenj boja, in 
dvojčku, ki v zraku nosi svoje načrte, na trdih tleh realnosti, ko je bil cilj 
dosežen, ni več znašel.

Razen Cankarja sta se v tem tednu rodila tudi njegova sodobnika politik 
dr. Anton Korošec in arhitekt Janez Jager, med pomembnimi tujci pa 
avstrijska politika knez Metternich in knez VVindischgraetz, pa cesarica 
Marija Terezija, španski slikar Salvador Dali, poljski kralj Avgust II. Močni, 
nemški kemik von Liebig, angleški utopist Robert Owen, francoski fizik 
Pierre Curie, filmski igralec Henry Fonda, publicist in politik Dimitrije 
Tucovič, boksar Joe Luis in dramatik Bulgakov.

DENI

Jerca Mrzel je pritegnila pozornost s pesmijo Trbovlje, ki je bila 
dolga leta prepovedana in ima refren, značilen za ta del Slove
nije (ni za objavo!), vsekakor pa nas je ganila tudi njena izvedba 
Zdravljice.

Rudarska svetilka, ki jo je izročil našemu direktorju Marjanu 
Horvatu sekretar območnega sindikata Zasavje Ciril Urek, naj 
bi nam pri DE pomagala najti Vedno pravo resnico in razsvetliti 
marsikatero stvar, ki bi drugače ostala v temi.

R. P.

Vlado Kreslin in ansambel Martin Krpan so skupaj z nami 
ugotovili, da njihova pesem »Še je čas« ni več aktualna, saj bi 
bilo treba marsikaj spremeniti že danes.

»Novi časi 
so prišli, 
zdaj bo 
treba de
lati« Tako 
poje Jani 
Kovačič, 
marsikdo 
med brez
poselnimi 
pa se 
z njim 
strinja, le 
da nima 
kje, če
prav bi 
»delal kot 
zamorc«.

ČE BO SLO TAKO KAPRE J...

ČE VPRAŠATE MENE
Obljubljam, da o tej temi 

ne bom več pisal. Saj najbrž 
tudi ne bo kaj pisati. Ali 
bomo v nekaj dneh sami 
svoji, ali pa bomo to že spet 
za nekaj rodov zaigrali.

Slovenci smo bili med pr
vimi pripravljeni na evrop
ski civilizacijski vrtinec. 
Prav zato smo bili na poti 
osamosvajanja razumsko in 
čustveno naravnani na hi
trejše etape in krajše po
stanke.

Sedaj pa ugotavljamo, da so nas skoraj vsi prehiteli, 
Nemci in Čehi, Ogri in baltiška ljudstva, samosvoji šved
sko govoreči baltiški otočani in celo Kurdi. Več kot očitno 
je torej, da že spet ubiramo svojo, razumnejšo, strpnejšo, 
bolj civilizirano, skratka boljšo, svojstveno in počasnejšo 
pot v prihodnost.

Meni je tega dovolj. Mar ni povsem očitno, da razdruži
tve ne bo. Odcepitev v razmerah državljanske vojne pa bi 
za svet pomenila samo njeno dodatno podžiganje, zato jo 
bo odklonil in preprečil. Čakamo na modre čelade? Te 
vendar ne bodo ustanavljale samostojnih držav, temveč 
zgolj ohranjale enotno Jugoslavijo in helsinške dogme.

Kaj čakamo!
Poglejte okoli sebe. Koliko je še ostalo volje in vere 

v ljudeh?
Kar poglejte!
Ohlapna hoja in omledna rokovanja, vedno ista naveli

čana vprašanja, razdraženost nemih ali rezkih odgovorov, 
megleni ali umaknjeni pogledi.

Ta brezvoljnost gotovo ni le posledica severozahodnih 
ciklonov in njihovega vztrajnega zaporedja zadnjih dni.
To je posledica strahu. Strah nam votli dušo in hromi telo 
(od tod morda tista ljudska, da je strah znotraj prazen, 
okoli ga pa nič ni). Bojimo se nasilja, podivjanih strasti, j 
laži in ubijanja. Bojimo se brezposelnosti, lakote, člove
škega obrobja in ponižanja.

Toda vsega tega se bojijo tudi drugi ljudje po svetu. Mi 
pa se za povrh otepamo še s strahom pred samim seboj. 
Bojimo se, da ne bi bili več prepričani v svoj svet verovanj, 
da ne bi več znali tajiti svojih dvomov, da bi nam upadla 
vnema do naših lastnih nedavnih besed in dejanj.

Bojimo se, da bi v zmedi stvari in ljudi že spet žrtvovali 
nacionalni politični program zato, da bi rešili svoje upa
nje, ki ga znova in znova pomotoma enačimo z nosilci 
glavnih vlog.

Če vprašate mene, bomo politično zrelo ljudstvo šele, ko 
se bomo znali rešiti strahu tako, da bomo bolj verjeli 
v svojo voljo in manj v posameznike, ki je ne znajo 
uresničevati. Pa še, da ne bomo zamenjali svojega upanja 
in dobrega gledališkega besedila, če nam ne bo šlo, tem
več, ko bo treba, ves gledališki ansambel z režiserjem 
vred.

Kaj čakamo!
Doro Hvalica
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